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Αθήνα, σήµερα στις 26 Αυγούστου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25/8/2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτική της Ρ]Ζ’ συνεδριάσεως του, της Πέµπτης
25 Αυγούστου 2011, σε ό,τι αφορά τη  συζήτηση και λήψη από-
φασης στην πρόταση που κατέθεσαν εκατόν οκτώ (108) Βουλευ-
τές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, κατά το
άρθρο 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ.
του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως αυτό τροποποιήθηκε µε
το άρθρο 2 του ν.3961/2011, για την ενδεχόµενη τέλεση αδικη-
µάτων, που αφορούν στην υπόθεση «SIEMENS», από τους:

α) Βουλευτή κ. Χρήστο Μαρκογιαννάκη, Υφυπουργό Δηµοσίας
Τάξης από το 2004 έως το 2006 και αναπληρωτή Υπουργό Εσω-
τερικών µε αρµοδιότητα στα θέµατα Δηµοσίας Τάξης από 9-1-
2009 έως 10-10-2009, για την ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος
της απιστίας σε βαθµό κακουργήµατος κατ’ εξακολούθηση
(άρθρο 390 Π.Κ., όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 15 του
ν.3242/2004) σε βάρος του Δηµοσίου και 

β) κ. Γεώργιο Αλογοσκούφη, Υπουργό Οικονοµίας και Οικονο-
µικών από το 2004 έως το 2008, για την ενδεχόµενη τέλεση του
αδικήµατος της απιστίας σε βαθµό κακουργήµατος κατ’ εξακο-
λούθηση (άρθρο 390 Π.Κ., όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
15 ν.3242/2004) σε βάρος του Δηµοσίου).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Τσούκαλη,
Βουλευτή Αχαΐας τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Δώρα Λιτινάκη διαµαρτύ-
ρεται για την αθλιότητα και επικινδυνότητα των δρόµων γύρω
από το αρχαιολογικό µουσείο.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην
προστασία του αρχαίου  µνηµείου Διολκού. 

3) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ- ΓΚΕΚΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Νεµέας Νοµού Κο-
ρινθίας αιτείται την επανεξέταση των στοιχείων για τον προσδιο-
ρισµό του ποσοστού επιστροφής του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης πετρελαίου στους αµπελοκαλλιεργητές.

4) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής  κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συνεργαζόµενων
Οικιστικών Εξωραϊστικών Αθλ/κων Εκπολιτιστικών και Οικολογι-
κών Συλλόγων του Δήµου Λαυρεωτικής µε έδρα την Κερατέα κα-
ταγγέλλει το προς ψήφιση νοµοσχέδιο του ΥΠΕΚΑ για τα πρό-
στιµα των αυθαιρέτων  ως «αντισυνταγµατικό».

5) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Πύλου-Νέστορος
Νοµού Μεσσηνίας αιτείται την άµεση ένταξη των ζηµιών που ση-
µειώθηκαν στις αµπελοκαλλιέργειες του δήµου από τον περονό-
σπορο στο καθεστώς αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ.

6) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο  Σύλλογος Διοικητικών Υπαλ-
λήλων ΤΕΙ Καλαµάτας εκφράζει την αντίθεσή του σε οποιαδή-
ποτε µελλοντική προσπάθεια συρρίκνωσης ή κατάργησης του
ΤΕΙ Καλαµάτας.

7) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Δηµοτικού
Συµβουλίου του Δήµου Πύλου-Νέστορος Νοµού Μεσσηνίας αι-
τείται τη συνέχιση του Προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι» µε τη
µορφή που αυτό υλοποιείται από την έναρξη της εφαρµογής
του.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµα-
τείων Εργαζοµένων ΥΠΕΧΩΔΕ εκφράζει την αντίθεσή της στην
ίδρυση ανώνυµης εταιρείας στην Κρήτη µε την επωνυµία «Υπο-
δοµές Ανάπτυξης Κρήτης Α.Ε.»

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµα-
τείων Εργαζοµένων ΥΠΕΧΩΔΕ αιτείται την εξεύρεση λύσης στα
προβλήµατα που προέκυψαν µε το ν.3899/2010 και τη διάταξη
του άρθρου 2 παράγραφος 22.

10) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι επιχειρήσεις που
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δραστηριοποιούνται στον τοµέα της εστίασης στις εκπαιδευτικές
σχολικές µονάδες, τα νοσοκοµειακά ιδρύµατα και τις στρατιωτι-
κές µονάδες ζητούν την τροποποίηση της ΠΟΛ/1170/5-8-2011 µε
την υπαγωγή της παρεχόµενης σίτισης στους συγκεκριµένους
χώρους στο χαµηλό  συντελεστή ΦΠΑ για κοινωνικούς λόγους.

11) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Μεσσηνίας  αι-
τείται τη συνέχιση της λειτουργίας του Ινστιτούτου ΕΘΙΑΓΕ Κα-
λαµάτας και του εργαστηρίου ελαιολάδου.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κίνηση «Πολιτών για την Κοινωνία
και το Περιβάλλον» αιτείται την αποκατάσταση του χώρου και
του τοπίου από τις εκτεταµένες εκχερσώσεις στην περιοχή των
εκβολών του Αποσελέµη.

13) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Τυροπαραγωγών Νοµού Λέ-
σβου εκφράζει την αντίθεσή του σχετικά µε τη φηµολογούµενη
συγχώνευση του ΕΛΟΓΑΚ.

14) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Καλαµάτας Νοµού
Μεσσηνίας  αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του στρατοπέ-
δου του Κέντρου Διαβιβάσεων της Καλαµάτας.

15) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Τµήµα Βορειοανατολικού Αιγαίου του
Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας αιτείται την ψήφιση πρόσθε-
των βελτιώσεων-διορθώσεων στο σχέδιο νόµου «Περιβαλλοντική
αδειοδότηση έργων και δραστηριοτήτων, ρύθµιση αυθαιρέτων
σε συνάρτηση µε δηµιουργία περιβαλλοντικού ισοζυγίου και
άλλες διατάξεις του ΥΠΕΚΑ».

16) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ  ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Εκδοτών Βόρειας
Ελλάδας  εκφράζει τη διαµαρτυρία του στο ΕΚΕΒΙ, γιατί δεν συ-
µπεριέλαβε στον ενδεικτικό κατάλογο επιλογής ούτε ένα βιβλίο
από τον εκδοτικό βορειοελλαδικό χώρο.

17) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ  ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι πρόεδροι των Εργασιακών Σω-
µατείων των Νοσοκοµείων «Άγιος Δηµήτριος», «Γεννηµατάς» και
«ΑΧΕΠΑ» αιτούνται τη δηµιουργία αστικής γραµµής ΟΑΣΘ για
την εξυπηρέτηση των υπαλλήλων και των πολιτών των τριών
αυτών νοσοκοµείων από τις δυτικές συνοικίες.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Ιδιο-
κτητών Επιβατικών Αυτοκινητιστών ΤΑΞΙ Ηρακλείου αιτείται την
αναγκαιότητα θέσπισης ενός νέου νοµοθετικού πλαισίου του
επαγγέλµατος.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου, Νοµού Ηρα-
κλείου αιτείται τη διάθεση χρηµατικού ποσού στο δήµο για την
κάλυψη αναγκών της πολιτικής προστασίας.

20) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ  ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ταυλίκος  αιτείται την επίλυση

συνταξιοδοτικού του ζητήµατος.

21) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πολύτεκνων Γονέων
Νοµού Ιωαννίνων  αιτείται να ισχύσει το προηγούµενο καθεστώς
των τελών αποστολής για το περιοδικό τους «ΔΗΜΟΓΡΑΦΙΚΟ
ΒΗΜΑ», γιατί αδυνατούν να καταβάλουν την νέα αύξηση των
τελών.

22) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αµπελουργικός Σύλλογος Ζί-
τσας Νοµού Ιωαννίνων   αιτείται την αποζηµίωση των
αµπελουργών από την προσβολή των αµπελώνων τους από πε-
ρονόσπορο.

23) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Μασούρη Γαρουφαλλιά  αιτείται
την τροποποίηση του νοµοθετικού πλαισίου καταχώρισης στο
ληξιαρχείο στοιχείων υιοθετηµένου παιδιού από µονογονεϊκή οι-
κογένεια.

24) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών αιτείται την ανάκληση της είσπραξης του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στο φυσικό αέριο βιοµηχανικής χρήσης
και παράταση µέχρι την 1η Ιανουαρίου του  2014.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Φαιστού Νοµού Ηρα-
κλείου  αιτείται την ολοκλήρωση του οδικού άξονα Ηρακλείου -
Μεσαράς.

26) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ιερο-
διδασκάλων αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά στις
αποδοχές των ιεροδιδασκάλων.

27) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ και Ευβοίας κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Πανελ-
λήνια Ένωση Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού αιτείται την
αντιµετώπιση σύγχρονων φαινοµένων πειρατείας σε ελληνικά
εµπορικά πλοία.

28) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Α’
Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  τα συνδικάτα µετάλλου Πειραιά και Ελευσίνας καταγγέλ-
λουν τις άθλιες συνθήκες εργασίας που επικρατούν στο εργοτά-
ξιο των ΕΛΠΕ στο έργο επέκτασής τους στην Ελευσίνα.

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Νοσοκοµείου
Αγίου Νικολάου αιτείται τη στελέχωση του νοσοκοµείου µε νο-
σηλευτικό προσωπικό -τραυµατιοφορείς.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 17316/01-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./
ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1481/29-07-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 17473/03-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1503/29-07-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:

15872 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



3. Στην µε αριθµό 17634/08-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κολοκοτρώνη ‘Αγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/
15122/29-07-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Διοικητικής Με-

ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:
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15874 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 18452/27-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Υ/ΙΓ/162/29-

07-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Επικρατείας η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 18817/05-07-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανασίου

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 35377/29-07-20111 έγγραφο  από τον
Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση:

15876 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 19251/11-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/

13680/29-07-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη  η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 19364/13-07-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Μπακογιάννη  Θεοδώρας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/52530/

0025/29-07-2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικο-
νοµικών  η ακόλουθη απάντηση:

15878 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



8. Στην µε αριθµό 19783/15-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 2/53144/0022/

29-07-2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµι-
κών  η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το Δελτίο Επικαίρων Ερωτή-
σεων  της Δευτέρας 29 Αυγούστου 2011. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1164/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση  του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.  Γρηγορίου Αποστολάκου προς
τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την επι-
δότηση για την αντικατάσταση των υπεραστικών λεωφορείων
του ΚΤΕΛ. 

2. Η µε αριθµό 1173/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος
Χαλβατζή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την µετεγκατάσταση του οικισµού
της Μαυροπηγής στην Κοζάνη, λόγω της επέκτασης των ορυ-
χείων της ΔΕΗ. 

3. Η µε αριθµό 1169/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής  και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε την αναβάθµιση  του Αρχαιολογικού
Μουσείου Αθηνών. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου  (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1165/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη προς τον
Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, σχετικά µε τη διενέργεια εισαγωγικού διαγωνισµού
της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. 

2. Η µε αριθµό 1170/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άγγελου Κολοκο-
τρώνη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση
του παραεµπορίου  στη χώρα µας. 

15880 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµαστε στη συζήτηση  των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1161/79/22-8-2011

επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις εξελίξεις στην ελληνική
οικονοµία. 

Στην ερώτηση του Προέδρου του ΛΑΟΣ κ. Γεωργίου Καρατζα-
φέρη θα απαντήσει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός  Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 

Παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού  να πάρει το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, δεν χωράει καµµία αµφι-
σβήτηση πως όταν πριν από δύο µήνες έγινε ο ανασχηµατισµός,
υπήρξε µία ευφορία ότι κάτι αλλάζει. Όπως επίσης, πέρα από
κάθε αµφιβολία οι αποφάσεις των Βρυξελλών πριν από ένα µήνα
δηµιούργησαν πρόσθετες ανάσες στην ελληνική οικονοµία. 

Φοβούµαι, όµως, ότι τον Αύγουστο όλα αυτά άρχισαν να εξα-
τµίζονται. Η ύφεση βαθαίνει. Μιλάµε για µεγαλύτερη απ’ αυτήν
που είχε υπολογίσει και η δική σας Κυβέρνηση και οι αντικειµε-
νικοί παρατηρητές. H  ανεργία καλπάζει, το 20% της επίσηµης
ανεργίας είναι πολύ πιθανό µέχρι το τέλος της χρονιάς, ενώ η
ουσιαστική ανεργία είναι πολύ ψηλότερα. Το ξέρετε όλοι σας.
Δεν υπάρχει δηλαδή σπίτι χωρίς έναν άνεργο.

Η κατάσταση των τραπεζών είναι τραγική. Θα  εξηγήσω στη
δευτερολογία µου. Είναι µια σειρά πραγµάτων, τα οποία δυσκο-
λεύουν  την απόφαση του καθενός από εµάς να πει ότι υπάρχει
ελπίδα. Εξατµίζεται, εξανεµίζεται αυτό που λέµε «προσδοκία για
κάτι καλύτερο». 

Κύριε Πρόεδρε, είµαι απ’ αυτούς που πιστεύουν ότι σε αυτές
τις στιγµές δεν χωράει µία στείρα αντιπολίτευση, µια διαρκής ξι-
φοµαχία και ένας σκυλοκαβγάς. Η κατάσταση είναι τραγική και
αυτά αποτελούν πολυτέλεια. 

Έχουµε αποφασίσει εµείς στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό να
είµαστε εποικοδοµητικοί, να ζητούµε λύσεις, να υποδεικνύουµε
καταστάσεις και να προσπαθούµε να συµβάλλουµε στο να βοη-
θηθεί ο ελληνικός λαός. Όµως, πολύ φοβούµαι ότι το πράγµα ξε-
φεύγει. 

Επιπλέον, νοµίζω ότι θα πρέπει να ξεκαθαρίσετε καλά µέσα
στην Αίθουσα τα της Φινλανδίας. Πολύ µελάνι χύνεται, πολλά
λόγια ακούγονται, πρόβληµα υπάρχει,  η Ευρώπη φαίνεται να
προσπαθεί να βρει λύση σε ένα πρόσθετο πρόβληµα και θα
ήθελα να έχω την ξεκάθαρη δική σας άποψη  τι ακριβώς συµβαί-
νει, διότι, επιτέλους, και µε τη Φινλανδία πρέπει να προσδιορί-
σουµε καλύτερα  τις σχέσεις µας και έχω µια σειρά θεµάτων να
σας πω στη δευτερολογία. 

Περιµένω, λοιπόν, να σας ακούσω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βερνήσεως και Υπουργός  Οικονοµικός κ. Ευάγγελος Βενιζέλος
έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Δεν υπάρχει αµφιβολία, κύριε
Πρόεδρε, ότι η κατάσταση της χώρας είναι πάρα πολύ δύσκολη.
Δεν υπάρχει καµµιά απολύτως αµφιβολία ότι  η ελληνική οικονο-
µία διέρχεται τη δυσκολότερη στιγµή της µετά από πάρα πολλές
δεκαετίες, τη δυσκολότερη στιγµή των τελευταίων τριάντα επτά-
σαράντα ετών. 

Η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά δεν έχω καµµία διάθεση να
εξωραΐζω την κατάσταση. Μιλάµε –και µιλάω και εγώ προσωπικά-
τη γλώσσα της ειλικρίνειας και της αλήθειας. Πράγµατι, φέτος,
όπως δείχνουν τα στοιχεία η ύφεση θα είναι βαθύτερη απ’ αυτήν
που είχε προβλεφθεί, όταν καταρτίστηκε και ο αρχικός προϋπο-
λογισµός του 2011 και το τελικό µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα δη-
µοσιονοµικής  προσαρµογής την άνοιξη του 2011. 

Αυτές οι εκτιµήσεις για την ύφεση ήταν εκτιµήσεις που έγιναν

όχι µόνον ή κυρίως από την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά από
όλους τους διεθνείς οργανισµούς που στηρίζουν την ελληνική
οικονοµία: από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από την Ευρωπαϊκή Κε-
ντρική Τράπεζα, από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Τώρα, βλέ-
πουµε ότι η ύφεση, πράγµατι, θα κινηθεί σε επίπεδα πάνω από
4,5%, άρα είµαστε αντιµέτωποι µε ένα µακροοικονοµικό ζήτηµα,
το οποίο αναµφίβολα επηρεάζει και τους δηµοσιονοµικούς στό-
χους.

Δεν πρέπει, όµως, σε καµµία περίπτωση να χαλαρώσουν οι
προσπάθειές µας. Εάν εφαρµόσουµε πλήρως και µε συστηµατι-
κότητα τα ψηφισµένα και συµφωνηµένα µέτρα, θα είµαστε πάρα
πολύ κοντά στο δηµοσιονοµικό µας στόχο και θα µπορέσουµε
το 2012 να αλλάξουµε την ατµόσφαιρα. Δεν λέω ότι θα φτά-
σουµε οπωσδήποτε σε θετικό πρόσηµο, αλλά η δραστική µείωση
της ύφεσης διαµορφώνει µία τελείως διαφορετική κατάσταση,
γιατί τα µεγέθη της οικονοµίας θα αλλάξουν και αν θέλετε, η
ατµόσφαιρα είναι αυτή η οποία θα αλλάξει. Η ατµόσφαιρα είναι
πραγµατικό µέγεθος στην οικονοµία, επηρεάζει συµπεριφορές,
επενδύσεις, καταθέσεις. Το οικονοµικό κλίµα έχει πάρα πολύ µε-
γάλη σηµασία.

Θα τα συζητήσουµε όλα αυτά τις επόµενες µέρες µε τους θε-
σµικούς µας εταίρους και πιστωτές. Γιατί δεν είναι µόνο εταίροι,
είναι δυστυχώς ή ευτυχώς και πιστωτές. Αυτό έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία, γιατί χρειαζόµαστε µία συναντίληψη, εφόσον
εφαρµόζουµε όλοι µαζί στο πλαίσιο της Ευρωζώνης ένα πρό-
γραµµα, που αφορά βεβαίως τη διάρθρωση της ελληνικής οικο-
νοµίας, αλλά αφορά και την προστασία της Ευρωζώνης ως
τέτοιας. 

Γιατί η Ελλάδα δεν είναι «το» πρόβληµα της Ευρωζώνης, ούτε
«το» πρόβληµα της διεθνούς οικονοµίας. Είναι ένα εργαστήριο
στο οποίο δοκιµάζονται ζητήµατα και µέθοδοι, είναι ένας κατα-
λύτης που µπορεί να αλλάξει προς το καλύτερο ή προς το χει-
ρότερο τα δεδοµένα της ευρωπαϊκής και της παγκόσµιας
οικονοµίας, αλλά δεν είναι «το» πρόβληµα. Δεν προκαλέσαµε
εµείς την πρόσφατη όξυνση της κρίσης. 

Είπατε, κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
ότι υπήρξε µία ανάσα, µία ανακούφιση στις 21 Ιουλίου και µετά
άρχισε λίγο να χαλάει ή να θολώνει η εντύπωση αυτή. Για σκε-
φτείτε τι µεσολάβησε διεθνώς από τις 21 Ιουλίου έως σήµερα.
Μεσολάβησε µια µεγάλη δηµοσιονοµική κρίση στις Ηνωµένες
Πολιτείες, η πρωτοφανής υποβάθµιση της οικονοµίας των Ηνω-
µένων Πολιτειών από µία εταιρεία αξιολόγησης, µία από τις τρεις
που στην πραγµατικότητα λειτουργούν. Είχαµε µία επίθεση σε
µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες και όχι µόνο σε χώρες όπως η Ισπα-
νία, αλλά σε χώρες όπως η Ιταλία. Η Ιταλία µετέχει στις επτά µε-
γαλύτερες οικονοµίες του κόσµου, στο G7, είναι µία χώρα η
οποία έχει υψηλή ανταγωνιστικότητα, έχει ισχυρή εξαγωγική οι-
κονοµία και βεβαίως είναι µόνη της το 25% του δηµοσίου χρέους
της Ευρωζώνης, όταν η Ελλάδα είναι λιγότερο από 3%, όταν Ελ-
λάδα, Πορτογαλία και Ιρλανδία µαζί είναι αθροιστικά το 6% του
δηµοσίου χρέους της Ευρωζώνης.

Αυτό δείχνει ότι οι αγορές είναι αδυσώπητες, ότι δεν χαρίζο-
νται καθόλου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην πραγµατικότητα, οι
αγορές βεβαίως κερδοσκοπούν, σπεκουλάρουν, αλλά θέτουν εκ
των πραγµάτων προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη
το δίληµµα: Θα υπάρξουν βήµατα οικονοµικής και θεσµικής ολο-
κλήρωσης ή θα µείνει ανυποστήρικτη θεσµικά, πολιτικά και οικο-
νοµικά η νοµισµατική ένωση; Αυτό είναι το πρόβληµα.

Και ενώ φυσικά δεν έχει γίνει καµµία κίνηση θεαµατική, όπως
για παράδειγµα η κίνηση των ευρωοµολόγων, έχει γίνει κάτι το
οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό, πάρα πολύ πρακτικό, πάρα
πολύ χειροπιαστό. Άλλαξε ριζικά ο ρόλος του µηχανισµού χρη-
µατοοικονοµικής στήριξης που λειτουργεί στην Ευρωζώνη, ο
ρόλος του EFSF. Ο ρόλος του EFSF είναι καθοριστικός όχι µόνο
για το νέο ελληνικό δάνειο των 109 δισεκατοµµυρίων που θα
αθροιστεί µε το αρχικό διακρατικό δάνειο των 110 δισεκατοµµυ-
ρίων, ώστε να έχει πάρει η Ελλάδα βοήθεια από τους εταίρους
της 219 δισεκατοµµύρια από το δηµόσιο τοµέα, αλλά ο ρόλος
του EFSF είναι κρίσιµος για κάθε ευρωπαϊκή χώρα, για την Ευ-
ρωζώνη συνολικά.

Άρα αυτό το οποίο καλείται να κάνει τώρα η Ευρωπαϊκή
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Ένωση, η Ευρωζώνη –και αυτό έθεσα µε την επιστολή µου του
περασµένου Σαββάτου στους οµολόγους µου Υπουργούς Οικο-
νοµικών της Ευρωζώνης και βεβαίως τον κ. Γιούνγκερ, τον κ. Ρεν
και τον κ. Τρισέ- είναι ότι πρέπει να ξαναγυρίσουµε στον πυρήνα
και στην ουσία της απόφασης της 21ης Ιουλίου και να στείλουµε
ένα ακόµα ισχυρότερο µήνυµα ότι η Ευρωζώνη έχει την ικανό-
τητα και την ετοιµότητα να αντιδρά, να παίρνει τα πράγµατα στα
χέρια της, να ανακόπτει την ανεξέλεγκτη και ασύµµετρη επιθετι-
κότητα των αγορών, διότι κράτη και άρα λαοί και κοινωνίες και
διεθνείς οργανισµοί δεν µπορούν θεσµικά να αντιµετωπίσουν τις
ασύµµετρες απειλές της λεγόµενης αγοράς, γιατί δεν υπάρχουν
θεσµοί παγκόσµιας οικονοµικής διακυβέρνησης και γιατί η ίδια
η Ευρωζώνη και πολύ περισσότερο η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
έχουν ολοκληρωθεί σε επίπεδο εσωτερικής περιφερειακής οικο-
νοµικής διακυβέρνησης.

Άρα, αυτό που κάνουµε τώρα είναι µία κολοσσιαία, µία συστη-
µατική προσπάθεια να εφαρµόσουµε πλήρως και αµέσως τις
αποφάσεις της 21ης Ιουλίου. Αυτή είναι και η καλύτερη απά-
ντηση στο πρόβληµα της πραγµατικής οικονοµίας της χώρας
µας που είναι πρόβληµα έλλειψης ρευστότητας. Η έλλειψη ρευ-
στότητας είναι αυτή που δηµιουργεί το πρόβληµα στην αγορά,
την έλλειψη επενδύσεων, την αύξηση της ανεργίας που είναι ό,τι
χειρότερο µπορεί να συµβεί σε µία χώρα, σε µία οικογένεια, σ’
ένα πρόσωπο.

Όλα τα µέτρα που παίρνουµε, η στήριξη των επιχειρήσεων, ο
αναπτυξιακός νόµος, το ΕΣΠΑ, η συνεργασία µε τη Γερµανία ή
άλλες χώρες στον αναπτυξιακό τοµέα, στα φωτοβολταϊκά ή σε
άλλες επενδύσεις δεν µπορεί να αποδώσουν τους καρπούς που
θέλουµε εάν δεν αλλάξει το επίπεδο ρευστότητας στην ελληνική
οικονοµία. 

Πώς µπορεί να γίνει αυτό και µάλιστα σε ορατό χρονικό διά-
στηµα; Μέσα από την εφαρµογή των αποφάσεων της 21ης Ιου-
λίου. Αυτό αφορά την Ελλάδα, αλλά αφορά και το µέλλον της
Ευρωζώνης και το ξέρουν όλοι αυτό. Βέβαια γι’ αυτό έχουµε τις
καθηµερινές επιθέσεις από µέσα ενηµέρωσης, από κύκλους, απ’
όλους αυτούς που διαµορφώνουν ένα ολόκληρο περιβάλλον
αστάθειας και αβεβαιότητας.

Εµείς ως έθνος, ως τόπος που διερχόµεθα µία κρίση και είµα-
στε στο επίκεντρο µίας διεθνούς κρίσης, πρέπει να είµαστε στα-
θεροί, πειθαρχηµένοι, υπεύθυνοι, να στηρίζουµε τις δικές µας
προσπάθειες κι όχι να τις υπονοµεύουµε ελεεινολογώντας τον
εαυτό µας και καταστροφολογώντας. 

Εδώ εντάσσεται και όλη η συζήτηση για τη Φινλανδία η οποία,
όπως διεξάγεται στην Ελλάδα, είναι τραγική στην αφέλειά της
και στην ανευθυνότητά της. Η Φινλανδία εδώ και έξι µήνες, ενώ
πήγαινε σε εκλογές και σε σχηµατισµό εξακοµµατικής κυβέρνη-
σης συνεργασίας, είχε καταστήσει µείζον εσωτερικό της θέµα
την παροχή εγγυήσεων για οποιαδήποτε νέα βοήθεια προς την
Ελλάδα ή οποιαδήποτε άλλη χώρα. Είχε δηλώσει ότι δεν πρόκει-
ται να εγκρίνει καµµία απόφαση που πρέπει να είναι οµόφωνη,
προκειµένου να προχωρήσουµε σε νέο πρόγραµµα ζωτικής,
υπαρξιακής σηµασίας για τη χώρα. 

Είχαµε αρχίσει διµερείς επαφές πριν την απόφαση της 21ης
Ιουλίου και η ίδια η απόφαση λέει ρητά στα πρακτικά της ότι για
να ψηφίσει η Φινλανδία και να έχουµε οµόφωνη απόφαση,
έπρεπε να διέλθουµε από τη φάση µιας διµερούς διαπραγµάτευ-
σης µε τη Φινλανδία, γιατί αν δεν είχαµε απόφαση, οι αγορές θα
κατακρεουργούσαν το ευρώ, την Ευρωζώνη και την Ελλάδα την
επόµενη µέρα και όχι µόνο την Ελλάδα, αλλά και την Ιταλία, την
Ισπανία, όλες τις χώρες.

Κάναµε τη διαπραγµάτευση µε τον καλύτερο τρόπο, γιατί
έπρεπε να είµαστε καλόπιστοι, δηµιουργικοί αλλά και απόλυτα
αµετακίνητοι εκεί που πρέπει. Από τα 50 δισεκατοµµύρια εγγυή-
σεις εµπραγµάτου χαρακτήρα ξεκινήσαµε για να φτάσουµε σ’
ένα χρηµατοοικονοµικό σχήµα µερικών εκατοντάδων εκατοµµυ-
ρίων που είναι προϊόν του προγράµµατος στήριξης. Βέβαια εί-
χαµε πει ότι αυτό τελεί υπό την απόλυτη έγκριση του Eurogroup,
των άλλων µελών. Βιάστηκε η φινλανδική κυβέρνηση, το ανακοί-
νωσε, ανακοινώσαµε κι εµείς ότι, πράγµατι, υπάρχουν οι συζη-
τήσεις υπό την έγκριση των άλλων µελών και αυτή η
διαπραγµάτευση στην πραγµατικότητα ποτέ δεν σταµάτησε,

διότι όλες οι χώρες οι οποίες θέλουν ίση µεταχείριση, θέλουν ίση
µεταχείριση ασκώντας πίεση να µην υπάρξουν αυτές οι εγγυή-
σεις οι οποίες δεν έχουν καµµία στέρεη νοµική και χρηµατοοικο-
νοµική λογική. Βλέπετε έχουµε στην Ευρώπη δεκαεπτά χώρες,
δεκαεπτά πολιτικά συστήµατα, δεκαεπτά κοινοβούλια, δεκαεπτά
σκοπιµότητες πολιτικές εσωτερικές και αυτό είναι ο πλούτος,
αλλά και το δράµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Θα βρεθεί λύση, διότι ουδείς καταλογίζει στην Ελλάδα οποια-
δήποτε ευθύνη. Εµείς εκπληρώσαµε τις υποχρεώσεις µας. Δεν
είµαστε εµείς το πρόβληµα. Θα αναζητηθεί λύση, αναζητείται. Σε
λίγες ώρες υπάρχει ξανά συνεδρίαση των εκπροσώπων των
Υπουργών Οικονοµικών, χωρίς να θίγεται η αξιοπρέπεια της Ελ-
λάδας και η σταθερότητα και η αξιοπιστία του προγράµµατος
στήριξης, γιατί πρέπει τα µηνύµατα να είναι καθαρά προς τις
αγορές.

Προχωρούµε, ταυτόχρονα, την προετοιµασία της συµµετοχής
του ιδιωτικού τοµέα, το λεγόµενο PSI. Αυτό το PSI είναι που θα
ολοκληρώσει όλο το πρόγραµµα της 21ης Ιουλίου. Όλες οι
χώρες της Ευρωζώνης, όλοι οι θεσµοί, όλες οι διεθνείς τράπεζες
µετέχουν στην προσπάθεια αυτή υπό το συντονισµό το δικό µας.

Η επιστολή που απηύθυνα στους οµολόγους µου παρελήφθη
από πενήντα επτά διαφορετικούς Υπουργούς Οικονοµικών σ’
όλον τον κόσµο. Πενήντα επτά χώρες καλούνται να µετάσχουν
στο πρόγραµµα αυτό. Αντιλαµβάνεστε το µέγεθος και τον καινο-
φανή χαρακτήρα αυτής της προσπάθειας µε επίκεντρο την Ελ-
λάδα, για την Ελλάδα, για την Ευρωζώνη για να µπορέσουµε,
πραγµατικά, να αναπνεύσουµε, να µπούµε στο νέο πρόγραµµα
µε χαµηλότερα επιτόκια, µε περίοδο χάρητος, µε ανασχεδιασµό
του ελληνικού χρέους µε παράταση τριάντα ετών, µε διπλασια-
σµό του µέσου µήκους του δηµοσίου χρέους, µε πολύ λιγότερες
δανειακές ανάγκες όχι για τα χρόνια µέχρι το 2014, αλλά για τα
χρόνια µέχρι το 2020. Αυτό είναι ένα άλλο περιβάλλον στο δη-
µόσιο χρέος. 

Φυσικά, εάν δεν έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα, εάν δεν
έχουµε πειθαρχία εσωτερική στους στόχους µας, εάν δεν έχουµε
ανάπτυξη, δεν µπορούµε να πετύχουµε όλο αυτό το σχέδιο, το
οποίο είναι φιλόδοξο, αλλά απολύτως επιβεβληµένο. 

Θα µπορούσαν να είναι τα πράγµατα διαφορετικά; Θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε ακολουθήσει πιο αργό ρυθµό προσαρµογής
µε µικρότερες επιπτώσεις στην πραγµατική οικονοµία και άρα
στο ρυθµό ανάπτυξης;

Βεβαίως, αλλά δεν µπορούµε να πάρουµε εµείς τέτοια από-
φαση. Πρέπει αυτό που κάνουµε να είναι συµφωνηµένο µε τους
εταίρους και πιστωτές µας, αποδεκτό από τις περιβόητες αγορές
και άρα είµαστε και εµείς υποχρεωµένοι να ακολουθήσουµε ένα
κεντρικό ρεύµα, το οποίο πρέπει να το συνδιαµορφώνουµε και
να το αλλάζουµε, αλλά αυτό είναι πάρα πολύ δύσκολο διεθνώς.

Βλέπετε ότι τέτοιες δυσκολίες δεν έχει η Ελλάδα των έντεκα
εκατοµµυρίων και του µεγάλου δηµοσίου χρέους. Τέτοιες δυ-
σκολίες έχει η Αµερική και ο Πρόεδρος Οµπάµα, τέτοιες δυσκο-
λίες έχουν χώρες όπως η Ιταλία, η Γαλλία. 

Δεν βλέπει ο Έλληνας πολίτης σε ποιο διεθνές περιβάλλον
ζούµε, µε τι αβεβαιότητες και τι πιέσεις; Δεν πρέπει εδώ να προ-
σπαθήσουµε να ρυθµίσουµε τα του οίκου µας, να είµαστε ενω-
µένοι, υπεύθυνοι και να µπορέσουµε γύρω στις 20 Οκτωβρίου να
ολοκληρώσουµε την εφαρµογή αυτού του σχεδίου, προκειµένου
να πάρουµε µια πραγµατική ανάσα στη ρευστότητα κάτι που ση-
µαίνει πολλά πράγµατα για επιχειρήσεις και νοικοκυριά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, ο κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης, να πάρει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Πρέπει να οµολογήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι
στα προφορικά τα πάτε πάρα πολύ καλά. Στα πρακτικά να δούµε.
Εκεί είναι το θέµα, τι βαθµολογία θα πάρετε εσείς και θα πάρει
και η Ελλάδα στα πρακτικά.

Θα ξεκινήσω παραπέµποντας στον Ελύτη: «Έλληνας σηµαίνει
να αισθάνεσαι και να αντιδράς µ’ έναν ορισµένο τρόπο». Πάρτε
το µαζί αυτό, να το έχετε γιατί ίσως σας χρειαστεί.

Κύριε Πρόεδρε, η διάθεση καλή, η ανάλυση εντυπωσιακή, επί
της ουσίας τι κάνουµε. Το πράγµα δεν βγαίνει. Δεν βγαίνει! Θυ-
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µάµαι ένα φίλο, ο οποίος για χρόνια έκανε πολύ καλή αγωγή,
έτρωγε χόρτα, δεν έτρωγε κρέας γιατί φοβόταν τον καρκίνο και
πέθανε από καρδιά πολύ νωρίτερα. 

Αλλού προσπαθείτε να αποκρούσετε κινδύνους και από αλλού
σας έρχεται. Πώς θα προχωρήσετε όταν δεν έχετε τραπεζικό σύ-
στηµα; Δεν υπάρχει τραπεζικό σύστηµα. Χάσατε δύο πολύτιµα
χρόνια.

Η Κεντρική Τράπεζα της Ελλάδος έχει επιφέρει µεγάλη βλάβη.
Μερικοί θα έπρεπε να έχουν οδηγηθεί εις την απολογία, εις το
ειδώλιο του απολογουµένου. Ποιοι είναι οι έλεγχοι που έγιναν
για τα credit committees; Ποιοι; Ποιοι έλεγχοι έγιναν για τα θα-
λασσοδάνεια, τα οποία µερικά δόθηκαν µε άνωθεν εντολή και τα
άλλα µε υπόγειες διαδροµές; 

Γνωρίζετε ότι αυτήν τη στιγµή η επισφάλεια είναι 30%; Αυτό
οµολογείται εξάλλου από δύο τράπεζες, οι οποίες έχουν και µε-
γάλους παρτενέρ, όπως η Γενική και η Εµπορική Τράπεζα. Κο-
ροϊδεύουν τον κόσµο ότι η επισφάλεια είναι 9%; Υπάρχει
τραπεζικό σύστηµα; Σας γλίστρησε, κύριε Υπουργέ. Τώρα πλέον,
ίσως δεν φτάνουν και οι συγχωνεύσεις για τις οποίες φωνάζω
εδώ και δυόµισι χρόνια, ακόµα από την προηγούµενη κυβέρνηση.
Και να υπάρχει συγχώνευση κάποιων εξόδων, δεν υπάρχει κεφα-
λαιακή επάρκεια. Υπάρχει ανεπάρκεια. Δεν έχουµε τράπεζες.
Έχουν φύγει πλέον οι τράπεζες και δεν µπορούν ούτε καν να
κρατικοποιηθούν γιατί είναι αδύναµη η κρατική οικονοµία. Διολι-
σθαίνουν οι τράπεζες και πηγαίνουν προς την Ευρωπαϊκή Κε-
ντρική Τράπεζα. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οποια-
δήποτε ελληνική επιχείρηση έχει χρηµατοδοτηθεί και δεν µπορεί
να εξυπηρετηθεί ότι φεύγει από τον έλεγχο εντελώς της πολι-
τείας. 

Κάναµε µια µελέτη. Ξέρετε ότι από τις ελληνικές επιχειρήσεις
πόσες θα αντέξουν του επόµενο χρονικό διάστηµα µε την ανυ-
παρξία των τραπεζών; Λιγότερες από έξι ελληνικές επιχειρήσεις.
Μεγάλες επιχειρήσεις µεγάλων έργων θα καταστραφούν. Για
ποια προσπάθεια αποδράσεως από την ύφεση µιλάτε; Πείτε µου,
τι θα συµβεί στο τραπεζικό σύστηµα; Πού ήταν ο κ. Προβόπου-
λος τα κρίσιµα χρόνια; Πού ήταν για να ελέγξει, πώς φεύγουν
και πού δίνονταν αυτά τα θαλασσοδάνεια; Γιατί ξεγυµνώθηκε το
τραπεζικό σύστηµα, το οποίο έχει απορροφήσει ογδόντα δισε-
κατοµµύρια από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και παρα-
παίει. Για ποια ρευστότητα µου µιλάτε; Από πού; Για ποιο
επιχειρείν µιλάτε χωρίς τις δικές µας τράπεζες; Είναι αµφίβολο,
εάν σήµερα έρθει ξένος φορέας για να ενδιαφερθεί για τις τρά-
πεζες έστω και µε µηδενική αξία των µετοχών. Το χάσατε το παι-
χνίδι από τις τράπεζες. 

Εγώ αν ήµουν στη θέση σας, κύριε Υπουργέ, θα τράβαγα σή-
µερα τα αυτιά των ανθρώπων της κεντρικής τράπεζας για ολιγω-
ρία. Και µας φέρνουν σήµερα την «BLACK ROCK» κόρη της
«BLACK STONE» για να έρθει να κάνει έλεγχο. Ποια είναι η
«BLACK ROCK» και ποιο θεσµικό ρόλο έχει; Είναι µια ιδιωτική
επιχείρηση των Αµερικάνων που θα έρθει εδώ να πάρει τα ευαί-
σθητα δεδοµένα των τραπεζών. Γιατί; Δεν έχει ελεγκτικούς µη-
χανισµούς η κεντρική τράπεζα; Γιατί τόσο καιρό δεν τους έβαλε;
Είναι µεγάλη ευθύνη. Έχετε τη δύναµη, κύριε Υπουργέ, να ελέγ-
ξετε τους ελεγκτές, οι οποίοι δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους
και βούλιαξε το τραπεζικό σύστηµα; 

Και ποσώς µας ενδιαφέρει η οποιαδήποτε τύχη των µεγαλο-
µετόχων τραπεζών. Μας ενδιαφέρουν οι καταθέσεις. Μας ενδια-
φέρει ένας ολόκληρος κόσµος που κινείται γύρω από τις
τράπεζες. Πολύ φοβάµαι ότι υπάρχει µια δυσκολία. Υπάρχει βέ-
βαια – και αυτό θέλω να το ακούσει ο ελληνικός λαός- η εγγύηση
των καταθέσεων, αλλά δεν υπάρχει η εγγύηση της εύρυθµης, πε-
ραιτέρω λειτουργίας κάτω από ελληνική διοίκηση των τραπεζών.
Είναι τεράστιο το πρόβληµα αυτό, κύριε Υπουργέ, και παραµέ-
νει.

Όσον αφορά το θέµα της Φινλανδίας, ακούω τις δικές σας θέ-
σεις. Και σαφώς ως Έλληνας αυτές θα ήθελα να ακούσω. Όµως,
πολύ φοβάµαι ότι πρέπει να πείσετε και τους εταίρους, οι οποίοι
πιστεύουν ότι ανοίχθηκε ένα κεφάλαιο εκεί που δεν έπρεπε να
ανοιχθεί. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου πείτε, κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, όταν µιλήσατε µε τους Φινλανδούς τους είπατε ότι

αυτά τα λεφτά πρέπει να µας τα δώσουν για να σώσουν, όχι την
Ελλάδα, αλλά το τοµάρι τους, το ευρώ; Γιατί πριν από µερικά
χρόνια η Φινλανδία ήταν σε χειρότερη θέση από αυτήν που είναι
η Ελλάδα σήµερα. Τους είπατε ότι εµείς τότε τους δώσαµε πέντε
δισεκατοµµύρια; 

Τους είπατε ότι έχει πάρει η Ελλάδα των δέκα εκατοµµυρίων
είκοσι πέντε εκατοµµύρια συσκευές «NOKIA»; Τους είπατε ότι
στους Ολυµπιακούς Αγώνες το Πρόγραµµα «TETRA», η ασύρ-
µατη τηλεφωνία της Αστυνοµίας, η υποδοµή της «COSMOTE»
στην Ελλάδα και η υποδοµή της «COSMOTE» στην Αλβανία ήταν
άλλα 2.500.000.000, και τα 5.000.000.000 πήγαν στους Φινλαν-
δούς; Ζητάµε επιστροφή των χρηµάτων που τους δώσαµε στις
δύσκολες στιγµές για να φαντάζουν σήµερα ως οικονοµική υπερ-
δύναµη. Και πρέπει να τους το πείτε αυτό.

Επίσης, θα έλεγα, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι καλά θα κάνατε να
στέλνατε έναν έλεγχο στη «ΝΟΚΙΑ», η οποία πλέον δεν είναι υπό
την κηδεµονία και τον έλεγχο ελληνικής επιχειρήσεως, όπως ξέ-
ρετε, εδώ και ένα χρόνο. Και θα βγάλετε «λαβράκια», γιατί ο κα-
θένας πρέπει να παίρνει τα µαθήµατά του και όχι πάντα γονυ-
πετείς και απολογούµενοι στο ό,τι θέλουν εκείνοι. Πρέπει να κα-
ταλάβουν ότι κι εµείς και γνωρίζουµε και ξέρουµε και µπορούµε
να υπερασπιστούµε επιτέλους ό,τι βάλλει και προσβάλλει αυτόν
τον τόπο. 

Όσον αφορά τους φίλους µας τους Ευρωπαίους, κύριε Αντι-
πρόεδρε, θα σας πω ότι όλο το καλοκαίρι το έφαγα στη βιβλιο-
θήκη, γιατί ετοιµάζω ένα βιβλίο για τον πατριωτισµό και βρήκα
ένα εκπληκτικό κείµενο του Βίκτορα Ουγκώ γραµµένο το 1866.
Εκπληκτικό, λες και είναι για σήµερα. Γράφει, λοιπόν, σε µια επι-
στολή του για τους Κρήτες τότε που είχαν επαναστατήσει και
λέει: «Στην ευρωπαϊκή πολιτική τα πάντα επιτρέπονται ως σή-
µερα. Ευρωπαίος πολιτικός είναι αυτός που ενώ κρατά σπαθί,
παρακολουθεί ή και παραστέκεται στις σφαγές των αδυνάτων
από τους δυνατούς». Είναι λες και το είχε γράψει για σήµερα και
είναι γραµµένο πριν από εκατόν πενήντα χρόνια. 

Αυτό το λέω για να ξέρουµε µε ποιους έχουµε να κάνουµε και
το πόσο πολύ οι Ευρωπαίοι στις δύσκολες στιγµές παραστέκο-
νται στην Ελλάδα. Να θυµίσω και το 1922 και το 1974 και πολύ
φοβούµαι, γιατί µέχρι χθες ήσασταν Υπουργός Εθνικής Άµυνας,
ότι κάποιο τέτοιο πράγµα οσµίζοµαι και τώρα στην ανατολική Λε-
κάνη της Μεσογείου, αλλά ίσως είναι µιας άλλης τάξεως θέµα. 

Το θέµα είναι, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι δεν έχει πειστεί κανείς
ότι το πράγµα µπορεί να βγει και ακούω τη θεωρία σας µε προ-
σοχή κάθε φορά και θέλω να βοηθήσω τη χώρα µου και γι’ αυτό
έχω παραµερίσει τις στείρες κραυγές, γιατί δεν είναι ώρα κραυ-
γών αλλά είναι ώρα συνέσεως και συναινέσεως. 

Σας λέω, όµως, φουγάρο καπνίζει; Είδατε κανένα φουγάρο,
για να πούµε ότι κάτι έγινε; Είδατε να βγαίνει κανένα ενοικιαστή-
ριο; Εγώ βλέπω τα ενοικιαστήρια να πολλαπλασιάζονται και στη
λεωφόρο Συγγρού και στην Πανεπιστηµίου και στη Μιχαλακο-
πούλου και στην Τσιµισκή στη Θεσσαλονίκη και παντού. Όσο,
λοιπόν, πολλαπλασιάζονται τα ενοικιαστήρια, όσο δεν καπνίζει η
καπνοδόχος ότι ξεκινάει κάτι, µαταιοπονούµε. Δεν έχετε βρει το
σωστό δρόµο. Επαφίεστε µόνο και µόνο στα κεφάλαια από την
Ευρώπη. Δεν κάνουµε τίποτα για την ελληνική πραγµατικότητα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η πιθανότητα να βγούµε έξω από το ευρώ είναι µηδαµινή,

όµως, δεν είναι ανύπαρκτη. Υπάρχει το ενδεχόµενο, κάτω από
πίεση, κάτω από αλλοφροσύνη, κάτω από ανάγκη. Υπάρχει µία
πιθανότητα. Το απευχόµεθα και όλοι δουλεύουµε εδώ σε αυτήν
την Αίθουσα -θέλω να πιστεύω- για να µη συµβεί ποτέ αυτό.
Όµως, αν συµβεί, έχετε λάβει καµµιά πρόνοια; Υπάρχει κανένας
άνθρωπος σήµερα που να σκέφτεται ότι αν συµβεί, η πρώτη κί-
νηση είναι αυτή, η δεύτερη κίνηση είναι αυτή, η τρίτη κίνηση είναι
αυτή; Υπάρχει κάποιος να έχει απλώς κάποιο σχέδιο σε ένα ντο-
σιέ; Πολύ φοβούµαι ότι δεν έχει συµβεί ούτε αυτό.

Επαναλαµβάνω -για να µην παρεξηγηθεί ο λόγος- ότι δεν το
βλέπω ορατό, κατά καµµία έννοια. Όµως, ποτέ να µη λες ποτέ,
για κάποιες τέτοιες προϋποθέσεις σαν και αυτές τις οποίες
ζούµε. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου πείτε και γι’ αυτό το θέµα και βε-
βαίως για πιο ουσιαστικά και πρακτικά πράγµατα, πώς βλέπετε
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να φεύγουµε από την ύφεση και να πηγαίνουµε στην ανάπτυξη,
γιατί, βεβαίως, δεν νοµίζω ότι είναι λύση το 23% στη γκαζόζα!
Θα ήθελα να το δείτε αυτό, κύριε Αντιπρόεδρε. Ας το αποσύρετε.
Δεν είναι δυνατόν να χαλάσουµε και την εστίαση, να χαλάσουµε
την πιάτσα, την αγορά. Κλείνουν µαγαζιά. Μην πολλαπλασιάζετε
τα λουκέτα!

Είπατε, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι είναι µια στιγµή που χρειάζο-
νται όλες οι δυνάµεις για να µπορέσουµε να βγούµε πάνω. 

Έχετε, λοιπόν, την πολυτέλεια σοβαρούς και ευφυείς ανθρώ-
πους σαν τον κ. Παµπούκη να τους διώχνετε από κοντά σας; Δεν
πάτε που δεν πάτε καλά, διώχνετε και τους καλούς, πώς θα µπο-
ρέσετε να βγείτε στην επιφάνεια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-

βερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών έχει το λόγο για να δευ-
τερολογήσει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, αρχίζω από τη
Φινλανδία και πάλι. Μόνο στην Ελλάδα µπορεί να υπάρχουν ορι-
σµένες πολιτικές δυνάµεις και ορισµένοι σχολιαστές που πιστεύ-
ουν ότι είναι ευφυέστεροι ή πονηρότεροι του συνόλου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Πιστεύει κανείς στα σοβαρά ότι η ελληνική Κυβέρνηση και
προσωπικά ο Υπουργός Οικονοµικών πήραµε την πρωτοβουλία
µιας διµερούς συζήτησης µε τη Φινλανδία από µόνοι µας; Εµείς
επί µήνες αγωνιζόµαστε στο Eurogroup προκειµένου να πεί-
σουµε ότι η οποιαδήποτε συζήτηση για την παροχή εγγυήσεων,
στο πλαίσιο ενός τέτοιου προγράµµατος στήριξης, θίγει την
αξιοπιστία του προγράµµατος και άρα την αποτελεσµατικότητα
του χρηµατοοικονοµικά. Είναι δύσκολο να πείσουµε τον ιδιωτικό
τοµέα εάν δεν πείθεται όλος ο δηµόσιος χωρίς πρόσθετες δια-
σφαλίσεις και επίσης ότι υπάρχουν πολύ σοβαρά και πολύ λεπτά
νοµικά θέµατα. 

Έχουµε παρουσιάσει εκτενώς στην Ευρωζώνη, στο επίπεδο
του Eurogroup, πλήρη µελέτη για τα θέµατα αυτά, εδώ και µήνες.
Αλλά σας εξήγησα ότι λάβαµε εντολή, µε την απόφαση της 21ης
Ιουλίου της Συνόδου Κορυφής της Ευρωζώνης, να επιχειρή-
σουµε µια διµερή διαπραγµάτευση για να βοηθήσουµε να λυθεί
αυτό το θέµα που δεν παρεµποδίζει µόνο ή κυρίως το ελληνικό
πρόγραµµα, αλλά την ενεργοποίηση του EFSF στο νέο του ρόλο.
Και προκειµένου εµείς να είµαστε συνεπείς στις δικές µας υπο-
χρεώσεις για να πάρουµε την πολύ µεγάλη βοήθεια που περιµέ-
νουµε να πάρουµε και που έχουµε ανάγκη, έπρεπε να κάνουµε
τη διαπραγµάτευση µε τη Φινλανδία και να παρουσιάσουµε το
αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης αυτής. 

Την κάναµε µε τον καλύτερο τρόπο, µε το επιεικέστερο απο-
τέλεσµα και όταν αυτή εµφανίστηκε, νοµίζω νωρίτερα απ’ ότι
έπρεπε, µονοµερώς από τη Φινλανδία στη δηµοσιότητα, εµείς εί-
παµε ότι αυτό τελεί υπό την έγκριση της Ευρωζώνης. Και όλες
οι χώρες οι οποίες είχαν τοποθετηθεί και ξέραµε τη θέση τους,
µέσα στο Συµβούλιο Κορυφής και στο Eurogroup επανέλαβαν
αυτό που ξέραµε. Ότι δεν χρειάζονται εγγυήσεις, αλλά εάν δο-
θούν πρέπει να υπάρχει ίση µεταχείριση και σ’ αυτούς. Αυτό δεν
στρέφεται κατά της Ελλάδας, στρέφεται υπέρ της ενότητας στην
Ευρωζώνη. Για αυτό η ευρωπαϊκή Επιτροπή δήλωσε διά του εκ-
προσώπου της επισήµως ότι συµµερίζεται τις απόψεις του Έλ-
ληνα Υπουργού Οικονοµικών, όπως διατυπώθηκαν στην επιστολή
µου του περασµένου Σαββάτου. Θα µπορούσαµε να είχαµε στεί-
λει τέτοια επιστολή και θα µπορούσε να είχε διατυπωθεί τέτοια
θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αν δεν είχαµε κάνει το χειρισµό
σωστά και στο πλαίσιο των αποφάσεων της 21ης Ιουλίου, ώστε
το βάρος να φύγει από εµάς και να πάει εκεί που πρέπει να πάει; 

Είναι µεγάλη επιτυχία της χώρας ότι αναζητείται µια λύση χρη-
µατοοικονοµική χωρίς πρόσθετη πραγµατική επιβάρυνση της Ελ-
λάδας, χωρίς να δηµιουργούνται νοµικά προβλήµατα, χωρίς να
θίγεται η αξιοπιστία και η αποτελεσµατικότητα του προγράµµα-
τος και χωρίς αυτή να έχει εµπράγµατο χαρακτήρα. Οι δε Φιν-
λανδοί έχουν ακούσει πολλές φορές από το στόµα µας µια
βασική θέση, ότι η σχέση µας δεν είναι µια σχέση εµπορική, είναι
µια σχέση που έχει και οικονοµική διάσταση, αλλά είναι πρωτί-
στως µια σχέση πολιτική µεταξύ κρατών-µελών της Ευρωζώνης

και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µεταξύ εταίρων. Κανείς δεν θέλει
-και το έχουµε πει- να νιώσει η Ελλάδα προσβεβληµένη, να νιώσει
ο ελληνικός λαός ότι θίγεται στον πυρήνα της αξιοπρέπειάς του
από τη στάση µιας άλλης χώρας. 

Οι Φινλανδοί είναι ένας υπερήφανος, εργατικός και πειθαρχη-
µένος λαός. Ξέρουν πάρα πολύ καλά ότι και οι Έλληνες είναι
ένας υπερήφανος, εργατικός και όταν θέλει πολύ πειθαρχηµένος
λαός. Άρα, αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο οποίο κινούµαστε. 

Είναι πραγµατικά είτε εντυπωσιακά αφελές είτε δραµατικά
ανεύθυνο, να εµφανίζεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πρωτί-
στως, η οποία παρασύρει και ορισµένες άλλες δυνάµεις της
Ελάσσονος Αντιπολίτευσης -όχι εσάς, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό- και να λέει ότι πήραµε εµείς µια πρωτοβουλία που δεν
έπρεπε να ληφθεί. Εµείς εφαρµόζουµε αυτά που πρέπει να
εφαρµόσουµε για να είµαστε συνεπείς και να έχουµε «πρόσωπο»
στην Ευρώπη και διεθνώς για να ζητάµε και να παίρνουµε την
πολύ µεγάλη βοήθεια που έχουµε ανάγκη. 

Ποιος είναι ο καταλύτης; Ο καταλύτης είναι να φθάσουµε σε
πρωτογενή πλεονάσµατα, η ετήσια διαχείριση του κράτους, το
ισοζύγιο εσόδων και δαπανών να είναι ισοσκελισµένο. Τα πρω-
τογενή πλεονάσµατα θωρακίζουν τη χώρα απέναντι σε οποιαδή-
ποτε εξέλιξη. 

Είπατε -έστω και υπαινικτικά- ότι µπορεί να υπάρχει στο βάθος
ένα πρόβληµα του ευρώ. Δεν υπάρχει πρόβληµα συµµετοχής της
Ελλάδος στο ευρώ. Μπορεί να υπάρχει ένα πρόβληµα µε την ίδια
τη λειτουργία της Ευρωζώνης που πρέπει να γίνει πιο αποτελε-
σµατική, πιο δυναµική, πιο προβλεπτική, αλλά δεν κινδυνεύει το
ευρώ από την Ελλάδα. Δεν είναι η Ελλάδα «το» πρόβληµα της
Ευρωζώνης. Είναι ένα περιφερειακό πρόβληµα. 

Η Ευρωζώνη γνωρίζει ότι λύνοντας το ελληνικό πρόβληµα
στέλνει ένα µήνυµα ότι µπορεί να λύνει προβλήµατα και µπορεί
να υπάρχει, να λειτουργεί και να παίζει το ρόλο που πρέπει να
παίζει στην παγκόσµια οικονοµία, γιατί το ευρώ πρέπει να λει-
τουργεί ως ένα νόµισµα που συγκεντρώνει διεθνή αποθεµατική
εµπιστοσύνη, όπως και το δολάριο. 

Τραπεζικό σύστηµα. Η συζήτηση πρέπει να είναι πάρα πολύ
καθαρή, πρέπει να είναι κρυστάλλινη. Αυτά που λέω τα εννοώ
απολύτως, διότι τα παρακολουθώ καθηµερινά, πολλές φορές
κάθε µέρα, σε στενή συνεργασία µε την Τράπεζα της Ελλάδος
και τις διοικήσεις όλων των µεγάλων τραπεζών. 

Το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα είναι απολύτως ασφαλές και
διπλοεγγυηµένο. Κανένα άλλο ευρωπαϊκό τραπεζικό σύστηµα
δεν έχει τόσους θώρακες όσο το ελληνικό. Είναι απολύτως δια-
σφαλισµένη η χρηµατοδότησή του, δηλαδή η ρευστότητα των
τραπεζών µέσω του ευρωσυστήµατος και στο ευρωσύστηµα –
επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά- υπό την αιγίδα της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας και µε βάση τις αποφάσεις της
µετέχουν και οι κεντρικές τράπεζες των κρατών-µελών. 

Οι µηχανισµοί χρηµατοδότησης που λειτουργούν στην Ελλάδα
για τις τράπεζες είναι οι ίδιοι που λειτουργούν σε όλο το ευρω-
σύστηµα. Όποια πρακτική εφαρµόζεται στο ευρωσύστηµα σε
άλλες χώρες εφαρµόζεται και στην Ελλάδα. Άρα, δεν υπάρχει
πρόβληµα χρηµατοδότησης των ελληνικών τραπεζών. 

Πρόβληµα κεφαλαιακής επάρκειας και σταθερότητας. Στόχος
είναι στις 31 Δεκεµβρίου να έχουν οι ελληνικές τράπεζες, όπως
λέγεται µε βάση τη Βασιλεία III core tier 1, δηλαδή σκληρά κεφά-
λαια core tier 1, 10%. Αυτό είναι πολύ πάνω από το όριο του τεστ
αντοχής, του stress test που διεξήχθη στις ενενήντα µία µεγάλες
ευρωπαϊκές τράπεζες πριν από ενάµιση µήνα, όπου το όριο ήταν
6%, 5% τελικά. 

Αυτό θα το πετύχουν οι ελληνικές τράπεζες. Η κεφαλαιακή
τους επάρκεια θα είναι όχι απλώς πλήρης, απόλυτη –ταυτολογώ
κατ’ ανάγκη- αλλά θα υπάρχει και µεγάλη σταθερότητα και σκλη-
ρότητα των κεφαλαίων τους. Αυτό µπορεί να µην είναι ευχάριστο
για τους µεγάλους µετόχους, είναι όµως ευχάριστο για την ελ-
ληνική οικονοµία, για τις επιχειρήσεις και εκεί στοχεύουµε. 

Οι ελληνικές τράπεζες αντεπεξήλθαν στα stress test. Μετέχουν
στο λεγόµενο PSI, δηλαδή σ’ αυτήν τη διεθνή κινητοποίηση των
τραπεζών και των ασφαλιστικών εταιρειών και ταµείων για το ελ-
ληνικό χρέος και τη βιωσιµότητά του. Βεβαίως πρέπει να µετέ-
χουν και µετέχουν. 
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Θα αναπληρωθούν οι όποιες απώλειες τους από τον υφιστά-
µενο µηχανισµό και ο έλεγχος που θα γίνει στις χορηγήσεις τους,
στα χαρτοφυλάκιά τους, θα γίνει από µία εταιρεία µε τεράστια
διεθνή εµπειρία που έκανε το ίδιο πράγµα στην Ιρλανδία και σε
πολλές γαλλικές και γερµανικές τράπεζες. Επελέγη το Μάιο από
την Τράπεζα της Ελλάδος και όχι από την Κυβέρνηση, σε συνερ-
γασία µε την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Και είναι καλό να
υπάρχει ένας έλεγχος και µία πιστοποίηση της καθαρότητας και
της υγείας των χαρτοφυλακίων των ελληνικών τραπεζών.

Θα χρειαστεί κεφαλαιακή ενίσχυση; Ναι. Θα δοθεί η κεφαλαι-
ακή ενίσχυση. Υπάρχουν 30 δισεκατοµµύρια για το σκοπό αυτό,
όχι για να στηριχθούν οι µεγαλοµέτοχοι, αλλά για να στηριχθεί η
οικονοµία. 

Οι καταθέσεις είναι απολύτως διασφαλισµένες; Απολύτως!
Αυτό έχει σηµασία επειδή το λέµε εµείς εδώ µέσα; Έχει. Όµως
κυρίως έχει σηµασία, επειδή το καταλαβαίνει µε απλό και πρα-
κτικό τρόπο ο καταθέτης. Μετά από πολλούς µήνες, µετά από
δυόµισι χρόνια έχουµε καθαρή επιστροφή καταθέσεων στο ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα. Γυρίζουν οι καταθέσεις. Βεβαίως,
είναι τώρα ευκαιρία να γυρίσουν οι καταθέσεις, όχι επειδή αυτό
το επιβάλλει ο πατριωτισµός –που κι αυτό είναι σηµαντικό- αλλά
επειδή αυτό το επιβάλλει η κοινή λογική και το συµφέρον, µε
βάση τις αποδόσεις των καταθέσεων στην Ελλάδα. 

Άρα, δεν υπάρχει κανένα απολύτως τέτοιο πρόβληµα. 
Ξένα κεφάλαια εκτός Ευρώπης. Μα ο µηχανισµός επαναγοράς

χρέους, ο debt buyback mechanism, προβλέπει τη δυνατότητα
να έρθουν τέτοια κεφάλαια και αναζητούνται τα κεφάλαια αυτά,
µε τη βοήθεια και των εταίρων µας και της Διεθνούς Ένωσης
Τραπεζών. Είναι συµφέρουσα η συµµετοχή κεφαλαίων, πέραν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σ’ αυτόν το µηχανισµό: Συµφέρουσα
για µας, συµφέρουσα και για όποιον διαθέσει δικά του κεφάλαια
στο µηχανισµό αυτό. Είχα πολλές τέτοιες συζητήσεις στην επί-
σκεψή µου στην Ουάσινγκτον, στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
µε αντιπροσώπους πολλών χωρών εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Άλλωστε, σας είπα ότι η ενηµερωτική επιστολή µας για το PSI
πήγε σε πενήντα επτά Υπουργούς. Δεν πήγε σε δεκαέξι Υπουρ-
γούς της Ευρωζώνης ή σε είκοσι έξι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επίσης, δεν είναι όλα µαύρα. Είναι πολύ δύσκολα, πάρα πολύ
δύσκολα, όµως ο δοµικός πληθωρισµός για πρώτη φορά πέφτει.
Άρα, ενώ ως τώρα είχαµε µείωση εισοδηµάτων, τώρα αρχίζουν
να µειώνονται και οι τιµές. 

Οι παραγγελίες στη βιοµηχανία αρχίζουν δειλά-δειλά να αυξά-
νουν και όχι µόνο για εξαγωγές, αλλά και για την εσωτερική
αγορά. 

Έχουµε καλές επιδόσεις στον τουρισµό. 
Έχουµε ένα δυναµισµό των εξαγωγικών και εξωστρεφών ελ-

ληνικών επιχειρήσεων, όχι µόνο των µεγάλων αλλά και των µι-
κροµεσαίων. 

Θέλει προσπάθεια, θέλει δουλειά, θέλει επινοητικότητα. Στα
δύσκολα γεννιούνται πάρα πολλές ευκαιρίες. 

Φυσικά αναδιαρθρώνεται το λιανικό εµπόριο. Φυσικά θίγεται
η µικρή επιχείρηση του λιανεµπορίου χωρίς ειδική ταυτότητα. Γι’
αυτό χρειάζεται µεγαλύτερη ευελιξία και µεγαλύτερη επινοητι-
κότητα. Και γι’ αυτό θέλουµε να στηρίξουµε νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις. 

Πιέζουµε τις τράπεζες, οι οποίες κάνουν µικρές αναδιαρθρώ-
σεις, σιωπηρές, συνεχώς. Εξακόσιες ογδόντα εννέα χιλιάδες δά-
νεια, στεγαστικά, καταναλωτικά και επιχειρηµατικά, αναδιαρθρώ-
θηκαν µε αυτόν τον τρόπο τους τελευταίους µήνες. Τα παρακο-
λουθούµε καθηµερινά και πιέζουµε τις τράπεζες καθηµερινά,
πέραν των προβλέψεων του νόµου, στην πρακτική. 

Επαναλαµβάνω το εξής, για το περιβόητο θέµα της εστίασης.
Βρήκα να υπάρχει µία απόφαση για αύξηση του Φόρου Προστι-
θέµενης Αξίας στην εστίαση στο 23%. Ιστορικά, αυτό έγινε γιατί
έπρεπε να αντικρουσθεί η µεγάλη πίεση της τρόικας προκειµέ-
νου να αυξηθεί ο χαµηλός συντελεστής του 6,5% στα τρόφιµα
και άλλα είδη λαϊκής κατανάλωσης στο 13%. 

Όταν αρχίσαµε να συζητάµε την επαναφορά στο 13%, προέ-
κυψαν δύο προβλήµατα:

Πρώτον, ο όγκος των επιστροφών λόγω αποδείξεων. Είναι
πολλοί οι συµπολίτες µας που παίρνουν επιστροφές λόγω απο-

δείξεων, ενώ αδικαιολόγητα κινούνται σε τόσο χαµηλά επίπεδα
δηλωµένου εισοδήµατος. 

Δεύτερον, δεν εξοµοιώθηκε η φορολογία του πετρελαίου θέρ-
µανσης µε το πετρέλαιο κίνησης. 

Τώρα είναι εγγεγραµµένος ένας στόχος 800 εκατοµµυρίων µε
το 23% της εστίασης. Έχω πει πολλές φορές ότι αυτό δεν είναι
λογικό και δίκαιο, γιατί στην εστίαση δεν λειτουργούν µόνο µε-
γάλες αλυσίδες µε σταθερές τυποποιηµένες τιµές και λογιστή-
ρια, λειτουργούν και διακόσιες χιλιάδες µικρές επιχειρήσεις, οι
οποίες, όµως, δεν προσφέρουν και πολύ µεγάλη ευκολία στον
έλεγχο είσπραξης και απόδοσης του ΦΠΑ. 

Οποιαδήποτε συζήτηση για συντελεστές στο Φόρο Προστιθέ-
µενης Αξίας, χωρίς να έχουµε λύσει προηγουµένως το µείζον και
υπαρξιακό ζήτηµα του µηχανισµού είσπραξης και απόδοσης του
ΦΠΑ, δεν έχει νόηµα. Δεν γνωρίζουµε ότι θα  υπάρξει µειωµένη
απόδοση σε σχέση µε την είσπραξη, ότι θα ενθαρρυνθεί η φο-
ροδιαφυγή στην περίπτωση αυτή; Δυστυχώς, αυτό είναι το φαι-
νόµενο. Αυτό υπάρχει. Αυτό είναι το µεγάλο γενετικό και
διαρθρωτικό πρόβληµα της χώρας. Είναι κανείς που δεν το ξέρει
στη χώρα; Αυτό είναι το πρώτο θέµα της συζήτησης για το εθνικό
φορολογικό σύστηµα. Θα συµφωνήσουµε στον τρόπο είσπραξης
και απόδοσης και όταν λειτουργήσουν οι µηχανισµοί είσπραξης,
θα δείτε τι ευκολία θα έχουµε να κατεβάσουµε τους συντελε-
στές. Το ίδιο και στο φόρο εισοδήµατος. Έχω µιλήσει πολλές
φορές γι’ αυτά. 

Στηρίξτε, λοιπόν, την προσπάθειά µας να αλλάξουµε τη φορο-
λογική νοµοθεσία, να πάµε σε µία νέα, σύγχρονη, δίκαιη κατά-
σταση, να υπάρχει µηχανισµός είσπραξης, να πληρώνουµε µε
ηλεκτρονικό χρήµα, να υπάρχει ηλεκτρονικό καθολικό «πόθεν
έσχες», να υπάρχει εναρµόνιση εισοδηµάτων και περιουσιών, να
µην πετάει ο ένας στον άλλον στη χώρα µας το φορολογικό
βάρος, που είναι βάρος εθνικής υποχρέωσης για να βγούµε από
την κρίση και θα δείτε πως όλα αυτά θα εξοµαλυνθούν πάρα
πολύ εύκολα. 

Το εθνικό φορολογικό σύστηµα είναι ο καθρέπτης στον οποίο
πρέπει να κοιταχθούµε και να ξαναγνωριστούµε ως οικονοµία,
ως κοινωνία, ως αγορά, ως κράτος. Πρέπει να το κάνουµε τώρα,
άµεσα. Και αυτό πρέπει να ολοκληρωθεί µαζί µε τις αποφάσεις
της 21ης Ιουλίου που θα εφαρµοστούν µέχρι τις 20 Οκτωβρίου.
Αυτός είναι ο εθνικός στόχος. 

Και επειδή αναφερθήκατε στον Ελύτη και τις προσπάθειες, θα
σας πω τι είπα µιλώντας στους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ πριν από
µερικές εβδοµάδες: «Το ερώτηµα είναι, χτίζουµε σε στέρεο έδα-
φος ή χτίζουµε στην άµµο πυργάκια; Αν υπήρχε άλλο σχέδιο ολο-
κληρωµένο, θα το είχαµε ακούσει και θα το είχαµε υιοθετήσει.
Ανοιχτοί είµαστε. Αλλά, δυστυχώς δεν υπάρχει».  

Λέει εκεί ο Μπόρχες: «Δεν χτίζω στην πέτρα, στην άµµο χτίζω,
αλλά χτίζοντας και ξαναχτίζοντας στην άµµο, κάνω την άµµο
πέτρα». Αυτό πρέπει να είναι το εθνικό µας σύνθηµα. Να κάνουµε
την κινούµενη άµµο της διεθνούς οικονοµίας και της κρίσης
πέτρα, για να ανοίξουµε τη νέα εποχή για τη χώρα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εξαιρετικώς ενδιαφέρο-
ντες διάλογοι και απαντήσεις και ενηµέρωση µε βάση τις ερωτή-
σεις του κ. Καρατζαφέρη από τον Αντιπρόεδρο της Κυβερνή-
σεως επί όλων των θεµάτων της ελληνικής οικονοµίας. 

Φαντάζοµαι και ο κ. Τσίπρας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς είναι έτοι-
µος να συµβάλει σε αυτήν τη διαδικασία, η οποία τείνει να πάρει
το χαρακτήρα γενικευµένης επερωτήσεως. Εγώ δεν παρεµβαίνω
στο χρόνο, γιατί είναι µείζον το θέµα για την Ελλάδα, για την οι-
κονοµία µας και για την Ευρώπη.

Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 1162/80/23-8-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον
Πρωθυπουργό, σχετικά µε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα.

Παρακαλώ, λοιπόν, τον κ. Αλέξη Τσίπρα, Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Τσίπρα, έχετε το λόγο. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ναι, κύριε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 26 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2011                                                                                       15885



Πρόεδρε, έχετε δίκιο. 
Θέλω να ξεκινήσω µε µία παρατήρηση, πριν µπω στην ουσία

της ερωτήσεως, σε σχέση µε την ώρα του Πρωθυπουργού.
Ο Πρωθυπουργός –το έχουµε πάρει απόφαση εµείς- δεν πρό-

κειται να ξαναέρθει στη Βουλή στην ώρα του Πρωθυπουργού.
Από αρχές Μαΐου έχει να εµφανιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχει λόγους. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Έχει λό-
γους. 

Εδώ σκέφτεται αν θα πάει στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης,
θα έρθει εδώ για να µας απαντήσει στις ερωτήσεις που του απευ-
θύνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εκεί θα είναι και θα τον
ακούσουµε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Εν πάση πε-
ριπτώσει, δεν έχει σηµασία. Ίσως, όµως, θα έπρεπε να µετο-
νοµάσουµε την «ώρα του Πρωθυπουργού», σε «ώρα του Αντι-
πρόεδρου», κυριολεκτικά σε ώρα, διότι ο χρόνος οµιλίας υπε-
ρέβη κατά πολύ τα δεδοµένα. 

Αν ήταν όµως µε τα λόγια να λύνονται τα προβλήµατα, θα ήµα-
σταν όλοι πάρα πολύ ευτυχισµένοι, διότι στα λόγια ο Αντιπρόε-
δρος είναι πάρα πολύ ικανός και ακούγοντάς τον σήµερα
διαπιστώνει κανείς ότι όλα καλά πάνε σε αυτήν τη χώρα και ότι η
Κυβέρνηση δύο χρόνια τώρα πορεύεται ορθώς, δεν έχει κάνει
κανένα λάθος –κανένα λάθος!- και ότι ούτε λίγο-ούτε πολύ εµείς
είµαστε µεµψίµοιροι –µας παρασέρνει βέβαια και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση σε λάθος δρόµους- που κάνουµε κριτική στην Κυ-
βέρνηση. 

Όµως, κύριε Αντιπρόεδρε, αλήθεια, εγώ θα ήθελα να µου απα-
ντήσετε πόσο απέχει η 21η Ιουλίου από το σήµερα. Ηµερολο-
γιακά απέχει σχεδόν ένα µήνα, όµως στην πραγµατικότητα
απέχει έτη φωτός και όσο ικανός και αν είστε στη ρητορική ευ-
φράδεια και στα επικοινωνιακά σχήµατα, αυτό το κλίµα των πα-
νηγυρισµών στο Υπουργικό Συµβούλιο, ότι ελύθη το πρόβληµα
της χώρας και αυτό το κλίµα της αισιοδοξίας και της θριαµβολο-
γίας που αποπνέει από όλες τις επόµενες µέρες, αν το συγκρί-
νετε µε την πραγµατική κατάσταση που επικρατεί στην ελληνική
κοινωνία και την οικονοµία, είναι η µέρα µε τη νύχτα!

Πού πήγε η περίφηµη δήλωσή σας ότι µπήκε πάτος στο βα-
ρέλι; Όχι πάτος στο βαρέλι δεν έχει µπει, αλλά κατρακυλάµε
διαρκώς! Η ανεργία σε πραγµατικό επίπεδο έχει φθάσει το 24%.
Προϋπολογισµός δεν υπάρχει, έχει εκτροχιαστεί και κανείς δεν
µας λέει πόσα δισεκατοµµύρια έχουµε πέσει έξω. Την ύφεση
ούτε εσείς δεν µπορείτε µε ακρίβεια να την προβλέψετε, διαφω-
νείτε για το πόσο ψηλά θα φθάσει. Τα spreads έχουν φθάσει σε
ύψη δυσθεώρητα. Το Χρηµατιστήριο έχει κατρακυλήσει σε πρω-
τοφανή χαµηλά επίπεδα της τελευταίας εικοσαετίας. 

Και όλα αυτά γίνονται, όταν εσείς πριν από σαράντα περίπου
ηµέρες, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, εκβιάζατε ουσιαστικά τους
Βουλευτές σας να ψηφίσουν το µεσοπρόθεσµο, διότι µε αυτόν
τον τρόπο θα αποφύγουµε τη χρεοκοπία, τα τανκς, την κατρα-
κύλα –και εγώ δεν ξέρω τι άλλο. 

Και σήµερα φαίνεται ότι όχι µόνο δεν τα έχουµε αποφύγει όλα
αυτά, αλλά οι απειλές είναι εδώ και εσείς συνεχίζετε την ίδια
ιστορία: νέοι έµµεσοι φόροι -23% ΦΠΑ στην εστίαση- και νέα εκ-
καθαριστικά να έρχονται από Σεπτέµβρη. Συνεχίζετε µε εµµονή
στην εφαρµογή ενός προγράµµατος που είναι αυτό που µας
οδηγεί στην ύφεση και άρα µας βουλιάζει πιο βαθιά µέσα στην
κρίση. 

Είπατε πιο πριν πως αν εφαρµόσουµε τα µέτρα, θα αλλάξουµε
τα µεγέθη. Ναι, κύριε Υπουργέ, θα τα αλλάξουµε προς το χειρό-
τερο τα µεγέθη, αν εφαρµόσουµε τα µέτρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή το τελευταίο διάστηµα λέτε άλλα τη µια µέρα και δια-

ψεύδετε τον εαυτό σας την επόµενη, ήταν απολύτως λογικό αυτό
που ακούστηκε ότι είπατε στον κοινοβουλευτικό τοµέα ελέγχου
του κόµµατός σας ότι δεν βγαίνει το µεσοπρόθεσµο και θα το

επαναδιαπραγµατευθούµε. Την επόµενη το διαψεύσατε!
Εµείς σας λέµε ότι δεν έχει νόηµα να το επαναδιαπραγµατευ-

θείτε. Είναι στον αέρα. Το µόνο που µένει είναι ένα πρόγραµµα
ιδιωτικοποιήσεων –φυσικά δεν είναι 50 δισεκατοµµύρια- δηλαδή
ξεπουλήµατος δηµόσιας περιουσίας σε τιµές εξευτελιστικές,
διότι το Χρηµατιστήριο βρίσκεται στο ναδίρ. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρνησης, σας ρω-
τάµε αν έχετε καταλάβει τι έχει συµβεί ένα µήνα τώρα και τι ακρι-
βώς συµβαίνει στην πραγµατική οικονοµία, αν όλα αυτά τα
δεδοµένα θα τα λάβετε υπ’ όψιν σας, αν ακυρώσετε την εφαρ-
µογή ενός προγράµµατος που θα µας οδηγήσει στην κατα-
στροφή ή αν συνεχίσετε τον ίδιο χαβά, το ίδιο βιολί σαν να µη
συµβαίνει τίποτα και θα οδηγηθούµε και στη χρεοκοπία φυσικά,
αφού θα έχει πτωχεύσει η µισή Ελλάδα πιο πριν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της
Κυβερνήσεως και Υπουργός επί των Οικονοµικών έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Σίγουρα, κύριε Τσίπρα, ήταν πολύ
δύσκολο για εσάς να πείτε αυτή την τελευταία φράση. Αντιλαµ-
βάνοµαι πόσο δύσκολο είναι για τον Αρχηγό ενός κόµµατος να
λέει απευθυνόµενος στη Βουλή και άρα στον ελληνικό λαό «και
θα πτωχεύσει η µισή Ελλάδα και θα χρεοκοπήσει η χώρα και
αυτή είναι η πρόβλεψή µου». 

ΑΛΕΞIOΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Αν συνεχί-
σετε µε αυτήν την πολιτική!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Ναι, αυτό είπατε, ότι αυτό οδηγεί
στην πτώχευση των Ελλήνων και στη χρεοκοπία της χώρας. 

Δεν υπάρχει χειρότερο πράγµα γι’ αυτήν τη χώρα από το να
δηµιουργείται και να αναπαράγεται διαρκώς µία ατµόσφαιρα
αβεβαιότητας, ανασφάλειας, γκρίνιας, ηττοπάθειας. Εάν ελεη-
νολογούµε τη χώρα µας, τον εαυτό µας και τις προοπτικές µας,
δεν πρόκειται να ανοίξει ο ορίζοντας για τη χώρα µας. Δεν υπάρ-
χει χειρότερο πράγµα στην οικονοµία από τις αυτοεκπληρούµε-
νες αρνητικές προφητείες. Δεν υπάρχει κατά τη γνώµη µου
χειρότερο πράγµα στην πολιτική του 2011 από την επένδυση
στην καταστροφή και από έναν πολιτικό λόγο που επιχαίρει κάθε
φορά που προκύπτουν προβλήµατα.

Χαίροµαι, όµως, διότι διαπιστώνω τώρα, κύριε Τσίπρα, ότι
είστε οπαδός των αποφάσεων της 21ης Ιουλίου, της Συνόδου
Κορυφής. Ασκείτε κριτική στην Κυβέρνηση, γιατί δεν έχουν
εφαρµοστεί ακόµη πλήρως όλες οι αποφάσεις αυτές τις οποίες
καταγγείλατε. Ή εν πάση περιπτώσει, επειδή ήσασταν διστακτι-
κός στο να τις καταγγείλετε στις 21 Ιουλίου, τις περιγράψατε από
την αρνητική τους όψη. Τώρα χαίροµαι, γιατί προφανώς στρα-
τεύεστε στον κοινό εθνικό στόχο, να πετύχουµε την πλήρη και
γρήγορη εφαρµογή των αποφάσεων της 21ης Ιουλίου. Αυτός
είναι ο στόχος. Εάν το νόηµα των λόγων σας είναι ότι αυτό θέ-
λετε, είµαι βέβαιος ότι αυτό και θα στηρίξετε. Αυτό είναι ένα καλό
µήνυµα για τον ελληνικό λαό.

Αλλά, όλοι παρακολουθούµε τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης και
βλέπουµε τι συνέβη από τις 21 Ιουλίου. Συνέβη κάτι το ιδιαίτερο
στην Ελλάδα από τις 21 Ιουλίου έως τις 25 Αυγούστου; Όχι. Συ-
νέβη η ανεύθυνη, πρόχειρη και επιπόλαιη ανακύκλωση σχολίων
και δηµοσιευµάτων στα διεθνή µέσα ενηµέρωσης. Μόνο αυτό.
Γίνεται µία συζήτηση, η οποία εκτελωνίζει, καλλιεργεί και επανε-
ξάγει φήµες. 

Αντί να κινηθούµε όλοι σε µία ενιαία γραµµή εθνικής σοβαρό-
τητας, που λέει αυτά που προκύπτουν από τις αποφάσεις της
21ης Ιουλίου σε σχέση µε τη Φινλανδία και τις εγγυήσεις και αντί
να δούµε τι γίνεται στην Αµερική, στη Γαλλία, στην Ισπανία, στην
Ιταλία, παντού και τι δυσκολίες υπάρχουν σε όλες τις κυβερνή-
σεις, σε όλα τα κοινοβούλια, σε όλες τις κοινωνίες, εµείς πάµε
να βγάλουµε τα µάτια µας µόνοι µας, δηµιουργώντας ένα αί-
σθηµα φόβου και ανασφάλειας στον Έλληνα πολίτη.

Ποιος µπορεί να επενδύσει σε αυτό το κλίµα; Ποιος µπορεί
να κάνει έστω και µία µικρή επένδυση καταναλωτικού χαρα-
κτήρα; Αυτό αφορά και τις τράπεζες. Υπάρχει µία αδικαιολόγητη
φηµολογία, σπερµολογία, ενώ είναι θεσµικά διασφαλισµένο το
πλαίσιο µέσα στο οποίο κινούνται οι τράπεζες και ως προς τη
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ρευστότητα και ως προς την κεφαλαιακή τους επάρκεια.
Είπα εγώ στους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ ότι θα επαναδιαπραγ-

µατευθούµε το µνηµόνιο; Θα κάνουµε επαναδιαπραγµάτευση
των όρων της απόφασης της 21ης Ιουλίου; Χωρίς το µεσοπρό-
θεσµο, το οποίο ψήφισαν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ αναλαµβά-
νοντας µία ευθύνη µε τρόπο ο οποίος είναι ιστορικά υπεύθυνος,
δεν θα µπορούσαµε να φθάσουµε στις αποφάσεις της 21η Ιου-
λίου. Εάν δεν µας βοηθούσε η Αντιπολίτευση, η Νέα Δηµοκρατία
και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, να ψηφίσουµε µε την κα-
τεπείγουσα διαδικασία το µεσοπρόθεσµο και τον εφαρµοστικό
νόµο, δεν θα υπήρχε η απόφαση της 21ης Ιουλίου.

Έχω πει πολλές φορές ότι η συναίνεση ακόµη και σε µικρά
δείγµατα βοηθάει πάρα πολύ τη χώρα. Ήταν πάρα πολύ σηµα-
ντικό αυτό που συνέβη στο νοµοσχέδιο για την ανώτατη εκπαί-
δευση, χάρη στον κύριο Πρόεδρο του ΛΑΟΣ και τη στάση του
Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας.

Δείτε, όµως, τι συµβαίνει. Λέτε ότι η ύφεση είναι µεγαλύτερη
από την προβλεφθείσα. Βεβαίως είναι. Ποιος προκαλεί την
ύφεση; Το πρόγραµµα; Θα µπορούσε να είναι αυτή η ανάγνωση.
Την ύφεση την προκαλεί ο τεράστιος δηµοσιονοµικός εκτροχια-
σµός της χώρας, το δυσθεώρητο χρέος και το έλλειµµα του
15,5% του 2009, που µας οδήγησαν στο πρόγραµµα µε όρους οι
οποίοι δεν ήταν διαµορφωµένοι από εµάς αλλά πρωτίστως, από
τους δανειστές.

Υπάρχει, όµως, καµµία αµφιβολία ότι η χώρα πρέπει επειγό-
ντως να κάνει αυτά που δεν έκανε επί δεκαετίες; Να εκσυγχρο-
νιστεί, να αναδιαρθρωθεί, να αποκτήσει Δηµόσια Διοίκηση, να
αποκτήσει φορολογικό σύστηµα, να αποκτήσει εκπαιδευτικό σύ-
στηµα; Υπάρχει κανείς που δεν θέλει ένα µικρότερο και καλύτερο
κράτος; Υπάρχει κανείς που δεν θέλει µείωση της δηµόσιας δα-
πάνης; 

Δεν µπορώ, όµως, να ακούω εσάς, κύριε Πρόεδρε  της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, να µας εγκαλείτε γιατί δεν
έχουµε αποτελέσµατα φοροεισπρακτικά, δηλαδή γιατί δεν συλ-
λαµβάνουµε τη φοροδιαφυγή και δεν περιορίζουµε την παραοι-
κονοµία και, ταυτόχρονα, να επισείετε τα εκκαθαριστικά σηµειώ-
µατα του Σεπτεµβρίου γιατί αυτά είναι επιβάρυνση για τον πο-
λίτη. Ναι! Είναι επιβάρυνση για τον πολίτη. Αλλά αν δεν υπάρ-
ξουν εκκαθαριστικά σηµειώµατα κι αν δεν υπάρξουν πολίτες που
πληρώνουν τους φόρους, δεν θα υπάρχει το κράτος, δεν θα
υπάρχουν µισθοί, δεν θα υπάρχουν συντάξεις, δεν θα υπάρχουν
νοσοκοµεία και σχολεία.

Είναι τόσο απλά τα πράγµατα. Τα πράγµατα στον πυρήνα τους
είναι δραµατικά απλά. Πρέπει το κράτος να µπορεί να εισπράττει
φόρους για να πληρώνει τις δαπάνες που είναι αναγκαίες για τη
λειτουργία του µε λογικό, διαφανή και αποτελεσµατικό τρόπο.
Έτσι, µπορούµε να φτάσουµε στα πρωτογενή πλεονάσµατα για
τα οποία µίλησα, στο ισοζύγιο της ετήσιας δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης. Γιατί εµείς ζητάµε βοήθεια για το χρέος και επειδή δεν
έχουµε καταφέρει να έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα ακόµη –
θα το καταφέρουµε καθ’ οδόν προς το 2014- παράγουµε χρέος,
προστίθεται χρέος.

Επίσης, σας είδα να ενδιαφέρεστε πάρα πολύ για το πως πη-
γαίνει το Χρηµατιστήριο. Χαίροµαι πάρα πολύ γιατί παρακολου-
θείτε κι εσείς το Χρηµατιστήριο, αλλά είναι πάρα πολύ «ρηχό» το
Χρηµατιστήριο, είναι µικρές οι συναλλαγές και επηρεάζεται πάρα
πολύ από τις συζητήσεις που γίνονται και στο πολιτικό και επι-
κοινωνιακό σύστηµα και από τις διεθνείς τάσεις. Εάν δείτε πώς
πορεύεται το Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών σε σχέση µε τα διε-
θνή χρηµατιστήρια, θα δείτε αυτόν το συγχρονισµό που υπάρχει,
βεβαίως, τηρουµένων των αναλογιών, το κάθε χρηµατιστήριο
στο επίπεδό του.

Άρα, αυτό που είπα και αυτό που λέω στη Βουλή είναι ότι δεν
θέλουµε επαναδιαπραγµάτευση, αλλά θέλουµε µία συζήτηση µε-
ταξύ εταίρων, ώστε να εκτιµήσουµε από κοινού µε την τρόικα
στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο, τα µακροοικονοµικά δεδοµένα
που έχουµε και επί τη βάσει των µακροοικονοµικών δεδοµένων
να αξιολογήσουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους. Αυτό, όµως,
δεν σηµαίνει χαλάρωση, δεν σηµαίνει µείωση των στόχων. Αντι-
θέτως, πρέπει να εφαρµόσουµε τα ψηφισµένα µέτρα, προκειµέ-
νου να είµαστε πάρα πολύ κοντά στους στόχους µας. Και

µπορούµε να το πετύχουµε αυτό, γιατί όσο πιο κοντά είµαστε και
όσο πιο γρήγορα φτάσουµε στα πρωτογενή πλεονάσµατα, τόσο
περισσότερο θα έχουµε θωρακίσει τη χώρα απέναντι σε οποιον-
δήποτε κίνδυνο.

Αυτό αφορά και τις ιδιωτικοποιήσεις. Οι ιδιωτικοποιήσεις δεν
συναρτώνται τόσο στενά µε το Χρηµατιστήριο. Γιατί υπάρχει
αυτή η εντύπωση; Κατ’ αρχάς, υπάρχει ένας κατάλογος δικαιω-
µάτων του δηµοσίου, που δεν έχουν καµµία σχέση µε το χρηµα-
τιστήριο. Επίσης, υπάρχουν µηχανισµοί που µας επιτρέπουν να
αξιολογήσουµε και το Χρηµατιστήριο, αλλά σηµασία έχει η πραγ-
µατική αξία ενός δικαιώµατος ή µιας συµµετοχής. Και υπάρχουν
και µηχανισµοί, που επιτρέπουν την  ενσωµάτωση µελλοντικών
υπεραξιών και στο Χρηµατιστήριο. Θα δείτε όταν παρουσιά-
σουµε το πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων, που τελεί υπό διεθνή
έλεγχο και διεθνείς εγγυήσεις διαφάνειας, µε πόση καθαρότητα
και απλότητα θα κινηθούµε στο θέµα αυτό.

Όλα αυτά µπορούµε να τα συζητούµε επί ώρες και ηµέρες.
Σηµασία έχει να διαµορφώσουµε τις ψυχολογικές, κοινωνικές και
πολιτικές προϋποθέσεις υπέρβασης της κρίσης. Εµείς θα συνε-
χίσουµε την προσπάθεια για πολιτικές συναινέσεις. Είναι υπο-
χρέωσή µας. Είναι ανάγκη µας. Είναι ανάγκη της χώρας. Αλλά,
µεγαλύτερη σηµασία και από τις πολιτικές συναινέσεις έχει η κοι-
νωνική και παραγωγική συναίνεση. Στη χώρα πρέπει να διαµορ-
φωθεί -και διαµορφώνεται εκ των πραγµάτων- ένα κοινωνικό και
παραγωγικό µέτωπο στήριξης της νέας προοπτικής της χώρας.
Αυτό, βεβαίως, θα έχει και την αντανάκλασή του στο πολιτικό σύ-
στηµα.

Ακούω –και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, κύριε Τσίπρα-
ότι εδώ έχει αλλάξει ο συσχετισµός, υπάρχουν έρευνες κοινής
γνώµης οι οποίες δείχνουν ότι υπάρχει –ας το πούµε έτσι- προ-
οπτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µιας νίκης της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ξέρετε, αναρωτιέµαι τι ισχύει στη χώρα µας. Ισχύει η θεωρία
που είναι η πιο διαδεδοµένη, η κυρίαρχη, που λέει ότι υπάρχει
µια βαθιά κρίση του πολιτικού συστήµατος; Ή δεν υπάρχει καµ-
µία κρίση του πολιτικού συστήµατος και η απάντηση στην κρίση
της χώρας, η απάντηση στην αγωνία της χώρας είναι να ξαναγυ-
ρίσουµε στην παλαιότερη και χειρότερη εκδοχή του πολιτικού
συστήµατος; 

Εγώ, λοιπόν, πιστεύω ότι υπάρχει κρίση του πολιτικού συστή-
µατος, ότι υπάρχει κοινωνικό και παραγωγικό µέτωπο ριζοσπα-
στικού χαρακτήρα που θέλει τις αλλαγές και στηρίζει τις
αλλαγές. Μπορώ να πιστέψω ότι αν αυτό συµβαίνει –που πρέπει
να συµβεί και θα συµβεί- τότε η πολιτική προοπτική της χώρας
είναι η επάνοδος στην πιο παλιά, την πιο σκληρή, την πιο αδιέ-
ξοδη εκδοχή του ανυπόληπτου, όπως λέµε όλοι, πολιτικού συ-
στήµατος; 

Ας αρχίσουµε να σκεπτόµαστε πιο ισορροπηµένα και πιο στέ-
ρεα. Και όταν σκεφτούµε όλοι ισορροπηµένα και στέρεα, θα
δούµε ότι η εθνική συναίνεση, η συστράτευση, η ευθύνη είναι
αυτή που συµφιλιώνει την ανάγκη της χώρας µε την αγωνία επι-
βίωσης και του πολιτικού συστήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εµπεριείχε ένα µήνυµα
αυτό που σας απηύθυνε ο κύριος Αντιπρόεδρος. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Πάρα πολλά
µηνύµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Τσίπρας, Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ έχει το λόγο. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Θα τα λάβω
όλα τα µηνύµατα. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, κατ’ αρχάς, σήµερα από εσάς άκουσα κάτι
πολύ σηµαντικό. Όλοι γνωρίζαµε ότι ο κ. Σαµαράς έκανε αντιπο-
λίτευση κατά τη διάρκεια της ψήφισης του µεσοπρόθεσµου και
ήταν εναντίον του µνηµονίου και εναντίον του µεσοπρόθεσµου.
Σήµερα εσείς τον ευχαριστήσατε µαζί µε τον Πρόεδρο του Λαϊ-
κού Ορθοδόξου Συναγερµού, διότι από κοινού ευνόησαν τις τα-
χείες διαδικασίες, προκειµένου να ψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο.
Κάτι ψήνεται εδώ. Κάτι ψήνεται. 

Και δεν είναι τυχαία και η προχθεσινή κοινή υπερψήφιση ενός
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δεξιόστροφου, αντιδηµοκρατικού νοµοσχεδίου για την παιδεία
που θάβει το δηµόσιο πανεπιστήµιο και στην πραγµατικότητα
στρέφεται εναντίον της ακαδηµαϊκής κοινότητας, της οποίας
ήσασταν και εσείς εξέχον µέλος. Λέω ότι δεν είναι τυχαίο, διότι
όσο και αν αποδίδετε σε εµένα την κινδυνολογία ή την ελεεινο-
λογία, όπως λέτε, η πραγµατικότητα είναι αδήριτη. Και η πραγ-
µατικότητα η οικονοµική, η κοινωνική και η πολιτική είναι αδήριτη.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα που κάνει εσάς και τη Νέα Δηµο-
κρατία να φοβάστε την απεύθυνση στη λαϊκή ετυµηγορία, να φο-
βάστε την προσφυγή στις κάλπες, διότι θα αποδειχθεί ότι τα δύο
κόµµατα εξουσίας είναι δύο πρώην µεγάλα κόµµατα που µπορεί
να τα βρίσκουν σε πάρα πολλά σηµεία και να ψηφίζουν από κοι-
νού ή να καµώνονται ότι αντιδικούν εντός της Αιθούσης, στην
πραγµατικότητα, όµως, βρίσκονται σε κοινή πορεία εξυπηρέτη-
σης των µεγάλων συµφερόντων που λυµαίνονται, διαχειρίζονται
την τύχη του ελληνικού λαού, ντόπιων και ξένων. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, µου είπατε ότι ασχολούµαι µε το Χρηµα-
τιστήριο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Δεν είπα αυτό. Είπα ότι παρακο-
λουθείτε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ναι, είπατε
ότι ενδιαφέροµαι για το Χρηµατιστήριο. Είπατε ότι παρακο-
λουθώ, ενδιαφέροµαι για το Χρηµατιστήριο. Όχι, κύριε Αντιπρό-
εδρε. Ξέρετε ότι όλο το Χρηµατιστήριο σήµερα κοστίζει όσο
κόστιζαν το 2007 η «ΕΘΝΙΚΗ» και η «COCA-COLA» µαζί; Αυτό
δεν είναι θέµα σχολιασµού ακόµα και από έναν πολιτικό, από µία
πολιτική δύναµη που δεν παρακολουθεί ή δεν ζητωκραυγάζει,
όταν το Χρηµατιστήριο είναι ιδιαίτερα υψηλά; Και όταν αυτό συν-
δέεται και µε την επικείµενη εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας
–είτε το θέλετε είτε όχι, συνδέεται- είναι ιδιαιτέρως ανησυχητικό,
διότι ακόµα ακούω ότι υπάρχουν φωνές και µέσα στην Κυβέρ-
νηση που λένε να προχωρήσουν οι αποκρατικοποιήσεις ακόµα
και των εισηγµένων, όπως προβλέπει το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα. Και αν συµβεί αυτό, για παράδειγµα η Δηµόσια Επιχεί-
ρηση Ηλεκτρισµού που έχει λιγνιτικά αποθέµατα αξίας 55
δισεκατοµµυρίων, θα εκποιηθεί για 1,5 δισεκατοµµύριο. 

Τότε να δω ποιος θα βάλει την υπογραφή του σε ένα τέτοιο
ξεπούληµα. Προφανώς, δεν µπορείτε να τη βάλετε µόνοι σας. Τη
διαχείριση αυτής της εκποίησης και της κοινωνικής χρεωκοπίας
–εγώ θα ήθελα να ευχηθώ να µη γίνει και οικονοµική- δεν µπο-
ρείτε να την κάνετε µόνοι σας. Ούτε ο κ. Σαµαράς, ο οποίος δεν
πρόκειται να βγει αυτοδύναµος όταν γίνουν εκλογές –και το
ξέρει- µπορεί να την κάνει µόνος του. Γι’ αυτό έχετε φτιάξει αυτό
το συνοικέσιο, για να διαχειριστείτε από κοινού –και µε την ιδεο-
λογική ηγεµονία τουλάχιστον του κ. Καρατζαφέρη, προφανώς,
ο οποίος µου χαµογελάει - την κοινωνική πτώχευση, την εκποί-
ηση της δηµόσιας περιουσίας, την καταστροφή της ελληνικής
κοινωνίας.

Μιλάτε για αδικαιολόγητη κινδυνολογία. Μακάρι να ήταν το
πρόβληµα η κινδυνολογία! Μας είπατε ότι αν δεν ψηφίζατε το µε-
σοπρόθεσµο, δεν θα είχαµε ευνοϊκές αποφάσεις την 21η Ιουλίου. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, θα σας πω για τον πυρήνα της κριτικής
µας στους χειρισµούς σας, πέρα από το ενοχλητικό και για µας
και για την κοινωνία γεγονός ότι διαρκώς πανηγυρίζετε. Κάθε
φορά που πήγαινε έξω ο Πρωθυπουργός, ερχόταν θριαµβευτής
και κάθε θαύµα διαρκούσε τρεις µέρες. Μετά από τρεις µέρες,
καταστροφή! Αυτό είναι ενοχλητικό, γιατί δεν µπορεί να βλέπει
ο κόσµος που χάνει µισθούς, συντάξεις ή είναι στην ανεργία να
πανηγυρίζετε εδώ κάθε τρεις και λίγο ότι σωθήκαµε, όταν βιώνει
αυτή τη δυστυχία µέσα στο σπίτι του.

Όµως, πέραν αυτού, το κρίσιµο είναι ότι οι χειρισµοί της Κυ-
βέρνησης σ’ αυτήν την κρίση χρέους εδώ και δύο χρόνια –δεν
αναφέροµαι µόνο στους δικούς σας, θα πω και για τις δικές σας
ευθύνες- όχι για πανηγυρισµούς δεν ήταν, αλλά για τα πανηγύ-
ρια ήταν, όπως και οι αποφάσεις στις οποίες κατέληγαν τα Συµ-
βούλια Κορυφής! 

Προσέξτε, κυρίαρχη αντίληψη του προηγούµενου οικονοµικού
επιτελείου –και της Κυβέρνησης, όµως, γιατί το έλεγε ο έτερος
Αντιπρόεδρος- ήταν ότι ο ανίσχυρος δεν µπορεί να διαπραγµα-

τεύεται, ότι δεν µπορεί να βάζει κόκκινες γραµµές και ότι κόκκι-
νες γραµµές βάζουν µονάχα οι ισχυροί! Και πήγαινε στις προη-
γούµενες Συνόδους Κορυφής ο Πρωθυπουργός και ο κ.
Παπακωνσταντίνου µε τα χέρια ψηλά! Και εσείς, την 21 Ιουλίου,
πήγατε µε τα χέρια δεµένα πισθάγκωνα, διότι τις εγγυήσεις, ό,τι
σας είχαν ζητήσει, τα είχατε δώσει από πριν, κύριε Αντιπρόεδρε,
πράγµα το οποίο, για παράδειγµα, δεν έκανε η Ιρλανδία!

Τι εννοώ ότι τα είχατε δώσει από πριν; Εννοώ αυτό ακριβώς
το οποίο εσείς εµφανίζετε εδώ ως µεγάλη επιτυχία. Ψηφίσατε µε
το µεσοπρόθεσµο και δεσµευτήκατε για τα 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ και όταν τα ανακοίνωνε η τρόικα σε συνέντευξη Τύπου,
έβγαινε ο Πρωθυπουργός την άλλη µέρα και έλεγε «θα κάνουµε
νόµο για να µην πουληθεί ούτε ένα ευρώ δηµόσιας περιουσίας»!

Τα ξεχάσατε αυτά; Τα είχατε δώσει όλα από πριν και όταν το
Μάρτιο ερχόταν ο Πρωθυπουργός και του λέγαµε «γιατί η Ιρλαν-
δία δεν έκανε πίσω σ’ αυτά που της ζητούσαν για να µειωθεί η
φορολογία;», έλεγε «διότι οι Ιρλανδοί δεν ξέρουν, θα έχουν υψη-
λότερο επιτόκιο από το δικό µας που δεν έκαναν πίσω».

Είδατε, όµως, ότι αυτή η σθεναρή στάση, έστω στο πλαίσιο
που µπορεί –εµείς κατανοούµε ότι είναι δύσκολες οι διαπραγµα-
τεύσεις- της απέδωσε το να µην κάνει πίσω σ’ ένα θέµα που γι’
αυτούς ήταν µείζον. Δεν το επικροτούµε, δεν λέµε ότι σώνει και
καλά µε τη χαµηλή φορολογία σώζεται κανείς, έχουµε άλλη
άποψη και το ξέρετε. Όµως, σας δίνω ένα παράδειγµα για το
πώς κανείς διαπραγµατευόµενος και µε ισχυρή, σθεναρή στάση
µπορεί να κερδίσει, πράγµα το οποίο δεν έκανε η Ελλάδα!  Και
πήγατε εκεί, έχοντας δώσει και το µεσοπρόθεσµο και τις εγγυή-
σεις για την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας!

Θα αναφερθώ τώρα στα δικά σας σφάλµατα, κύριε Υπουργέ.
Εµείς φυσικά και δεν πανηγυρίσαµε ή εν πάση περιπτώσει, δεν
επικροτήσαµε το πλαίσιο των αποφάσεων, γιατί κάναµε κριτική
στις 22 Ιουλίου και είπαµε ότι είναι αποφάσεις που βρίσκονται
µέσα στο ίδιο συστηµικό πλαίσιο, το οποίο είναι ασθενές, απο-
τυχηµένο και δεν µπορεί να λειτουργήσει. 

Επιπλέον, όµως, κάναµε κριτική και για δύο σηµαντικούς
ακόµα λόγους. Είπαµε ότι αφήνονται ανεξέλεγκτοι οι κερδοσκό-
ποι να κερδοσκοπήσουν απέναντι στην Ιταλία, την Ισπανία, την
Πορτογαλία και την Ιρλανδία –και, δυστυχώς, επιβεβαιωθήκαµε-
και κάναµε και µία άλλη κριτική, την οποία δεν λάβατε καθόλου
υπ’ όψιν σας. Σας είπαµε ότι δεν προσέξατε την παράγραφο 9,
µε την οποία προβλέπονται εγγυήσεις στους δανειστές, πράγµα
πρωτοφανές για κράτος που δανείζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Εσείς, όταν σας ρωτούσαµε, µας λέγατε ότι δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα. Βεβαίως, αυτό είναι δικαίωµά σας, γιατί µπορεί
να µη θέλατε να διαρρεύσουν λεπτές διαπραγµατεύσεις.

Όµως εγώ δεν σας επικρίνω γιατί µας λέγατε δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα µε τις εγγυήσεις, σας επικρίνω γιατί αµέσως
µετά το τέλος αυτής της διµερούς διαπραγµάτευσης -αλλά και
σήµερα δεν βλέπω να διαπιστώνετε ότι έχετε κάνει λάθος- πάλι
πανηγυρίζατε σχεδόν, ότι πετύχατε κάτι πάρα πολύ σηµαντικό,
διότι αποτρέψατε εµπράγµατες εγγυήσεις που µε περισσή αναί-
δεια οι Φινλανδοί ζητούσαν -νησιά ήθελαν, χρυσό ήθελαν κι εγώ
δεν ξέρω τι ήθελαν- και τη γλιτώσαµε µονάχα µε χρηµατικές εγ-
γυήσεις. 

Όταν όµως η Ελλάδα -είναι απλή λογική, κύριε Υπουργέ- µία
φτωχή χώρα που δανείζεται στο χείλος της χρεοκοπίας δίνει
λεφτά ως εγγυήσεις σε µία πλούσια χώρα, όπως η Φινλανδία,
προκειµένου υποτίθεται να µπορέσει να περάσει από το Κοινο-
βούλιό της η νέα δανειακή σύµβαση µε την Ελλάδα, πώς θα µπο-
ρέσει µία πιο αδύναµη ευρωπαϊκή Κυβέρνηση, µίας πιο φτωχής
από τη Φινλανδία ευρωπαϊκής χώρας να περάσει στο δικό της
Κοινοβούλιο τη νέα δανειακή σύµβαση, χωρίς να ζητήσει τα ίδια
που πήρε η Φινλανδία; Δεν θέλει και πολύ λογική. 

Υπό αυτήν την έννοια, εµείς θεωρούµε ότι στη διαπραγµά-
τευση του Ιουλίου είτε από επιπολαιότητα είτε από αδυναµία κα-
τανόησης της παραγράφου 9, εκχωρήσατε δικαιώµατα που σε
σηµασία δυνητικά ή στο µέλλον, µπορεί να υπερβαίνουν ακόµα
και τα δυσθεώρητα αυτά χρέη και ελλείµµατα που έχει η χώρα.

Πρέπει όµως να κλείσω γιατί έχω µακρηγορήσει. Κύριε Αντι-
πρόεδρε, το ζήτηµα είναι ότι µ’ αυτά και µ’ αυτά η χώρα βουλιά-
ζει, η κοινωνία πρωτίστως βουλιάζει. Δεν είναι ζήτηµα επικοινω-
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νιακής διαχείρισης. Είναι προφανές ότι αδυνατείτε να βρείτε ένα
πολιτικό σχέδιο για να διαχειριστείτε αυτήν την κρίση. 

Μας λέτε ότι δεν έχουµε προτάσεις, δεν έχουµε θέσεις. Δεν
θέλω να επανέλθω στα ίδια. Τις έχουµε καταθέσει τις προτάσεις
και τις θέσεις. Βεβαίως αυτές οι προτάσεις και οι θέσεις έχουν
µία αδυναµία, έχουν ταξικό πρόσηµο. 

Μας λέτε για τα εκκαθαριστικά. Να τα στείλετε σε αυτούς που
έχουν 600 δισεκατοµµύρια στην Ελβετία, όχι στους µικροµεσαί-
ους οι οποίοι κλείνουν τα µαγαζιά τους ή στους χαµηλόµισθους
και στους χαµηλοσυνταξιούχους. Όχι νέους έµµεσους φόρους
στο 23%, φόρους που πληρώνει και ο κ. Λάτσης και ο κ. Βαρδι-
νογιάννης -και δεν ξέρω κι εγώ ποιος- αλλά και ο µεροκαµατιά-
ρης που φοβάται ότι αύριο θα χάσει και τη δουλειά του και
παίρνει 600 ευρώ. 

Θέλω όµως να κλείσω µε ένα τελευταίο για την επαναδιαπραγ-
µάτευση του µεσοπρόθεσµου. Κύριε Αντιπρόεδρε, η δική µας η
θέση είναι ότι η κόλαση δεν επαναδιαπραγµατεύεται. Διότι είναι
κόλαση. Η άποψή µας είναι σαφής. Το µεσοπρόθεσµο, λέµε
εµείς, εάν εφαρµοστεί πλήρως, θα µας οδηγήσει στην κοινωνική
χρεοκοπία -για να µη λέτε ότι είµαι µάντης κακών- και ενδεχοµέ-
νως λέµε, αν εφαρµοστεί πλήρως, θα αποδιαρθρώσει τα πάντα. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να κλείσω µε αυτό, διότι σας
άκουσα προχθές -και το λέω µε συµπάθεια- σε µία πρωτοφανή
οµολογία, σε µία έκρηξη ειλικρίνειας -άλλοι θα το έλεγαν οµολο-
γία αποτυχίας, άλλοι θα το έλεγαν οµολογία της δυσκολίας στην
οποία βρίσκεστε- να λέτε ότι δεν σας ενδιαφέρει το προσωπικό
σας µέλλον και οι φιλοδοξίες. Σωστό. Κανέναν δεν ενδιαφέρει,
ούτε το δικό σας, ούτε το δικό µου µέλλον, ούτε του κ. Σαµαρά,
αν θα γίνετε Πρωθυπουργοί ή όχι. Κανέναν. Αυτό που ενδιαφέρει
ετούτη την ώρα την πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας και του
ελληνικού λαού είναι ότι σχεδόν σε κάθε οικογένεια υπάρχει ένας
άνεργος κι ότι έχουν κλείσει εκατόν είκοσι χιλιάδες µαγαζιά και
ότι η ανεργία απειλεί τους νέους ανθρώπους που κατά χιλιάδες
φεύγουν στο εξωτερικό, όχι γιατί δεν θέλουν αυτό το ελληνικό
πανεπιστήµιο, το οποίο διαλύετε, αλλά γιατί δεν βρίσκουν µέλλον
και προοπτική σ’ αυτόν τον τόπο.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή είναι τόσο οδυνηρά τα πράγµατα -όχι
δραµατικά απλά, όπως είπατε- εµείς σας λέµε ότι το τελευταίο
πράγµα που δεν έχετε δικαίωµα να καταργήσετε είναι η δηµο-
κρατία.

Έχετε αυτές τις απόψεις, ότι µόνο έτσι οδηγείται η χώρα στην
έξοδο της κρίσης; Με γεια σας, µε χαρά σας! Να τις κρίνει ο
λαός. 

Εµείς έχουµε άλλες απόψεις. Δεν µπορεί να θεωρείτε ότι µπο-
ρεί να συνεχίζετε να κυβερνάτε µε µία λαϊκή εντολή που πήρατε
πριν από δύο χρόνια σε εντελώς διαφορετικές συνθήκες, την
οποία οι ίδιοι οι ψηφοφόροι σας σάς ζητούν να τη δώσετε πίσω,
διότι τους εξαπατήσατε, και να θεωρείτε ότι έχετε τη δεδηλω-
µένη και ότι µπορείτε να συνεχίσετε σε όποιες αποφάσεις εσείς
κρίνετε σωστές! Ας κρίνει ο ελληνικός λαός και τα πολιτικά πρό-
σωπα και το πολιτικό σύστηµα και τις πολιτικές προοπτικές και
τα προγράµµατα όλων µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος
έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ποια σχέση έχετε µε τη θεο-
λογία, διότι είδα ότι αναφερθήκατε στην κόλαση και στον
παράδεισο, δηλαδή σε µία εσχατολογική αντίληψη των πραγµά-
των. Όµως, πρέπει να σας πω ότι όχι στην ορθόδοξη εκκλησία,
αλλά στη δυτική εκκλησία υπάρχει και η τρίτη, η ενδιάµεση κα-
τάσταση: το purgatorium, δηλαδή το καθαρτήριο. Όταν είσαι σε
αυτό, δεν είσαι ούτε στην κόλαση ούτε στον παράδεισο. Έχεις,
όµως, µία προσδοκία. Εάν είσαι συνεπής στις υποχρεώσεις σου,
έχεις µια µικρή προσδοκία να βρεθείς στον παράδεισο. 

Άρα, το να είσαι µεταξύ παραδείσου και κολάσεως,  δηλαδή
στην τρίτη κατάσταση, έχει µέσα µια δυναµική και µια ελπίδα,
την οποία µη βιάζεστε να απεµπολήσετε. Και επειδή το κόµµα
σας έχει πολύ στενή ιδεολογική σχέση µε τη διαλεκτική, πρέπει
να σας πω ότι αυτό που συνδέει αυτήν τη θεώρηση µε τη διαλε-

κτική σκέψη είναι η αποφατικότητα. Μπορεί κανείς να είναι µερι-
ζόµενος και µη µελιζόµενος, να φλέγεται, αλλά να µην καίγεται.
Πρέπει να προσέξουµε να µην καεί η χώρα. 

Δεν απεκάλυψα  τίποτα σε σχέση µε τη στάση της Νέας Δη-
µοκρατίας στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής. Κατά τη συζήτηση του σχετικού νοµοσχεδίου κατά
κόρον αναφέρθηκα σε αυτό και επήνεσα την επί της διαδικασίας
στάση της Νέας Δηµοκρατίας. Βεβαίως, και τη στάση του κ. Κα-
ρατζαφέρη και του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, που  µε
πολύ µεγάλη άνεση και ταχύτητα συνήνεσε στο να ακολουθή-
σουµε εκείνη τη διαδικασία. 

Εκείνη η διαδικασία, δηλαδή η ψήφιση των δύο βασικών νόµων
τον Ιούνιο, δεν ήταν προϋπόθεση για τις αποφάσεις της 21ης Ιου-
λίου. Ήταν προϋπόθεση για την εκταµίευση της πέµπτης δόσης.
Το νέο ελληνικό πρόγραµµα διαµορφώνεται εν όψει της παλαιάς
έκτης και των εποµένων δόσεων και από εκεί που ήµασταν στα
110 δισεκατοµµύρια πήγαµε στα 220 δισεκατοµµύρια συµµετο-
χής του δηµόσιου τοµέα, διότι αυτές είναι οι ανάγκες της χώρας
και γιατί έτσι λύνουµε προβλήµατα ρευστότητας, θωρακίζουµε
το τραπεζικό σύστηµα και αναµορφώνουµε το δηµόσιο χρέος. 

Δεν πανηγύρισα ποτέ και δεν είπα ποτέ ότι µπήκε πάτος στο
βαρέλι του προβλήµατος της οικονοµίας. Είπα ότι µε τις αποφά-
σεις της 21ης Ιουλίου µπαίνει πάτος στο βαρέλι της βιωσιµότη-
τας του δηµοσίου χρέους. Και όταν θα παρουσιάσουµε πλήρως
το σχήµα, στις τεχνικές του λεπτοµέρειες, θα µου δοθεί η ευκαι-
ρία να εξηγήσω σε µικρότερους κύκλους τι εννοώ και τεχνικά,
δηλαδή τι δυνατότητες υπάρχουν για τη χώρα. Όταν, όµως, έχει
κανείς ένα χρέος πολύ µεγαλύτερης διάρκειας, σταθεροποιηµέ-
νου και ελεγχόµενου επιτοκίου και άρα κόστους εξυπηρέτησης
και µπορεί να αναδιοργανωθεί και να φθάσει σε πρωτογενή πλε-
ονάσµατα και σε καλές αναπτυξιακές επιδόσεις, το χρέος, βε-
βαίως, είναι βιώσιµο. Οι καµπύλες διαγράφονται µε έναν πολύ
περίεργο και δυναµικό τρόπο. Πρέπει, όµως, να πιστέψουµε στις
δυνατότητές µας και να έχουµε το πλήρες σχέδιο. 

Σε σχέση µε την Ιρλανδία, στην οποία αναφερθήκατε, θέλω  να
πω τα εξής: Η Ιρλανδία δεν έχει διαρθρωτικό πρόβληµα. Δεν έχει
πρόβληµα ανταγωνιστικότητας. Δεν έχει πρόβληµα αγοράς ερ-
γασίας. Έχει πρόβληµα τραπεζικού συστήµατος και υπερέκθε-
σης του τραπεζικού συστήµατος σε τοξικά προϊόντα. Αυτό το
πρόβληµα είναι πολύ εύκολο να λυθεί. Το δύσκολο πρόβληµα
είναι να αναδιοργανώσεις τη χώρα, να αλλάξεις νοοτροπίες και
συµπεριφορές, να ανοίξεις αγορές και επαγγέλµατα, να ανα-
διαρθρώσεις φορείς. Το πρόγραµµα των ιδιωτικοποιήσεων, το
οποίο σας είπα ότι µπορεί να αποσυνδεθεί σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό από το Χρηµατιστήριο, θα κάνουµε προσπάθεια η επαφή
του µε ένα Χρηµατιστήριο, που ακόµη δεν έχει πάρει τα πάνω
του, να είναι ελαχίστη.

Το πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων έχει µια ταµειακή διάσταση,
αναµφίβολα, η οποία είναι πολύ σοβαρή για τις δανειακές ανά-
γκες, αλλά είναι κυρίως διαρθρωτικό µέτρο. Γιατί σηµαίνει µικρό-
τερο και καλύτερο κράτος, λιγότερες δηµόσιες δαπάνες,
επενδυτικές ευκαιρίες, νέες θέσεις απασχόλησης. 

Μιλάτε και καλά κάνετε στο όνοµα των ανέργων. Όλοι µας,
όµως, έχουµε την υποχρέωση να µιλάµε στο όνοµα των ανέργων.
Δεν έχετε κάποιο ιδιαίτερο δικαίωµα εσείς εδώ µέσα. Έχουµε
όλοι την ίδια µεγάλη υποχρέωση να µιλάµε στο όνοµα των ανέρ-
γων. Τι τους λέτε εσείς στους ανέργους; Εµείς απευθυνόµαστε
στους ανέργους και λέµε ότι η προσπάθειά µας αυτή, που περ-
νάει µέσα από την αναβάθµιση της ρευστότητας στην οικονοµία
και µέσα από την αλλαγή του κλίµατος και µέσα από την εξω-
στρέφεια των επιχειρήσεων και µέσα από την αλλαγή του επεν-
δυτικού κλίµατος, δηµιουργεί θέσεις εργασίας και άρα υπάρχει
προοπτική απασχόλησης. Αυτό είναι ένας συγκεκριµένος λόγος
προς τους ανέργους. 

Εσείς τι τους λέτε ακριβώς στους ανέργους; Ότι το µέλλον
τους είναι ποιο; Η καταστροφή της ελληνικής οικονοµίας, η απα-
ξίωση των επιχειρήσεων, η χρηµατοοικονοµική κατάρρευση της
χώρας; Στέλνετε το µήνυµα στους ανέργους του κινδύνου πτώ-
χευσης των Ελλήνων και χρεοκοπίας, που ήταν το επιµύθιο της
αγόρευσής σας; 

Εµείς νιώθουµε την αγωνία του κάθε ανέργου. Είναι το µεγάλο
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µας θέµα. Αλλά προσπαθούµε να διαµορφώσουµε το περιβάλλον
που θα τους δώσει θέσεις εργασίας. Τίποτα δεν είναι εύκολο.
Μακάρι να ήταν εύκολα τα πράγµατα. Βεβαίως, αυτό που σας
λέω τώρα αφορά και την αντίληψή µας για τη χώρα. Η Ελλάδα
δεν είναι µια πτωχή χώρα. Η Ελλάδα είναι µια χώρα µε τεράστιο
εθνικό πλούτο, µε πολλούς Έλληνες που έχουν µεγάλες περιου-
σίες και σηµαντικά µη δηλωµένα εισοδήµατα, είναι µία χώρα που
ως κράτος έχει τεράστιο δηµοσιονοµικό πρόβληµα. Γιατί; Γιατί
επικρατεί η αντίληψη που είπατε εσείς.

Είπατε –θέλω να ελπίζω στη ρύµη του λόγου σας- να µη στα-
λούν εκκαθαριστικά, αφού πρώτα δεν έχουν έρθει τα λεφτά των
Ελλήνων από την Ελβετία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Δεν είπα
αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Πρώτα να πληρώσουν αυτοί που
χρωστάν πολλά και µετά να στείλουµε τα εκκαθαριστικά; Αυτό
είπατε; Εγώ αυτά είπα, που εσείς εκλαµβάνετε ότι είπα και θεµε-
λιώνετε την κριτική σας; Ναι, εγώ αυτό κατάλαβα ότι είπατε. Και
ο κάθε Έλληνας είναι πρόθυµος να καταλάβει ότι αυτό είπατε.
Γιατί είναι εύκολο να λέµε ότι «γιατί να πληρώσω εγώ, ας πλη-
ρώσουν πρώτα οι µεγάλοι οφειλέτες, ας πληρώσουν πρώτα
αυτοί που έχουν τα λεφτά τους στο εξωτερικό». Μα έτσι, όµως,
η χώρα θα οδηγηθεί στην απόλυτη κατάρρευση. Αυτό το φαύλο
κύκλο πρέπει να σπάσουµε.

Και ο κολοφώνας της επιχειρηµατολογίας σας: Δεν προσέξαµε
την παράγραφο 9 της ανακοίνωσης των συµπερασµάτων της Συ-
νόδου Κορυφής της 21ης Ιουλίου. Εγώ σέβοµαι το θεσµικό σας
ρόλο, αλλά θα µου επιτρέψετε να παρατηρήσω ότι δεν έτυχε ως
τώρα, διότι δεν είστε επικεφαλής ενός κόµµατος εξουσίας, να
έχετε µία εµπειρία των ευρωπαϊκών διαδικασιών και των διεθνών
διαπραγµατεύσεων. Θα µας επιτρέψετε και στον Πρωθυπουργό
και σε εµένα, που έχουµε µία διαδροµή εν πάση περιπτώσει στο
χώρο αυτό, να έχουµε µία αντίληψη των διαδικασιών και των δια-
πραγµατεύσεων. Λέτε να µην ξέραµε τι λέει η παράγραφος 9; 

Η παράγραφος 9 έγινε αντικείµενο πολύωρων και πολλαπλών
διαπραγµατεύσεων. Την παράγραφο 9 τη διαπραγµατευόµασταν
επί εβδοµάδες. Η διαπραγµάτευση για την παράγραφο αυτή άρ-
χισε στις 8 Ιουλίου και κατέληξε στις 21 Ιουλίου. Όλοι γνωρίζουν
µέσα τι έχει ειπωθεί, γιατί είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά.
Διότι εκτός από το ανακοινωθέν, υπάρχουν τα Πρακτικά και οι
αποφάσεις. 

Η Φινλανδία ποτέ δεν έκρυψε τι ήθελε, η Σλοβακία επίσης.
Άλλες χώρες, χωρίς να καταγράψουν τη βούλησή τους στα Πρα-
κτικά, είπαν ότι πρέπει να υπάρχει ίση µεταχείριση και δεν νοείται
να γίνεται λόγος για εγγυήσεις, αλλά όλοι µας είπαν, αυτή ήταν
η απόφαση, κάντε διµερή διαπραγµάτευση µε την Φινλανδία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Δεχτήκατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Μα, προφανώς, διότι αλλιώς δεν
θα παίρναµε την απόφαση.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Αυτό ήταν
το λάθος σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό που δεν δεχτήκαµε ήταν να
κάνουµε διαπραγµάτευση για εµπράγµατες εγγυήσεις και δεν
δεχθήκαµε να κάνουµε διαπραγµάτευση η οποία να δηµιουργεί
νοµικούς κινδύνους στην Ελλάδα.

Δηλαδή, θα προτιµούσατε να οδηγήσουµε στο απόλυτο αδιέ-
ξοδο την Ευρωπαϊκή Ένωση και να ανοίξουν οι αγορές τη Δευ-
τέρα στις 25 Ιουλίου, µε µία Ευρωπαϊκή Ένωση που λόγω
Φινλανδίας δεν είναι σε θέση να πάρει µία απόφαση.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Πιεζόταν η
Φινλανδία. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Πιέστηκε η Φινλανδία πάρα πολύ.
Και σε τελευταία ανάλυση, τώρα θα ξανά πιεστεί η Φινλανδία. 

Αντί να ασκείτε κριτική στην ελληνική Κυβέρνηση, στην Κυβέρ-
νηση του τόπου σας, δεν στηρίζετε τις προσπάθειές µας σε µια
διαπραγµάτευση που είναι ανοιχτή στο επίπεδο του Eurogroup
και της Συνόδου Κορυφής; Οι δυνάµεις της Αριστεράς δεν είναι
εθνικές δυνάµεις οι οποίες πρέπει να στηρίξουν την προσπάθεια
αυτή; Δεν εκφράζετε αυτές τις δυνάµεις ως κόµµα και ως Κοινο-
βουλευτική Οµάδα; Προφανώς και πρέπει να τις εκφράσετε.
Αλλά επενδύετε στο πρόβληµα, στο αδιέξοδο, στο ατύχηµα. Και
προσπαθείτε να αντλήσετε πολιτικό κεφάλαιο, µικρό όµως –πολύ
µικρό- πολιτικό κεφάλαιο, από την κακή εξέλιξη.

Δεν είναι αυτό, πιστεύω, το µήνυµα των καιρών. Και το αίτηµα
για άλλη πολιτική αντίληψη και για άλλη λειτουργία του πολιτικού
συστήµατος, δεν αφορά, κύριε Τσίπρα, µόνο τα µεγάλα κόµµατα
ή µόνο τον χώρο του πολιτικού φάσµατος που είναι πέραν της
παραδοσιακής Αριστεράς. Αφορά και την παραδοσιακή Αρι-
στερά µε την ανανεωτική εκδοχή της.

Όλοι έχουµε τέτοια υποχρέωση ενώπιον του ελληνικού λαού.
Δεν την έχουµε µόνο εµείς. Και όλοι κρινόµαστε. Γιατί όλοι µετέ-
χουµε στη διαχείριση του προβλήµατος.

Άρα, ας βρούµε την ευκαιρία αυτή να ξανά κοιτάξουµε το εσω-
τερικό της χώρας και πώς κινείται, να στηρίξουµε µία προσπά-
θεια, η οποία είναι κοινή, συλλογική, εθνική και βεβαίως, να
εµφανίσουµε προς τα έξω ένα ενιαίο και υπεύθυνο πρόσωπο. Γι’
αυτό σας παρακαλώ να ενισχύσετε τις προσπάθειές µας τώρα
που ακόµη η διαπραγµάτευση δεν έχει κλείσει για τους τρόπους
εφαρµογής αυτών των αποφάσεων.

Μπορούµε να είµαστε αισιόδοξοι και πρέπει να στέλνουµε ένα
µήνυµα αισιοδοξίας στον ελληνικό λαό, όχι επειδή δεν έχουµε
συνείδηση της κατάστασης, αλλά επειδή έχουµε υποχρέωση αλ-
λαγής της κατάστασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η πρώτη µε αριθµό 1171/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση
της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μα-
ρίας Μίχου προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε την κρα-
τική χρηµατοδότηση του Περιφερειακού - Επαρχιακού Ηµερή-
σιου και Εβδοµαδιαίου Τύπου, διαγράφεται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 1163/23-8-2011 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε την ενίσχυση της εκτροφής γουνοφόρων ζώων
στη δυτική Μακεδονία, διαγράφεται µετά από συνεννόηση.

Τέλος, η Τρίτη µε αριθµό 1172/23-8-2011 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντω-
νίου Σκυλλάκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την καταβολή των αποζηµιώσεων στους
παραγωγούς του Νοµού Λάρισας για ζηµιές που υπέστησαν από
την έντονη χαλαζόπτωση, διαγράφεται λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Βουλευτή.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1167/23-8-2011 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την πορεία της ασκούµενης οικονοµικής πολιτι-
κής.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Δηµήτριος Παπαδηµού-
λης να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είστε και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης µε

ευθύνη συνολικά για την οικονοµία. 
Χθες υπήρξε η παραίτηση του κ. Παµπούκη, γιατί η Κυβέρνηση

επιµένει πεισµατικά να αρνείται τη συγκρότηση Υπουργείου Ναυ-
τιλίας. Ελλάδα χωρίς Υπουργείο Ναυτιλίας είναι σαν να λέµε Σα-
ουδική Αραβία χωρίς Υπουργείο για τα πετρέλαια.

Σας ερωτώ: Γιατί εσείς και ο Πρωθυπουργός, επιµένετε πει-
σµατικά να αρνείστε µία πρόταση, που προκύπτει όχι µόνο απ’
όλο το φάσµα των πολιτικών δυνάµεων, αλλά και από τους σχε-
τικούς κοινωνικούς φορείς και οργανώσεις, αναλαµβάνοντας και
το κόστος της παραίτησης ενός από τα άξια κατά κοινή οµολο-
γία, στελέχη της Κυβέρνησή σας; Θέλω µια σαφή απάντηση επ’
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αυτού.
Επίσης, όλες οι προβλέψεις που έχετε κάνει σε εφαρµογή της

πολιτικής σας η Κυβέρνηση µαζί µε την τρόικα –«χέρι-χέρι» χωρίς
τον Καρατζαφέρη αυτήν τη φορά- στο δεύτερο σκέλος της
εφαρµογής, έχουν πέσει έξω. Η ύφεση «τρέχει» περισσότερο, η
ανεργία καλπάζει, υπάρχει υστέρηση εσόδων γιατί «καλπάζει» η
φοροδιαφυγή και υπέρβαση δαπανών γιατί δεν έχετε περιορίσει
τις σπατάλες του κοµµατικού πελατειακού κράτους.

Σας ερωτώ: Θα επιµείνετε στη λάθος πολιτική να υπερφορο-
λογείτε αυτούς που ήδη πληρώνουν φόρους αντί να περιορίζετε
τη φοροδιαφυγή και την παραοικονοµία, να «κόβετε» άγρια µι-
σθούς και συντάξεις αντί να περιορίζετε την κρατική πελατειακή
σπατάλη; Το ερώτηµα είναι εµµονή στο λάθος ή αλλαγή πολιτι-
κής και γενναίες διορθώσεις στο «τιµόνι» της χώρας; Στην τρόικα
που θα έλθει τη Δευτέρα τι θα πείτε; 

Δεύτερο ερώτηµα: Έχουν πέσει έξω οι προβλέψεις σας. Θα
ληφθούν νέα µέτρα εν όψει της επόµενης δόσης; Θα έλθετε κι
εσείς όπως ο κ. Παπακωνσταντίνου για µία ακόµα φορά να µας
πείτε «πέσαµε έξω στους υπολογισµούς, θα πάρουµε και νέα
µέτρα» ή ισχύει η κυβερνητική δέσµευση ότι δεν θα ληφθούν κι
όχι «θα προσπαθήσουµε να µη ληφθούν» όπως λέτε τις τελευ-
ταίες µέρες; Πότε θα το ξέρετε αυτό και πότε θα το πείτε στον
ελληνικό λαό και ποιος θα πληρώσει το «µάρµαρο»; Μέχρι τώρα
όλες οι κυβερνητικές δεσµεύσεις είναι ότι δεν θα την πληρώσουν
τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα και µόνο αυτά την πληρώνουν
γιατί οι πλούσιοι στην Ελλάδα δεν πληρώνουν φόρους και η φο-
ροδιαφυγή κάνει «πάρτι».

Τρίτη ερώτηση: Με ποιους όρους θα πάρουµε την επόµενη
δόση; Με τους όρους που προβλέπει η απόφαση της Συνόδου
Κορυφής της 21ης Ιουλίου ή µε τα τοκογλυφικά επιτόκια του αρ-
χικού δανείου και του νέου µνηµονίου; 

Επόµενο ερώτηµα: Τι θα γίνει µε τη νέα δανειακή σύµβαση που
συνοδεύει την υλοποίηση των αποφάσεων της 21ης Ιουλίου;
Πότε θα τη φέρετε στη Βουλή; Ο προκάτοχός σας δεν την έφερε
στη Βουλή για κύρωση. Εσείς που είστε οπαδός της άποψης ότι
πρέπει να έλθει στη Βουλή και να ψηφιστεί από τη Βουλή επιµέ-
νετε –εκφράζοντας πλέον την Κυβέρνηση κι όχι µόνο το πρό-
σωπό σας- ότι πρέπει να εγκριθεί µε εκατόν ογδόντα ή µε εκατόν
πενήντα µία ψήφους, όταν µάλιστα οι εγγυήσεις θέτουν και θέ-
µατα κυριαρχικών δικαιωµάτων;

Τέλος, οι προβλέψεις σας για την ανεργία δυστυχώς διαψεύ-
δονται. Με το που θα κλείσει η τουριστική περίοδος θα προστε-
θούν και νέοι άνεργοι και ο αριθµός των ανέργων θα φτάσει στο
ένα εκατοµµύριο ή και θα το ξεπεράσει. Η ερώτηση είναι γιατί
έπεσαν έξω οι προβλέψεις σας για την ανεργία. Ποια µέτρα έχετε
πάρει µέχρι τώρα και ποια είναι τα αποτελέσµατά τους, γιατί τα
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και τα δισεκατοµµύρια ευρώ
που υπάρχουν στο ΕΣΠΑ για την καταπολέµηση της ανεργίας,
αντί να τα αξιοποιήσετε αποδοτικά, τα σπαταλάτε και τα πετάτε
στον αέρα δηµιουργώντας «πράσινα» «STAGE» µε τη χρησιµο-
ποίηση µη κυβερνητικών οργανώσεων που φτιάχνονται ως κοµ-
µατικά «παραµάγαζα» µε τη συµµετοχή και Βουλευτών του
κυβερνώντος κόµµατος, προκαλώντας χθες την ερώτηση και εί-
κοσι επτά Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ.

Σ’ αυτά παρακαλώ να δώσετε σαφείς απαντήσεις. Θα επα-
νέλθω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Βενιζέλος έχει το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. Παπα-
δηµούλης είχε την ευκαιρία να παρακολουθήσει προηγουµένως
τη συζήτησή µου µε τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής του
Οµάδας κ. Τσίπρα, δεν θα επαναλάβω πράγµατα αναγόµενα στο
πλαίσιο της οικονοµικής πολιτικής τα οποία µας απασχόλησαν
µόλις προηγουµένως. Έρχοµαι λοιπόν στα συγκεκριµένα σηµεία.

Η παραίτηση του κ. Παµπούκη είναι απώλεια για την Κυβέρ-
νηση. Είναι κάτι που προσωπικά µε λυπεί πάρα πολύ γιατί ο κ.
Παµπούκης είναι εκλεκτός συνάδελφος στο πανεπιστήµιο και ένα
πρόσωπο που δεν είχε τα συµβατικά βάρη της πολιτικής επαγ-
γελµατικής σταδιοδροµίας.

Αυτά που έχει πει ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση πριν και

µετά την ανάληψη από εµένα των καθηκόντων του Αντιπροέδρου
της Κυβέρνησης σε σχέση µε την αντιµετώπιση της Ελληνικής
Εµπορικής Ναυτιλίας, που είναι ο µεγάλος πρεσβευτής µας στο
εξωτερικό και το µεγαλύτερό µας πλεονέκτηµα οικονοµικά, ισχύ-
ουν απολύτως. 

Περιµένω κι εγώ την επόµενη εβδοµάδα να έχω µια συνάντηση
µε τους εκπροσώπους του ναυτιλιακού κόσµου, προκειµένου να
συζητήσουµε πολλά και σοβαρά πράγµατα για την οικονοµική
κατάσταση και τις οικονοµικές προοπτικές κυρίως της χώρας.

Αναφερθήκατε, κύριε Παπαδηµούλη, µε ιδιαίτερη έµφαση στο
σπάταλο και πελατειακό κράτος, θεωρώντας ότι πελατειακό κρά-
τος είναι το κοµµατικό κράτος των µεγάλων κοµµάτων εξουσίας. 

Πρέπει να σας πω ότι πελατειακό κράτος είναι και το κράτος
που είναι αιχµάλωτο µιας παλαιοσυνδικαλιστικής αντίληψης στις
οποίες δυνάµεις που δεν έχουν ασκήσει παρά µόνο σποραδικά
κυβερνητική εξουσία, όπως η δική σας πολιτική δύναµη και πο-
λιτική ευρύτερη οικογένεια έχουν πολύ µεγάλη επιρροή. Άρα,
πελατειακή αρνητική επίπτωση έχει και η παλαιοσυνδικαλιστική
αντίληψη για το κράτος, τα εισοδήµατα, την πολιτική και την οι-
κονοµία. 

Εάν οι παρατηρήσεις σας είναι παρατηρήσεις καταδίκης
αυτών των συµπεριφορών, τότε τις προσυπογράφω και τις υπο-
δέχοµαι µε πάρα πολύ µεγάλη χαρά. 

Οι λειτουργικές και οι καταναλωτικές δαπάνες του δηµοσίου
έχουν περιοριστεί δραστικά και δεν θα έχουµε καµµία απόκλιση
από την άποψη αυτή στον προϋπολογισµό. 

Το µεγάλο πρόβληµα των δαπανών είναι το πρόβληµα της µεί-
ωσης των εσόδων των οργανισµών κοινωνικής ασφάλισης λόγω
αδυναµίας είσπραξης εισφορών. Αυτό έχει σχέση και µε τη µεί-
ωση των εισοδηµάτων και µε την αύξηση της ανεργίας. 

Τα προβλήµατα των οργανισµών κοινωνικής ασφάλισης και κυ-
ρίως του ΙΚΑ αντανακλώνται στον κρατικό προϋπολογισµό ως
δαπάνη. Γι’ αυτό και πρέπει να βλέπουµε πάντα το δίδυµο φόροι
- εισφορές από κοινού. Γι’ αυτό πρέπει η νοµοθετική ρύθµιση της
φορολογικής και της ασφαλιστικής επιβάρυνσης να είναι ενιαία
και ο µηχανισµός παρακολούθησης και είσπραξης φορολογικών
και ασφαλιστικών εσόδων ενιαίος. Και αυτό κάνουµε σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Εργασίας.

Με πολύ µεγάλη ευκολία στήνεται ο χορός της «µετρολογίας»
στη χώρα µας, ο οποίος εξουδετερώνει ψυχολογικά τον πολίτη
και την αγορά. 

Έχω πει κατ’ επανάληψη -το τονίζω και σήµερα- ότι πρέπει να
εφαρµοστούν τα ψηφισµένα και ισχύοντα µέτρα, ότι δεν πρέπει
να χρειαστούν νέα µέτρα και δεν θα χρειαστούν, εφόσον εφαρ-
µοστούν -και σε ό,τι µας αφορά θα εφαρµοστούν- τα ψηφισµένα
και ισχύοντα µέτρα.

Έχω πει πολλές φορές ότι κανείς δεν µπορεί να διαβεβαιώνει
περί του µέλλοντος. Αυτό που µπορούµε να κάνουµε είναι να δια-
µορφώσουµε τις προϋποθέσεις του παρόντος, να κάνουµε τη
δουλειά µας. Θα συζητήσουµε, είπαµε µε την τρόικα, το µακρο-
οικονοµικό πλαίσιο και τις δηµοσιονοµικές επιδόσεις µέσα στο
υπάρχον, τώρα τέσσερις µήνες πριν τη λήξη του οικονοµικού
έτους, µακροοικονοµικό πλαίσιο. Αλλά έχουµε µπροστά µας τέσ-
σερις µήνες, που είναι πάντα οι καλύτεροι και δυναµικότεροι
µήνες για κάθε οικονοµία και για κάθε προϋπολογισµό.

Με ποιους όρους θα πάρουµε την έκτη δόση; Φαντάζοµαι ότι
συνοµολογείτε ότι οι όροι του νέου προγράµµατος είναι καλύτε-
ροι από τους όρους του προηγουµένου προγράµµατος. Ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι το δεύτερο µισό του παλαιού δανείου των
110 δισεκατοµµυρίων υπάγεται στους νέους όρους σε σχέση µε
το επιτόκιο. 

Στόχος µας είναι µετά από λίγο καιρό, όταν όλα πάνε καλά και
εµείς είµαστε αποτελεσµατικοί στην εφαρµογή των µέτρων, να
ζητήσουµε να επεκταθεί η ρύθµιση αυτή και για το ήδη εκταµι-
ευµένο τµήµα του δανείου. Τώρα, όµως, τα επιτόκια, ακόµα και
του παλαιού δανείου, επειδή είναι κυµαινόµενα, είναι ευνοϊκά,
είναι πολύ κοντά στο επιτόκιο του EFSF. Άρα, δεν υπάρχει πρό-
βληµα από την άποψη αυτή, δεν είναι τοκογλυφικά τα επιτόκια
τώρα. 

Έχουµε µπροστά µας και άλλα θέµατα προς συζήτηση και δια-
πραγµάτευση για να βελτιωθεί το πλαίσιο αναφοράς του δηµο-
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σίου χρέους. Αυτό που γίνεται, όµως, µε βάση τις αποφάσεις της
1ης Ιουλίου είναι µια πάρα πολύ ισχυρή ώθηση.

Έχω ήδη ανακοινώσει ότι η θεσµική µεταβολή στο EFSF θα
έρθει προς κύρωση στη Βουλή µε το υπό κατάθεση νοµοσχέδιο,
στο οποίο ρυθµίζονται θέµατα χρηµατοοικονοµικού χαρακτήρα.

Διότι, δεν είναι δυνατόν δεκαέξι άλλα κοινοβούλια χωρών που
ετοιµάζονται να µας στηρίξουν να ψηφίζουν το νέο θεσµικό πλαί-
σιο του EFSF και εµείς που ετοιµαζόµαστε να λάβουµε τη βοή-
θεια, να µην το κυρώνουµε στη Βουλή. Και η δανειακή σύµβαση
µε του EFSF ούτως ή άλλως θα έρθει για κύρωση στη Βουλή,
όπως προβλέπει ο αρχικός νόµος του Μαΐου του 2010. Προβλέ-
πει ο νόµος αυτός ότι οι συµβάσεις µε το EFSF οι δανειακές έρ-
χονται στη Βουλή για κύρωση. Και προφανώς θα έρθουν για
κύρωση. Γιατί να µην έρθουν; Η ευθύνη είναι ευθύνη της Βουλής
πρωτίστως, η οποία στηρίζει την Κυβέρνηση. Η Βουλή είναι αυτή
που κυρώνει αυτές τις συµβάσεις.

Δεν θίγονται κυριαρχικά δικαιώµατα, όµως, διότι χρηµατοοι-
κονοµικοί όροι, όροι χρηµατοοικονοµικών συναλλαγών δεν είναι
κυριαρχικά δικαιώµατα. Κυριαρχικά δικαιώµατα είναι αυτά που
ορίζει η παράγραφος 3 του άρθρου 28, που έχουν σχέση µε την
εξωτερική πολιτική και άµυνα της χώρας. Αυτό για να έχουµε µια
αίσθηση των εννοιών και των πραγµάτων. 

Αυτό που είχα πει εγώ απευθυνόµενος στον κ. Σαµαρά ήταν
«Ελάτε να διαπραγµατευθούµε µαζί και το προϊόν της διαπραγ-
µάτευσης φυσικά θα το ψηφίσουµε όχι µε εκατόν ογδόντα αλλά
µε διακόσιους πενήντα τέσσερις Βουλευτές, όπως έγινε προχθές
µε το νοµοσχέδιο για την παιδεία. 

Ο κ. Σαµαράς µου είπε εδώ κατά τη συζήτηση του εφαρµοστι-
κού νόµου «Όχι, να πάτε µόνοι σας, να διαπραγµατευθείτε µόνοι
σας, να ψηφίσετε µόνοι σας και εµείς θα κρίνουµε». 

Εµείς πήγαµε, διαπραγµατευθήκαµε. Θα φέρουµε το προϊόν
της διαπραγµάτευσης ολοκληρωµένο εδώ µε τον τρόπο που έχω
περιγράψει, θα το ψηφίσουµε, όπως προβλέπει το Σύνταγµα και
ο κ. Σαµαράς θα δει πώς θα συνοµιλήσει µε το λαό και µε την
ιστορία. Δεν θα εξαρτήσουµε, όµως, την τύχη της χώρας από τη
στάση του κ. Σαµαρά και του κόµµατός του. Όχι. Δόθηκε η ευ-
καιρία. Και πάντα είναι ανοιχτή η ευκαιρία της συναίνεσης. Εγώ,
όµως, αναγνωρίζω και τη συναίνεση ala cart. Κάθε συναίνεση
καλή είναι. Κάποια στιγµή, όµως, να ισορροπήσουµε σε µια
γραµµή, η οποία είναι καθαρή και η οποία εκπέµπει µηνύµατα
δηµιουργικά και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, όχι αυτό το
διαρκές «πήγαινε-έλα» το οποίο δεν οδηγεί πουθενά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Δηµή-
τριος Παπαδηµούλης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε, συνηθίζετε να µας κατηγορείτε ότι επεν-

δύουµε στην καταστροφή, ότι είµαστε χαιρέκακοι και το παί-
ζουµε Κασσάνδρες και ότι προσπαθούµε να κερδίσουµε πολιτικά
και κοµµατικά οφέλη από τη χειροτέρευση της κατάστασης του
ελληνικού λαού. Κάνουµε το εντελώς αντίστροφο. 

Σας λέµε εδώ και ενάµιση χρόνο –και πριν αναλάβετε εσείς το
τιµόνι της οικονοµίας, διότι η ιστορία δεν ξεκινάει από τότε που
εσείς αναλάβατε τα πράγµατα- ότι η συνταγή του µνηµονίου είναι
λάθος, ότι όλα τα µέτρα που έχουν ληφθεί είναι υπαγορευµένα
από τους δανειστές µας και κοµµένα και ραµµένα στα µέτρα των
δανειστών µας και όχι υπέρ των συµφερόντων της χώρας και του
ελληνικού λαού και επιπλέον ότι ο µάγειρας που φτιάχνει αυτήν
τη συνταγή, δηλαδή η Κυβέρνηση µαζί µε την τρόικα, είναι
κακός, είναι αποτυχηµένος. 

Το ερώτηµα είναι, όταν όλοι οι αριθµοί:  η έκρηξη της ύφεσης,
η έκρηξη της ανεργίας, η τεράστια υστέρηση στα έσοδα, ο καλ-
πασµός της φοροδιαφυγής, η ανισότητα στην κατανοµή των
βαρών, δείχνουν το λάθος της συνταγής και τη διαχειριστική
αποτυχία τη δική σας, ως Κυβέρνηση, στην εφαρµογή και στην
υλοποίηση αυτής της συνταγής, το ερώτηµα παραµένει ισχυρό-
τατο και δεν µπορείτε να το αποφύγετε. Μέχρι τώρα συνεχίζετε
µε το επιχείρηµα ότι «Αυτά βρήκα», «Κουκιά έφαγα, κουκιά οµο-
λογώ» την πολιτική Παπακωνσταντίνου. Το ερώτηµα είναι: Ο Βε-
νιζέλος, που ασκούσε ως Υπουργός Άµυνας κριτική σε αυτό το
µείγµα πολιτικής, θα αξιοποιήσει τους αριθµούς που δείχνουν
την αποτυχία της συνταγής και την κακή εφαρµογή της για µια

αλλαγή αυτής της πολιτικής υπέρ των ασθενέστερων, υπέρ της
ανάπτυξης, υπέρ της δίκαιας κατανοµής; 

Μας ρωτάτε τι λέµε στους ανέργους, τι λέµε στους φτωχούς,
τι λέµε σε αυτούς που πληρώνουν µια ζωή το µάρµαρο.

Τους λέµε ότι αυτός ο τόπος έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα,
ότι µπορεί να αναπτυχθεί, αλλά γι’ αυτό απαιτείται µια πολιτική
η οποία να κατανέµει δίκαια και τα βάρη αλλά και τα οφέλη από
την ανάπτυξη αυτού του τόπου. Για να γίνει αυτό χρειάζεται µια
στροφή, µια ήττα, µια εγκατάλειψη αυτής της νεοφιλελεύθερης
πολιτικής που εφαρµόζεται µαζί µε την τρόικα, µε το φανατισµό
του νεοφώτιστου. Διότι η πολιτική σας, σας το ανέφερα και στην
αρχή αλλά το αποφύγατε, έχει κάνει το εξής θεµελιακό λάθος:
υπερφορολογεί αυτούς που ήδη φορολογούνται, χωρίς να διευ-
ρύνει τη φορολογική βάση και να περιορίσει την παραοικονοµία
και στο όνοµα του περιορισµού των δαπανών έχει αφήσει στην
άκρη τις φοροαπαλλαγές υπέρ των ισχυρών, έχει αφήσει στην
άκρη τις ισχυρές επιδοτήσεις υπέρ των ισχυρών και χτυπάει µόνο
µισθούς και συντάξεις και το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, µεγαλώνοντας την ύφεση. 

Έχει «µαλλιάσει» η γλώσσα µας να σας καταθέτουµε προτά-
σεις. Θα σας πρότεινα την επόµενη φορά αντί να χρησιµοποιείτε
τον χρόνο σας για να απευθύνετε είκοσι φορές επαίνους στο
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και στον κ. Καρατζαφέρη –καταλα-
βαίνω ότι εδώ υπάρχει ένα αναπτυσσόµενο ειδύλλιο- να µας
πείτε γιατί καµµία από τις πολύ συγκεκριµένες προτάσεις που
σας έχουµε καταθέσει δεν έχετε µπει στον κόπο να την µελετή-
σετε, όχι να την υιοθετήσετε. 

Κάτι ακόµη. Εµείς δεν καταστροφολογήσαµε, ούτε ασκήσαµε
κατεδαφιστική κριτική στην απόφαση της Συνόδου Κορυφής.
Όπως είπε και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
και όπως προκύπτει και από τις δηλώσεις της 22ας Ιουλίου που
κάναµε, εµείς είπαµε ότι αυτές οι αποφάσεις είναι ανεπαρκείς,
δεν θα λύσουν το πρόβληµα και για την Ελλάδα συνοδεύονται
µε όρους αρνητικούς για τα συµφέροντα της χώρας και του ελ-
ληνικού λαού. Η εξέλιξη αυτόν τον ένα µήνα δικαίωσε δυστυχώς
αυτήν την κριτική, γι’ αυτό σταµάτησαν και οι πανηγυρισµοί. Κα-
ταλαβαίνουµε ότι υπάρχει και το διεθνές περιβάλλον αλλά η ρίζα
του προβλήµατος είναι στην άρνηση της Ευρώπης, της ευρωπαϊ-
κής ελίτ να δώσει µια πολιτική ευρωπαϊκή απάντηση στο πρό-
βληµα του χρέους στην Ευρωζώνη, µε ισχυρή κεντρική τράπεζα,
µε ισχυρό κοινοτικό προϋπολογισµό, µε ισχυρή αλληλεγγύη. 

Είναι αδιανόητο, κύριε Βενιζέλο, επειδή µας µιλάτε για το τρα-
πεζικό σύστηµα συχνά δίνοντας διαβεβαιωτικές δηλώσεις, είναι
παράλογο, είναι παρανοϊκό το ελληνικό κράτος να δανείζεται µε
5% και 6%, ενώ µια ιδιωτική τράπεζα του κ. Λάτση ή του κ. Βαρ-
δινογιάννη, µε ενέχυρο τα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, να
µπορεί να δανείζεται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε
1% και 1,5%. 

Αν δεν αλλάξει αυτό και δεν κυριαρχήσει η πολιτική επί των
αγορών, µε µια Ευρώπη που θα πρέπει να επανιδρυθεί και να
είναι  πολύ διαφορετική και περισσότερο στα θέµατα της κοινω-
νικής συνοχής, της δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης, που  να δου-
λεύει για τους λαούς, τους πολίτες και όχι για τους τραπεζίτες,
δεν θα µπορεί να δοθεί λύση. Εκεί δυστυχώς η τακτική του καλού
παιδιού και της παθητικής προσαρµογής στα κελεύσµατα των
ισχυρών και των δανειστών µας, φαίνεται ότι µας οδηγεί στην
ξέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος,
έχει το λόγο για να δευτερολογήσει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Η κριτική που άσκησε ο Συνασπι-
σµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς στην απόφαση της 21ης Ιουλίου,
όπως την επανέλαβε τώρα ο κ. Παπαδηµούλης, είναι η κριτική
των αγορών. Αυτήν την κριτική κάνουν οι αγορές στην απόφαση.
Δεν θεωρούν τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης επαρκείς
και µε το πρόσχηµα αυτό συνεχίζουν τις κερδοσκοπικές επιθέ-
σεις στην καρδιά του ευρώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εµείς φταίµε; 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς ): Εµείς είµα-
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στε από πίσω!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Να διασταυρώσετε αυτήν την πε-
ρίεργη σύµπτωση µεταξύ της δική σας ρητορικής και της υποτι-
θέµενης αιτιολογίας των αγορών. 

Ακούστε, µε κάθε ειλικρίνεια. Η Ελλάδα βρέθηκε στην ανάγκη
να πάει να ζητήσει βοήθεια χωρίς να υπάρχει θεσµικό πλαίσιο.
Ενεργοποιήθηκε για πρώτη φορά ένας µηχανισµός εκ των ενό-
ντων και καταφύγαµε στους παραδοσιακούς µηχανισµούς του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, που έχουν γεννηθεί για να βοη-
θούν χώρες της Λατινικής Αµερικής, του τρίτου κόσµου, πάντως
όχι χώρες της Ευρωζώνης, δηλαδή µερικές από τις ισχυρότερες
χώρες του κόσµου. Η Ελλάδα είναι η 27η οικονοµία στον κόσµο
σε όγκο. 

Αυτό το πλαίσιο µέσα στο οποίο κινούµαστε, το πλαίσιο του
µνηµονίου, του µεσοπροθέσµου προγράµµατος δηµοσιονοµικής
προσαρµογής έχει ένα σκέλος που αφορά την αναδιοργάνωση
της χώρας, την εθνική ανταγωνιστικότητα, έχει ένα σκέλος που
αφορά το κράτος που πρέπει να γίνει καλύτερο, µικρότερο, εξυ-
πνότερο, φιλικότερο για τον πολίτη, φιλοεπενδυτικό και άρα φίλα
εργασιακό. 

Πρέπει να λάβουµε µέτρα που αφορούν την αναδιάρθρωση
των φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, πρέπει όχι απλώς
να µειώσουµε τις κρατικές δαπάνες, αλλά να τις κάνουµε καλύ-
τερα στοχευµένες και πιο αποτελεσµατικές, γιατί έχουµε διαρ-
θρωτική σπατάλη. Λόγω θεσµικής αδυναµίας η αποδοτικότητα
της δαπάνης µας είναι µειωµένη κατά 30% σε σχέση µε τις κα-
λύτερες επιδόσεις των κρατών-µελών του ΟΟΣΑ. 

Υπάρχει ένας µεγάλος κατάλογος µέτρων νοµοθετικών, κανο-
νιστικών, διοικητικών, οργανωτικών που αφορούν το κράτος, την
αγορά, τη σχέση κράτους και οικονοµίας, την εκπαίδευση, τη Δη-
µόσια Διοίκηση, τη δηµόσια υγεία και για την ακρίβεια το δηµό-
σιο σύστηµα υγείας, που δεν έχουν σχέση µε τους όρους του
δανεισµού, παρά µόνο εµµέσως, γιατί πρέπει οι εταίροι και πι-
στωτές µας να πειστούν ότι έχουµε την απόφαση και τη βούληση
να γίνουµε ένα σύγχρονο, ολοκληρωµένο ευρωπαϊκό κράτος,
που δεν θα παράγει ελλείµµατα και χρέος. 

Υπάρχει και ένα δεύτερο σκέλος, το σκέλος της γρήγορης και
µεγάλης δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Έγινε η επιλογή η δη-
µοσιονοµική προσαρµογή από το 15,5% έλλειµµα στα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα να γίνει µέσα σε τρία και τώρα τέσσερα
χρόνια. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι αυτή η γρήγορη και
µεγάλη δηµοσιονοµική προσαρµογή, σε ένα περιβάλλον εντεινό-
µενης διεθνούς αβεβαιότητας, χωρίς φορολογικό σύστηµα και
φορολογική διοίκηση που να λειτουργούν, δηµιουργεί ένα φαύλο
κύκλο που πρέπει να τον σπάσουµε. Αυτό είναι αντικείµενο διαρ-
κούς συζήτησης και εκεί οι απόψεις που λέω στους συνοµιλητές
µου είναι αυτές που έλεγα και που λέω πάντα και εδώ, στη Βουλή
των Ελλήνων και στα ελληνικά µέσα ενηµέρωσης. 

Αυτή είναι η πεποίθησή µου, αλλά για όλα υπάρχει η στιγµή
και η κατάλληλη προετοιµασία. Αυτό σηµαίνει να έχουµε εθνικό
σχέδιο ανασυγκρότησης µε αρχή, µέση και τέλος και αυτό
αφορά βεβαίως και όλες τις µη τραπεζικές πηγές χρηµατοδότη-
σης, το ΕΣΠΑ, το ΕΤΕΑΝ, τον αναπτυξιακό νόµο, τα προγράµ-
µατα του ΟΑΕΔ για τις επιχειρήσεις, τη στήριξη των ανέργων
µέσω της απασχόλησης, που δεν δηµιουργεί πραγµατικές θέσεις
εργασίας, αλλά απαλύνει τον πόνο και το πρόβληµα των ανέργων
και της οικογένειάς τους. Αυτά όλα αποδίδουν και θα αποδώ-
σουν αποτέλεσµα. 

Αλλά, όπως είπα και προηγουµένως, βεβαίως και έχουµε υπερ-
φορολόγηση, βεβαίως και έχουν παρεισφρήσει αδικίες και ανι-
σότητες στα φορολογικά µέτρα που έχουν αποφασιστεί υπό
πίεση και εν όψει της ανάγκης για άµεσους δηµοσιονοµικούς
στόχους που πρέπει να καλυφθούν επειγόντως και ανυπερθέτως.
Γι’ αυτό τι είπαµε; Ελάτε τώρα να συζητήσουµε το εθνικό φορο-
λογικό σύστηµα. Ελάτε να τα δούµε όλα από την αρχή, φορολο-
γική διοίκηση, φορολογική δικαιοσύνη, φορολογική πολιτική.
Όχι, όµως, να συζητήσουµε για µία  κωδικοποίηση ή απλού-
στευση της νοµοθεσίας, αλλά να συζητήσουµε για το πραγµα-
τικό µοντέλο ανάπτυξης. 

Είπα προηγουµένως ότι το εθνικό φορολογικό σύστηµα είναι

ο καθρέφτης µέσα στον οποίο θα κοιταχθούµε ως χώρα προκει-
µένου να ξαναγνωριστούµε, να δούµε ποια είναι η κοινωνία µας,
ποια είναι η οικονοµία µας, ποια είναι η λειτουργία του κράτους
µέσα στην οικονοµία. 

Δεν πληρώνουν φόρο οι πλούσιοι, πληρώνουν οι µισθωτοί και
οι συνταξιούχοι. Ναι, αλλά ποιοι πλούσιοι; Οι καταγεγραµµένοι
στο δηλωµένο εισόδηµά τους ως πλούσιοι και όχι αυτοί που δεν
δηλώνουν το εισόδηµά τους. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και οι δύο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Βλέπετε, λοιπόν, ποια είναι τα δε-
δοµένα της φορολογίας εισοδήµατος φυσικών προσώπων στην
Ελλάδα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εµείς τα βλέπουµε, εσείς
δεν τα βλέπετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Εκατό δισεκατοµµύρια δηλωµένου
εισοδήµατος αποδίδουν 9  δισεκατοµµύρια φόρου. Γιατί; Γιατί
φορολογούνται µόνο τα 30 δισεκατοµµύρια µε 30% µέση επιβά-
ρυνση και αποδίδουν 9 δισεκατοµµύρια. 

Τα 70 δισεκατοµµύρια του δηλωµένου εισοδήµατος δεν φο-
ρολογούνται. Άρα η µέση επιβάρυνση στατιστικά είναι µόλις 9%.
Αν το δηλωµένο εισόδηµα αντί για 100 δισεκατοµµύρια ήταν 130
δισεκατοµµύρια και αν η µέση επιβάρυνση όλου του εισοδήµα-
τος ήταν 15% αντί για 9%, θα είχαµε λύσει το πρόβληµα των δη-
µοσίων εσόδων. Αν είχαµε µηχανισµούς είσπραξης του ΦΠΑ δεν
θα µιλούσαµε για το 23% στην εστίαση τώρα. 

Τι σηµαίνει, όµως, µηχανισµός είσπραξης του ΦΠΑ; Σηµαίνει
ότι θα οµολογήσουµε όλοι την αλήθεια και θα αλλάξουµε όλοι
την πρακτική µας. Σηµαίνει ότι θα λειτουργούν ταµειακές µηχα-
νές σε απευθείας σύνδεση –τώρα υπάρχει η τηλεπικοινωνιακή
τεχνολογία- µε τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµά-
των. Σηµαίνει ότι δεν θα κυκλοφορεί χρήµα ρευστό, αλλά ηλε-
κτρονικό χρήµα. 

Σηµαίνει ότι τώρα που έχουµε άρει το απόρρητο των τραπεζι-
κών καταθέσεων θα έχουµε ηλεκτρονικό καθολικό «πόθεν έσχες»
και ο καθένας θα πρέπει να εξηγήσει το εισόδηµά του ή τον
τρόπο προέλευσης της περιουσίας του. Αυτό σηµαίνει ότι όλοι
θα υπογράψουµε ένα νέο εθνικό κοινωνικό συµβόλαιο για να πο-
ρευθούµε ως τόπος. Αυτά γίνονται τώρα. 

Σας κάλεσα, όµως, κύριε Παπαδηµούλη, όπως κάλεσα και το
ΣΥΡΙΖΑ στο διάλογο για το εθνικό φορολογικό σύστηµα και δεν
ήρθατε. Ήρθε µόνο ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός και η Δη-
µοκρατική Συµµαχία της κ. Μπακογιάννη. Ο διάλογος, όµως, θα
γίνει στην αρµόδια Διαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μέχρι τότε, όµως, να κάνετε
και κάτι. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Και εκεί σε πολύ σύντοµο, επιτα-
κτικά σύντοµο χρονικό διάστηµα θα πείτε τις απόψεις σας. Λέ-
γοντας τις απόψεις µας αναλαµβάνουµε και ευθύνες απέναντι σε
όσους, σε όλους µας σε τελευταία ανάλυση αναπαράγουµε µε
µικρότερο ή µεγαλύτερο βαθµό ευθύνης αυτό το φαινόµενο της
ατυπίας στην ελληνική οικονοµία, γιατί το µεγάλο πρόβληµα είναι
η αδυσώπητη σύγκρουση τυπικών και άτυπων χαρακτηριστικών,
όχι µόνο στην οικονοµία, αλλά και στην κοινωνία και στην πολι-
τική, αλλά εν προκειµένου ας µιλήσουµε για την οικονοµία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. Οδυσσέας Βουδούρης και ο
ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ.
Βαΐτσης Αποστολάτος ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, η Βουλή ενέ-

κρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1168/23.8.2011 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Αστέριου Ροντούλη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού, σχετικά µε την απόφαση της δευτεροβάθµιας επι-
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τροπής εφέσεων της ΕΠΟ για τις οµάδες του Ολυµπιακού Βόλου
και της Καβάλας. 

Ο ερωτών Βουλευτής κ. Ροντούλης έχει το λόγο για να διατυ-
πώσει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά τα µεγάλα της οικονοµίας να περάσουµε

και στα ταπεινά του αθλητισµού! Θα µου επιτρέψετε να κάνω ένα
πολύ σύντοµο φλας µπακ στα γεγονότα, γιατί από τότε που υπέ-
βαλα την ερώτησή µου µέχρι σήµερα έχει τρέξει νερό στο µύλο
της κρίσης του ελληνικού ποδοσφαίρου.

Πολύ σύντοµα, λοιπόν, να θυµίσω ότι η πρωτοβάθµια πειθαρ-
χική επιτροπή της Super League ουσιαστικά οδήγησε σε υποβι-
βασµό τον Ολυµπιακό Βόλου και την Καβάλα. Στη συνέχεια η
δευτεροβάθµια επιτροπή εφέσεων της ΕΠΟ επανέφερε ουσια-
στικά στην Super League τις δύο οµάδες, τιµωρώντας τες µε
απλή απώλεια βαθµών. 

Στη συνέχεια όλοι θυµόµαστε ότι η ΟΥΕΦΑ, ουσιαστικά µε
απόφασή της, απέπεµψε τον Ολυµπιακό Βόλου για ένα διάστηµα
πενταετίας από τις ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Έπειτα υπήρξε
µία περίεργη τοποθέτηση του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού κ.
Μπιτσαξή, ο οποίος σχεδόν είπε ότι η απόφαση της δευτεροβάθ-
µιας επιτροπής εφέσεων της ΕΠΟ ήταν περίπου δίκαια, εν µέσω
γενικής κατακραυγής.

Και βεβαίως πολύ πρόσφατα είχαµε την απόφαση της επιτρο-
πής επαγγελµατικού αθλητισµού που δεν έδωσε άδεια συµµετο-
χής στη Super League στον Ολυµπιακό Βόλου και στην Καβάλα
και παρέπεµψε την υπόθεσή τους εκ νέου, για τις δέουσες ενέρ-
γειες, στην πρωτοβάθµια πειθαρχική επιτροπή της Super
League.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Μέσα σ’ αυτόν τον ορυµαγδό των εξελίξεων και µέσα σ’ αυτήν
την µπόχα και τη βρόµα  που αναδύθηκε, έχουµε την έναρξη του
πρωταθλήµατος. 

Θα θέσω δύο ερωτήµατα κρίσιµης σηµασίας. 
Ερώτηµα πρώτο:  Ποια είναι η επίσηµη θέση της ελληνικής Κυ-

βέρνησης, που θα εκφραστεί από σας, κύριε Υπουργέ, έναντι της
απόφασης που πήρε η δευτεροβάθµια επιτροπή εφέσεων της
ΕΠΟ τη στιγµή που κορυφαίοι κυβερνητικοί παράγοντες έκαναν
λόγο για µία απόφαση υπονοµευτική του ελληνικού ποδοσφαί-
ρου; Θέλω, λοιπόν, µε σαφήνεια να ακούσω από τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού επισήµως, µέσα στην ελληνική Βουλή,
τη θέση του, την κρίση του επί της αποφάσεως αυτής, που µπο-
ρεί να την έχει δηµοσιοποιήσει κατά το παρελθόν, αλλά έχει µε-
γάλη σηµασία, κύριε Πρόεδρε, να ακουστεί η άποψη του
Υπουργού µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

Δεύτερο ερώτηµα: Στην περίπτωση που η τακτική δικαιοσύνη
αποδώσει ποινικές ευθύνες σε διάφορα εµπλεκόµενα µε την υπό-
θεση του παράνοµου στοιχηµατισµού πρόσωπα, τα οποία δια-
συνδέονται πιθανόν και µε τις οµάδες που θα λάβουν µέρος στο
νέο πρωτάθληµα, τι θα γίνει; Θα έχουµε αποποµπή οµάδων από
το νέο πρωτάθληµα; 

Το ρωτάω αυτό, κύριε Υπουργέ, για τους εξής δύο αυτονόη-
τους λόγους. Όλοι καταλαβαίνουµε ότι η έναρξη του πρωταθλή-
µατος δεν θα πρέπει να δηµιουργήσει για κάποιους κι έναν
µηχανισµό καθάρσεως. Διαφορετικά, θα γίνουµε ρεζίλι ως πολι-
τεία και θα ρεζιλευτούµε πρωτίστως έναντι του Έλληνα πολίτη. 

Δεύτερον, πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι η προσπάθεια εξυ-
γίανσης του ελληνικού ποδοσφαίρου, που εγώ θα πω ότι γίνεται,
πράγµατι, από την ελληνική πολιτεία, δε θα πρέπει να περιοριστεί
στα µικρά «ψάρια» της επαρχίας. Θα πρέπει να φθάσει και στους
«µεγαλοκαρχαρίες» του κέντρου, εάν βέβαια υπάρχουν τέτοιοι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ροντούλη. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύ-

λος Γερουλάνος, προκειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συ-
νάδελφο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, είπατε ότι πήγαµε από τα σηµαντικά της οι-

κονοµίας στα ταπεινά του αθλητισµού. Όµως θα ήθελα να πω
πως πιστεύω ότι δε φθάσαµε στα όρια της οικονοµικής χρεοκο-
πίας τυχαία. Πολύ πριν φθάσουµε εκεί, χρεοκόπησαν αξίες και
θεσµοί, χρεοκόπησαν καλές πρακτικές και σωστές στάσεις ζωής,
κάναµε πρότυπα ανθρώπους της παρανοµίας και της διαφθοράς
για την κοινωνία ολόκληρη και για τα παιδιά µας, υιοθετήσαµε
τη γλώσσα τους και τις πρακτικές τους, και µετά φθάσαµε στη
χρεοκοπία. Χρεοκόπησαν πάρα πολλές αξίες της ελληνικής κοι-
νωνίας πριν φθάσουµε στην οικονοµική χρεοκοπία. Κι εδώ η σύν-
δεση είναι απόλυτη. 

Προφανώς, κανείς δεν είναι αµέτοχος σ’ όλο αυτό το πράγµα
το οποίο έγινε στην ελληνική κοινωνία και γι’ αυτό πασχίζουµε
όλοι µαζί να βγούµε απ’ αυτό. Όµως τον πρώτο ρόλο εκ των
πραγµάτων τον έχει η πολιτεία. Σ’ αυτήν την περίπτωση, στο πώς
θα βγούµε απ’ αυτήν τη διαδικασία, έχουµε και το µαχαίρι εµείς
και το πεπόνι. Είµαστε σίγουροι ότι εφόσον συνεχιστεί η προσπά-
θεια η οποία γίνεται, άλλοι θα ακολουθήσουν το παράδειγµά µας.
Και το ποδόσφαιρο επίσης. 

Τι αντιµετωπίσαµε στο ποδόσφαιρο; Αντιµετωπίσαµε κατ’
αρχάς µία κρίση ηθική, µε στηµένους αγώνες. Επίσης, µια κρίση
κοινωνική, µε απανωτά κρούσµατα βίας στα γήπεδα και µια κρίση
οικονοµική, µε «µαύρο χρήµα» και µε διαφθορά.

Στη χώρα που ουσιαστικά γέννησε το αθλητικό πνεύµα µιµη-
θήκαµε µε το χειρότερο τρόπο τις πρακτικές ενός εµπορευµα-
τοποιηµένου αθλητισµού. Και µιµηθήκαµε εντελώς άβουλα
καθετί, χωρίς να αναρωτιόµαστε αν έχει αξία για τη δική µας κοι-
νωνία ή όχι. Τα αποτελέσµατα είναι αυτά που βλέπετε.

Εθνικός στόχος θα ήταν να βάλουµε την Ελλάδα µπροστά στις
θετικές εξελίξεις του παγκόσµιου αθλητισµού. Και αυτό θα µπο-
ρούσαµε να το κάνουµε, γιατί και την παράδοση των Ολυµπιακών
Αγώνων έχουµε και µεγάλες επιτυχίες των Ελλήνων αθλητών
έχουµε, αλλά και γιατί έχουµε φέρει στο προσκήνιο πολύ σηµα-
ντικά θέµατα, όπως είναι η ολυµπιακή εκεχειρία. Αντί γι’ αυτό σή-
µερα παλεύουµε –όπως είπατε, «µπόχα» και «βρόµα»- τη βία, το
«ντόπινγκ» και τους στηµένους αγώνες. 

Έχω πει -και νοµίζω πια ότι έχουµε κερδίσει την αξιοπιστία µας
σε αυτό- ότι θα χρησιµοποιήσουµε όλα τα εργαλεία που έχουµε
στη διάθεσή µας για πρώτη φορά στα ελληνικά δεδοµένα, για να
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να σταµατήσουµε αυτά τα φαινόµενα. 

Δυστυχώς, αυτός είναι ένας αγώνας, που δεν τελειώνει ποτέ.
Πάντα όσο υπάρχουν χρήµατα στον αθλητισµό, θα υπάρχουν και
φαινόµενα βίας. Αλλά κάποιος έπρεπε να ξεκινήσει αυτήν την
προσπάθεια. Εδώ και είκοσι µήνες βλέπετε ότι γίνεται µια προ-
σπάθεια η οποία έχει αρχίσει να φέρνει τα πρώτα αποτελέσµατα.
Για πρώτη φορά αξιοποιούµε την αρωγή της πολιτείας προς το
ποδόσφαιρο, όπως τα γήπεδα, τα χρήµατα, την τηλεόραση για
τα βάλουµε ρήτρες βίας και διαφάνειας. Φέρνουµε ένα νοµοσχέ-
διο στη Βουλή, το οποίο είναι πολύ αυστηρό. Και εκεί ευελπιστώ
ότι και οι άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης θα βοηθήσουν στο
να περάσει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Βρίσκεται µια τεράστια διαδικασία στη δικαιοσύνη, η οποία
προχωράει και φέρνει κάποια αποτελέσµατα. Και η ΕΠΟ έχει αυ-
στηροποιήσει  το δίκαιο της και πραγµατικά, αυτό είναι µια πάρα
πολύ σηµαντική εξέλιξη. 

Πήραµε µια πάρα πολύ δύσκολη απόφαση σε αυτήν την πο-
ρεία και αυτή  είναι να κρατήσουµε τις ελληνικές οµάδες µέσα
στο πλαίσιο της Ευρώπης και της ΟΥΕΦΑ. Ήταν στρατηγική από-
φαση αυτή, πολύ δύσκολη, γιατί όπως γνωρίζετε, πέρυσι τα
έκτροπα που είχαν γίνει στο ελληνικό ποδόσφαιρο, θα δικαιολο-
γούσαν οποιαδήποτε ριζική απόφαση της πολιτείας. Παρ’ όλα
αυτά, επειδή τα στοιχεία τα οποία είχαµε από την ΟΥΕΦΑ ήταν
απολύτως χρήσιµα για να προχωρήσουµε στην εξυγίανση του
ποδοσφαίρου, αποφασίσαµε να µείνουµε µέσα σε αυτό το πλαί-
σιο. Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο είπαµε ότι θα σεβαστούµε απο-
λύτως τα όργανα του ποδοσφαίρου, το λεγόµενο –αν θέλετε-
αυτοδίκαιο, αλλά θα αξιολογούµε κάθε τους κίνηση και ανάλογα
µε τις δικές τους κινήσεις, θα πράττουµε και εµείς. 

Για να φτάσω στην απόφαση της επιτροπής εφέσεων της
ΕΠΟ, η δική µας η αντιπαράθεση µε την απόφαση δεν είναι στο
αν είναι δίκαιη ή όχι. Θα ήταν πολύ µεγάλο πρόβληµα για την κοι-
νωνία µας, αν η πολιτεία κάθε φορά που η δικαιοσύνη έπαιρνε
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µια απόφαση, σχολίαζε το αν είναι δίκαιη ή όχι. Ποιο είναι το πρό-
βληµα µε αυτήν την απόφαση; Δεν υπάρχει µέσα στο δίκαιο του
ποδοσφαίρου, δεν υφίσταται. Ή είσαι αθώος και µένεις στην κα-
τηγορία σου ή είσαι ένοχος και φεύγεις. Το «είσαι ένοχος», αλλά
βρίσκουµε µια µεσοβέζικη λύση για να µείνεις στην κατηγορία
σου, δεν υπάρχει. Αυτό µας κάνει εµάς και αναρωτιόµαστε ευ-
λόγως, αν το δίκαιο το οποίο µόλις ψήφισε η ΕΠΟ έχει καµµιά
πρόθεση να το τηρήσει. Αν λες ότι σε κάθε περίπτωση θα βρίσκω
µια µεσοβέζικη λύση, τότε τι θα γίνει όταν θα αρχίσουν να πέ-
φτουν οι κροτίδες µέσα στο γήπεδο ή πάνω σε άλλους φιλά-
θλους;

Είπαµε, λοιπόν, ότι εφόσον εσείς µας λέτε µε τις πράξεις σας
ότι δεν ξέρετε αν θα τηρήσετε το δίκαιο και εµείς λέµε «δεν ξέ-
ρουµε αν θα σας χρηµατοδοτήσουµε. Ας δούµε την πορεία σας
και εδώ είµαστε για να απελευθερώσουµε τα κονδύλια, τα οποία
κατά καιρούς έχει πάρει το ελληνικό ποδόσφαιρο από την πολι-
τεία ή από θεσµούς που σχετίζονται µε την πολιτεία». Παρακο-
λουθούµε, λοιπόν, τις ενέργειες που κάνουν και αντιδρούµε σε
αυτές µε τα εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας.

Ευχαριστώ πολύ.
Στο δεύτερό σας ερώτηµα για την αποποµπή µικρών ή µεγά-

λων οµάδων, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω το εξής: Καµµία οµάδα
δεν είναι µεγάλη απέναντι στο νόµο. Όµως, αυτό το οποίο πρέπει
να σεβαστούµε είναι τα κριτήρια, µε τα οποία τιµωρείται µια
οµάδα και τα κριτήρια αυτά πρέπει να βασίζονται σε στοιχεία.
Είναι πολύ µεγάλος θεσµός της δηµοκρατίας µας πως δεν τιµω-
ρεί η πολιτεία, αλλά η δικαιοσύνη και πρέπει να τη σεβαστούµε. 

Όµως, τα στοιχεία που έχουµε αυτήν τη στιγµή, τα στοιχεία
που  µας έχουν έρθει κατ’ αρχάς από την ΟΥΕΦΑ, έχουν µόνο µι-
κρές οµάδες. Δεν νοµίζω ότι η ΟΥΕΦΑ κάθεται να ασχοληθεί µε
το αν ο Ολυµπιακός, ο Παναθηναϊκός, ο Ολυµπιακός Βόλου ή η
Καβάλα είναι αυτοί που πρέπει να στείλουν τις πληροφορίες που
έχουν σε εµάς. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι για την ώρα αυτά που µας
έχουν έρθει από την ΟΥΕΦΑ, αφορούν κυρίως µικρές οµάδες και
η πρακτική της διαφθοράς συνήθως εστιάζεται στις µικρές οµά-
δες. Πάντως, αν έχουν εµπλακεί µεγάλες οµάδες και έχουµε
στοιχεία γι’ αυτό το πράγµα, σας διαβεβαιώ ότι δεν θα σταµατή-
σουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
και τη δευτερολογία σας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Βεβαίως. Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για τον επιπλέον
χρόνο, αλλά είναι ένα θέµα το οποίο απασχολεί την κοινή γνώµη
πολύ καιρό τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ συνεχίστε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Σε ό,τι αφορά την έναρξη του πρωταθλήµατος, το έχω
πει και το επαναλαµβάνω, δεν είναι µε κανένα τρόπο άφεση
αµαρτιών. Το πρωτάθληµα θέλουµε να ξεκινήσει νωρίς, ακριβώς
για να υπογραµµίσουµε ότι οποιαδήποτε νέα στοιχεία οδηγή-
σουν σε τιµωρίες, αυτά θα γίνουν σεβαστά και από τη δική µας
µεριά και θα πάρουµε όλα τα µέτρα που χρειάζεται, όπως έχουµε
πάρει φέτος το καλοκαίρι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Παύλο Γερουλάνο. 
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος Βουλευτής και Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αστέριος Ροντούλης να λάβει το λόγο για δευτερολογία µε την
ειδική παράκληση να είναι εντός χρόνου, γιατί έχουµε την επε-
ρώτηση και µακραίνει πολύ η διάρκεια της συνεδρίασης. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Και εγώ είµαι εµπλεκόµενος στην
επερώτηση, κύριε Πρόεδρε, µε την έννοια ότι θα λάβω και εκεί
το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, λοιπόν, έχετε
το λόγο –εντός των χρονικών ορίων- για τη δευτερολογία σας. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Πρέπει να πω, κύριε Υπουργέ, ότι ικανοποιήθηκα απολύτως

και από τις δυο απαντήσεις που δώσατε. Διότι, όσον αφορά την
πρώτη απάντηση, τη σχετιζοµένη µε την απόφαση της δευτερο-

βάθµιας επιτροπής εφέσεων της ΕΠΟ, είπατε ξεκάθαρα ότι το
σκεπτικό της πάσχει. Δεν κρίνουµε το δίκαιον ή το άδικον, αλλά
το σκεπτικό πάσχει κατά νόµο. 

Επίσης, είπατε –και µε ικανοποίησε πάρα πολύ- ότι η αθλητική
δικαιοσύνη συνεπικουρούµενη και από την ελληνική πολιτεία δεν
θα διστάσει να αποπέµψει οµάδες που θα αποδειχθεί ότι είναι
εµπλεκόµενες σε παράνοµο στοιχηµατισµό, όποιο και αν είναι το
όνοµα, το «στάτους» των οµάδων αυτών. 

Πρέπει –και νοµίζω ότι αυτό το κατανοούµε όλοι, κύριε
Υπουργέ- να αποδώσουµε στους φιλάθλους την Κυριακή τους –
αυτό είναι το κυρίαρχο σύνθηµα που επικρατεί- αλλά ταυτόχρονα
πρέπει να καταστήσουµε και αξιόπιστο και φερέγγυο το ποδο-
σφαιρικό προϊόν. 

Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Θεωρούµε ότι στο ελληνικό ποδό-
σφαιρο χρειάζεται να προστεθεί µια νέα θεσµική θωράκιση, για
να µη µοιάζει µε ανοχύρωτη πολιτεία. Θεωρούµε, µε άλλα λόγια,
ότι απαιτείται η συγκρότηση ενός φερέγγυου ελεγκτικού µηχα-
νισµού, για να αποτρέπει –όσο είναι δυνατόν να αποτρέπει- φαι-
νόµενα παράνοµου στοιχηµατισµού που προφανώς δεν πρόκει-
ται να εξαλειφθούν από το ποδοσφαιρικό στερέωµα. 

Γιατί δεν πρόκειται να εξαλειφθούν, κύριε Πρόεδρε; Διότι όλοι
γνωρίζουµε ότι το στοίχηµα είναι το µεγάλο «πλυντήριο» µαύρου
χρήµατος, ένα «πλυντήριο» όµως που κάθε πολιτεία –όχι µόνο η
ελληνική- το έχει νοµιµοποιήσει, γιατί από αυτό αντλεί έσοδα για
τον αθλητισµό, για το ποδόσφαιρο, για τα κρατικά ταµεία. 

Τα ευρωπαϊκά παραδείγµατα είναι ιδιαιτέρως διδακτικά επ’
αυτού που µόλις είπα. Μπορούµε να δούµε ότι το 2006 στην Ιτα-
λία υπήρχε το σκάνδαλο «Calciopoli». Σήµερα, από το καλοκαίρι
του 2011, ίδια σκάνδαλα στοιχηµατισµού ταλανίζουν την Ιταλία.
Το 2005 στη Γερµανία είχαµε το σκάνδαλο «Χόιτσερ». Από το
2009 η εισαγγελία του Μπόχουµ έχει ασκήσει ποινικές διώξεις
πάλι για παράνοµα στοιχήµατα και η υπόθεση διαιωνίζεται µέχρι
σήµερα. Διακόσιες περιπτώσεις στηµένων µατς σε Γερµανία και
σε άλλες οκτώ χώρες! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί τα είπα όλα αυτά –και καταλήγω-  κύριε Πρόεδρε; Διότι
η ερώτησή µου είναι µία και µοναδική τώρα. Ποιος είναι ο ευρύ-
τερος σχεδιασµός της ελληνικής πολιτείας, ούτως ώστε να δοθεί
αυτή η θεσµική θωράκιση στο ελληνικό ποδόσφαιρο προκειµέ-
νου να αποτρέπονται τέτοιου είδους φαινόµενα και εάν έχετε την
πρόθεση να ξεκινήσετε έναν εθνικό διακοµµατικό διάλογο για τη
συγκρότηση αυτής της θεσµικής θωράκισης, καθόσον υπάρχουν
πολιτικές δυνάµεις –εγώ µπορώ να µιλήσω από την πλευρά του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού- που θέλουν µε ιδέες και προ-
τάσεις να συνεισφέρουν σε αυτόν τον πολύ κρίσιµης σηµασίας
εθνικό διάλογο διακοµµατικής συγκρότησης για το ελληνικό πο-
δόσφαιρο; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ροντούλη.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος

Γερουλάνος για δευτερολογία.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Θα ξεκινήσω πάλι µε κάτι το οποίο αναφέρατε πριν από
δύο λεπτά. Είπατε το πώς θα δώσουµε την Κυριακή στους φιλά-
θλους. Η Κυριακή δεν ανήκει στους φιλάθλους. Εάν ανήκε στους
φιλάθλους, τότε η αδελφή µου δεν θα είχε πρόβληµα να στείλει
τον ανιψιό µου στο γήπεδο, είµαι βέβαιος ότι και τα δικά σας τα
παιδιά ή οι συγγενείς δεν θα είχαν πρόβληµα να πάνε. Για να
πούµε ότι η Κυριακή ανήκει στους φιλάθλους, θα πρέπει να φθά-
σουµε το ελληνικό ποδόσφαιρο στο σηµείο να µπορεί κάθε ελ-
ληνική οικογένεια να πηγαίνει να το χαίρεται. Είµαστε, δυστυχώς,
πάρα πολύ µακριά από αυτό.

Δυστυχώς, µιλήσατε για έναν ευρύτερο σχεδιασµό κι εγώ δεν
θα είχα καµµία αντίρρηση να το εντάξουµε αυτό σε έναν θεσµικό,
διακοµµατικό διάλογο. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι σαν
πολιτεία είχαµε τεράστιο έλλειµµα αξιοπιστίας µέχρι πρόσφατα.
Δεν πίστευαν αυτά τα οποία λέγαµε, γιατί πολλά είχαν ειπωθεί
στο παρελθόν και δεν είχαν γίνει πράξη.

Χρειάστηκε, λοιπόν, µία τεράστια διαδικασία, αν θέλετε, κατο-
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χύρωσης της αξιοπιστίας της πολιτείας -πιστεύω ότι έχουµε
κάνει µερικά θετικά βήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση- για να
µπορούµε να συζητάµε για ένα εθνικό σχέδιο. Παρά το εθνικό
σχέδιο µην περιµένουµε ποτέ την εξάλειψη, διότι όσο τα λεφτά
είναι στο ποδόσφαιρο, θα έχουµε διάφορους οι οποίοι θα προ-
σπαθούν να τα λυµαίνονται. Είναι µία διαδικασία, την οποία η πο-
λιτεία πρέπει να κάνει συνέχεια. Για να την κάνει, όµως, συνέχεια,
σηµαίνει ότι δεν πρέπει να αφήνουµε τίποτα να πέσει. Εάν αφή-
σεις κάτι να πέσει, µετά το πρόβληµα διογκώνεται στο µέγεθος
το οποίο έχει σήµερα.

Εδώ που έχουµε φθάσει, το πρόβληµα δεν λύνεται γυρίζοντας
ένα διακόπτη και ελπίζοντας ότι όλα θα πάνε καλά. Είναι µία δου-
λειά η οποία πρέπει να γίνει σε βάθος τώρα και να δηµιουργη-
θούν οι θεσµοί µέσα από τους οποίους αυτό θα γίνεται πολύ πιο
ουσιαστικά.

Πρέπει να σας πω ότι το νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό -το
οποίο εάν δεν έχει αποσταλεί στο κόµµα σας, θα αποσταλεί τις
επόµενες ηµέρες- είναι και µία πολύ καλή πλατφόρµα πάνω στην
οποία µπορούµε να κάνουµε µία συζήτηση για το µέλλον και του
ελληνικού ποδοσφαίρου, αλλά και γενικότερα του αθλητισµού.
Εµείς είπαµε ότι µε µετρηµένα, συστηµατικά, αποφασιστικά, βή-
µατα θα κερδίσουµε το έδαφος που είχε χάσει η πολιτεία τα τε-
λευταία χρόνια.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα των διαδικασιών; Εννέα έως έντεκα
οµάδες θα πέσουν από την κατηγορία τους στη Β’ και στη Γ’ κα-
τηγορία. Μία έως τρεις οµάδες θα πέσουν από την κατηγορία
τους στην Α’ κατηγορία. Αυτήν τη στιγµή ογδόντα πέντε άτοµα
κατηγορούνται για τα στηµένα παιχνίδια και έχουν γίνει πολλές
προσαγωγές για τα φαινόµενα βίας που είδαµε στο παρελθόν.
Είναι τέσσερα άτοµα προσωρινά κρατούµενοι και καταζητείται
ένα άτοµο. 

Αυτός δεν είναι απολογισµός δεκαετίας, είναι ο απολογισµός
των τελευταίων δέκα µηνών. Πότε έχουν ξαναγίνει αυτά; Δεν θα
είχαν γίνει αυτά πράξη, εάν δεν είχαµε πολύ στενή συνεργασία
όλων των παραγόντων, οι οποίοι µπορούν να βοηθήσουν σε
αυτό, όπως τη δικαιοσύνη, την αστυνοµία, την ΕΥΠ, το ΣΔΟΕ,
την Αρχή κατά του Οικονοµικού Εγκλήµατος και βεβαίως, τα τρία
Υπουργεία, το Προστασίας του Πολίτη, το Δικαιοσύνης και το
Πολιτισµού και Τουρισµού. Μόνο όταν όλες οι δυνάµεις, που
µπορούν να χτυπήσουν αυτήν τη διαφθορά, λειτουργήσουν µαζί,
µπορούµε να έχουµε τα αποτελέσµατα που βλέπουµε. 

Θέλω να πιστεύω ότι από τα πρώτα βήµατα που έχουµε, οι υγι-
είς δυνάµεις του ποδοσφαίρου έχουν αρχίσει να συσπειρώνονται
ενάντια σε αυτά τα φαινόµενα. Άνθρωποι οι οποίοι στο παρελθόν
µπορεί να είχαν βολευτεί µε αυτήν την κατάσταση, έχουν αρχίσει
να λένε ότι είναι ώρα να την αλλάξουµε. Αυτό είναι –εάν θέλετε-
το µεγάλο επίτευγµα της πολιτείας µέχρι σήµερα. Έχει αρχίσει
να αναρωτιέται ο κόσµος ότι µπορεί να υπάρχει ένα υγιές ποδό-
σφαιρο. Και αν το πάµε µέχρι το τέλος, αυτό θα µπορέσουµε να
το παραδώσουµε στην ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, τον κ. Γερουλάνο.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 1166/23-8-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Νικολάου Τσούκαλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
εφαρµογή του προγράµµατος «Μείωση νιτρορύπανσης γεωργι-
κής προέλευσης» σε δηµοτικά διαµερίσµατα της δυτικής Αχαΐας.

Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δρι-
βελέγκας.

Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Τσούκαλης, Βουλευτής Αχαΐας,
να λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε  Πρόεδρε.
Κύριε  Υφυπουργέ, µεταφέρω διά της ερωτήσεώς µου ένα

πάνδηµο αίτηµα όλων των φορέων, όχι µόνο της δυτικής Αχαΐας,
αλλά όλης της Αχαΐας, σε σχέση µε ένα κορυφαίο ζήτηµα, το
οποίο άπτεται, όχι απλώς µόνο της προάσπισης των συµφερό-
ντων ολόκληρης της περιοχής της δυτικής Αχαΐας, αλλά αποτε-
λεί και ένα θέµα που έχει άµεση σχέση µε τη συµµόρφωση της

χώρας µας σε επιτακτικούς κανόνες του Ευρωπαϊκού Δικαίου.
Αναφέροµαι στην εφαρµογή των κανόνων απονιτρορύπανσης
στη µεγαλύτερη πεδινή περιοχή της Αχαΐας, δηλαδή στην πε-
ριοχή της δυτικής Αχαΐας. Σηµειωτέον ότι η περιοχή, η οποία
αναφέρεται η ερώτηση, αποτελεί µόνο τµήµα µιας ευρύτερης πε-
ριοχής που συνέχεται και µε την πεδινή περιοχή ολόκληρου του
Νοµού Ηλείας. 

Η περιοχή της δυτικής Αχαΐας, κύριε  Υφυπουργέ, είναι ο ορι-
σµός της υποβαθµισµένης περιοχής σε όλη την Ελλάδα µαζί µε
την αργολική πεδιάδα όσον αφορά τη διαχείριση υδάτινων
πόρων. Παθογένειες δεκαετιών, κατασπατάληση του δηµοσίου
πλούτου, ανορθόδοξες τακτικές και, βεβαίως, η έλλειψη ολοκλη-
ρωµένου σχεδίου διαχείρισης αυτής της περιοχής οδήγησαν σε
καταστάσεις, οι οποίες είναι οριακά µη αναστρέψιµες. Είναι η πε-
ριοχή στην οποία έχει ξεπεράσει κάθε όριο ο υδροφόρος ορίζο-
ντας σε νιτρώδη, τα οποία σηµειωτέον είναι καρκινογόνα, σε
νιτρικά και σε βαρέα µέταλλα, όπως χαλκό, µαγγάνιο και άλλα
τέτοια στοιχεία.

Ήδη αυτήν τη στιγµή η µη εφαρµογή των µέτρων απονιτρο-
ποίησης παραβιάζει σαφέστατα και την αντίστοιχη οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη ρύπανση από νίτρο των υδροφόρων
οριζόντων, αλλά και την οδηγία-πλαίσιο 60/2000 για την προστα-
σία των υπόγειων υδροφορέων.

Αυτό, λοιπόν, στο οποίο σας παρακαλώ να µου απαντήσετε και
περιµένει να το ακούσει όλη η Αχαΐα, είναι στο κατά πόσο θα
εφαρµοστεί για την περιοχή αυτή το «Μέτρο 2,1,4» του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου προβλέπεται η προστα-
σία των υπόγειων υδροφορέων από τη νιτροποίηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Τσούκαλη.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας να απαντήσει στον ερωτώντα συ-
νάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.

Πράγµατι, αγαπητέ κύριε  συνάδελφε, έχω γίνει δέκτης αιτη-
µάτων και εγώ όλων των φορέων της περιοχής σας γι’ αυτό το
θέµα. Σωστά είπατε ότι είναι παναχαϊκό -θα έλεγα- το αίτηµα.

Θέλω, όµως, να πω δυο-τρία πράγµατα για να καταλάβουµε τι
είναι αυτό το µέτρο µείωσης της νιτρορύπανσης. Πρέπει πρώτα-
πρώτα να είµαστε σαφείς. Το µέτρο αυτό είναι, για να µειωθούν
τα νιτρικά στους υπόγειους ορίζοντες των νερών. Δεν είναι εισό-
δηµα. Το λέω αυτό γιατί, επιτέλους, πρέπει από εδώ και πέρα να
λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Πάρα πολλοί και στην περιοχή µου και παντού βάζουν θέµα
απονιτροποίησης µόνο και µόνο –πιστεύω οι περισσότεροι,
αλλού έχοντας δίκιο, αλλού έχοντας άδικο- για να εισπράξουν
ένα εισόδηµα, το οποίο πράγµατι δίνεται, αλλά όταν υπάρχει
πραγµατική κατάσταση νιτροποίησης των υδάτων. Και αυτήν την
πραγµατική κατάσταση δεν την καθορίζει ο καθένας ή εµείς, δεν
βάζουµε έτσι διάφορες περιοχές στο µέτρο. 

Έχουν γίνει µελέτες και µάλιστα, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
κύριε Τσούκαλη, από το Πανεπιστήµιο της Πάτρας, όπου κατ’
αρχήν ορίστηκαν τέσσερις περιοχές της χώρας. Μετά συµπλη-
ρωµατικά έχουν ενταχθεί άλλες τρεις περιοχές. Θα σας τις δια-
βάσω, για να ξέρετε. Είναι η περιοχή της δυτικής και ανατολικής
Θεσσαλίας. Περιλαµβάνεται η επαρχία Δοµοκού της Φθιώτιδας,
η περιοχή του Κωπαϊδικού πεδίου. Περιλαµβάνονται η περιοχή
του Αργολικού πεδίου, του Πηνειού της Ηλείας, η περιοχή του
κάµπου Θεσσαλονίκης, Κιλκίς, Πέλλας, Ηµαθίας, η περιοχή Λε-
κάνης Στρυµόνα Σερρών, η πεδιάδα Άρτας-Πρέβεζας και η πε-
ριοχή του Ασωπού, που εντάχθηκε τελευταία.

Η περιοχή της δυτικής Αχαΐας, σύµφωνα µε τις µελέτες που
είχαν γίνει, δεν περιλαµβάνεται στις ευπρόσβλητες περιοχές. Και
αρµόδιο Υπουργείο για την εφαρµογή αυτής της οδηγίας και για
τις µελέτες, ξέρετε καλά, ότι είναι το ΥΠΕΚΑ. Εάν έχετε εσείς µε-
λέτες ότι πράγµατι υπάρχει πρόβληµα, εδώ είµαστε για να δούµε
τι µπορούµε να κάνουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)
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Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Βεβαίως, δεν πρέπει να συνδυαστεί –επαναλαµβάνω- και να

νοµίσουν όλες οι περιοχές ότι έτσι βρίσκουµε έναν έµµεσο τρόπο
για να εισπράξουµε εισόδηµα. 

Στη δευτερολογία θα σας πω –γιατί αναφέρετε και συγκεκρι-
µένες περιοχές- ότι εµείς έχουµε και ένα άλλο µέτρο, µε το οποίο
δίνουµε τη δυνατότητα σε διάφορες περιοχές να ενταχθούν, για
να τύχουν γεωργοπεριβαλλοντικής προστασίας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Ιω-

άννη Δριβελέγκα. 
Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Τσούκαλης να λάβει το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µε ικανοποίηση

εισπράττω, προσλαµβάνω την τοποθέτησή σας όσον αφορά την
πρόθεσή σας να ανταποκριθείτε, εάν και εφόσον πληρωθούν οι
προϋποθέσεις που θέσατε.

Όµως, θα ήθελα να σας πω ότι η περιοχή στην οποία αναφέ-
ροµαι, πέραν των δηµοτικών διαµερισµάτων, είναι η περιοχή της
ευρύτερης λεκάνης απορροής του Πηνειού. Ο Πηνειός αναφέ-
ρεται. Η περιοχή αυτή είναι η περιοχή νότια του φράγµατος του
Πηνειού. Θα ήθελα να θυµίσω ότι το φράγµα του Πηνειού είναι
ουσιαστικά στα όρια Αχαΐας και Ηλείας. Εάν, λοιπόν, αναφέρεται
η µελέτη σε περιοχή πέριξ του Πηνειού, είναι προφανές ότι
εντάσσεται και η συγκεκριµένη περιοχή. Όµως προκειµένου να
καλυφθούν οι προδιαγραφές τις οποίες θέσατε εσείς, για να
τύχει της χρηµατοδότησης, είναι βέβαιο ότι θα απευθυνθούµε
και στο Πανεπιστήµιο της Πάτρας, για να διευκρινίσει την ευρύ-
τερη περιοχή στην οποία αναφέρεται. 

Επιπλέον θα ήθελα να πω και κάτι το οποίο είναι χρήσιµο. Η συ-
γκεκριµένη περιοχή περικλείεται ουσιαστικά προς την πλευρά της
θάλασσας από τρεις ιδιαίτερα ευαίσθητες λιµνοθάλασσες, του
Προκόπου, το Κοτυχίου και του Πάπα, οι οποίες είναι γνωστότατα
διβάρια και εντάσσονται στη µοναδική περιοχή προδιαγραφών
Ramsar που έχει η Πελοπόννησος. Και ήδη αυτές οι λιµνοθάλασ-
σες αντιµετωπίζουν τεράστιο πρόβληµα ευτροφισµού. 

Τελειώνω εδώ και θα απευθυνθώ και στο πανεπιστήµιο και
στους φορείς της περιοχής, ούτως ώστε να αποσταλεί στο
Υπουργείο διευκρινιστικό έγγραφο όσον αφορά την ευρύτερη
περιοχή, για να µπορέσετε και εσείς να ανταποκριθείτε µε την
καλή σας διάθεση στο αίτηµα το παναχαϊκό, όπως είπατε πάρα

πολύ σωστά. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσούκαλη.
Ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Δριβε-

λέγκας έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων):  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπα, κύριε συνάδελφε, η Αχαΐα δεν περιλαµβάνεται σ’

αυτό το µέτρο. Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων προχώρησε στην ένταξη µίας περιοχής
NATURA. Και το λέω αυτό, διότι δεν το ξέρει ο κόσµος στην
Αχαΐα και λέει «µα είναι δυνατόν να βάζετε κάποιες περιοχές που
δεν είναι τόσο εντατικής καλλιέργειας σε ένα µέτρο προστασίας
και να µη βάζετε τον κάµπο;».

Όσον αφορά το πρώτο, έχω απαντήσει. Όµως υπάρχει και το
«Μέτρο 214» που είπατε, κύριε συνάδελφε, για την προστασία
των υγροτοπικών συστηµάτων που είναι παρόµοιο της δράσης
της απονιτροποίησης. Εδώ, εµείς, µόνοι µας, σαν Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, εντάξαµε την περιοχή του
Μετοχίου, του Αράξου και της Λακκόπετρας στο «Μέτρο 214».
Το µέτρο είναι ανοιχτό, για να µπορέσουν να ενταχθούν και
άλλες περιοχές αλλά δεν ξέρω βέβαια αν προλαβαίνουν τις προ-
θεσµίες.

Όµως, θέλω να πω και το εξής: Πέρα απ’ αυτό, για να µη δί-
νουµε ανέξοδες ελπίδες και προσδοκίες και για να είµαστε σο-
βαροί επιτέλους σ’ αυτήν τη χώρα, πρέπει να πούµε ότι και τα
χρήµατα είναι ορισµένα. Γι’ αυτό, προτεραιότητα έχουν οι περιο-
χές που έχουν όντως σοβαρό πρόβληµα. Αυτό το λέω, για να µη
δώσουµε την εντύπωση ότι βρήκαµε τώρα έναν τρόπο να πά-
ρουµε όλοι χρήµατα. Αυτά έχουν τελειώσει. Θα είµαστε σαφείς
και συγκεκριµένοι και πιστεύω να συµφωνείτε σ’ αυτό.

Πάντως, σας λέω ότι µε το «Μέτρο 214» µόνοι, σαν Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, έχουµε εντάξει της περιο-
χής που προανέφερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Ιωάννη Δριβελέγκα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 55/35/1-7-2011 επίκαιρη επερώ-
τηση τριάντα δύο Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, των κ.κ.
Γεωργίου Καρασµάνη, Μιχαήλ Γιαννάκη, Αλέξανδρου Δερµε-
ντζόπουλου, Νικολάου Λέγκα, Θεόφιλου Λεονταρίδη, Σπυρίδω-
νος Ταλιαδούρου, Κωνσταντίνου Τσιάρα, Σάββα Αναστασιάδη,
Γεωργίου Βαγιωνά, Αθανασίου Γιαννόπουλου, Χρήστου Ζώη,
Κωνσταντίνου Καραγκούνη, Θεόδωρου Καράογλου, Αναστασίου
Καριπίδη, Γεωργίου Κασαπίδη, Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά, Κων-
σταντίνου Κόλλια, Αλέξανδρου Κοντού, Κωνσταντίνου Κουκοδή-
µου, Ευσταθίου Κωνσταντινίδη, Αθανασίου Νάκου, Νικολάου
Παναγιωτόπουλου, Μιχαήλ Παπαδόπουλου, Μάριου Σαλµά, Χρή-
στου Σταϊκούρα, Δηµητρίου Σταµάτη, Ευρυπίδη Στυλιανίδη,
Μαργαρίτη Τζίµα, Μιχαήλ Χαλκίδη, Μάξιµου Χαρακόπουλου, Σω-
τήριου Χατζηγάκη και Κωνσταντίνου Τασούλα προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις
στους βαµβακοπαραγωγούς από τις περσινές βροχοπτώσεις και
το πράσινο σκουλήκι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον πρώτο
επερωτώντα, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας, µε επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ορίζει για
τη σηµερινή συνεδρίαση ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του
κόµµατός του την Βουλευτή κ. Ηρώ Διώτη, Βουλευτή Λαρίσης.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Γεώργιος Καρασµάνης.
Ορίστε, κύριε Καρασµάνη έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δηµοσιογράφος: «Πότε θα ολοκληρώσουν τις εργασίες τους

οι επιτροπές του ΕΛΓΑ για την καταβολή των αποζηµιώσεων
στους βαµβακοπαραγωγούς;».

Πρόεδρος του ΕΛΓΑ, παρουσία του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων: «Σε δεκαπέντε µέρες θα έχουµε τελειώ-
σει».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η στιχοµυθία διηµείφθη
στις 5 Απριλίου, στη συνέντευξη Τύπου που παραχώρησε ο κ.
Σκανδαλίδης στους δηµοσιογράφους του αγροτικού ρεπορτάζ
και, µάλιστα, έχει καταγραφεί στην επίσηµη ιστοσελίδα του
Υπουργείου.

Είναι η ίδια συνέντευξη Τύπου στην οποία ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, πέραν της εξαγγελίας περί άµε-
σης καταβολής των αποζηµιώσεων στους βαµβακοπαραγωγούς,
οι καλλιέργειες των οποίων επλήγησαν από τις έντονες βροχο-
πτώσεις και προσβολές από το πράσινο σκουλήκι, εξήγγειλε
τόσο το ποσό των αποζηµιώσεων –στα 25 εκατοµµύρια ευρώ το
είχε προσδιορίσει- όσο και τον αριθµό των καλλιεργητών που θα
αποζηµιωθούν.

Από τους πενήντα χιλιάδες πεντακόσιους πενήντα τρεις παρα-
γωγούς που καλλιέργησαν το βαµβάκι οι αποδέκτες των αποζη-
µιώσεων είναι τριάντα δύο χιλιάδες τετρακόσιοι εξήντα τρεις,
όπως χαρακτηριστικά είχε πει ο Υπουργός και αυτά πάλι έχουν
καταγραφεί στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τότε µέχρι σήµερα έχουν
περάσει όχι δεκαπέντε µέρες αλλά εκατόν σαράντα µία µέρες,
µε άλλα λόγια σχεδόν µισός χρόνος και οι βαµβακοπαραγωγοί
δεν έχουν πάρει ούτε ένα ευρώ αποζηµίωση. 

Χρειάζεται να πούµε τίποτα άλλο όταν η πραγµατικότητα µι-
λάει από µόνη της; Και βέβαια χρειάζεται, διότι στην περίπτωση
των περσινών ζηµιών στο βαµβάκι ζήσαµε και ζούµε την αποθέ-
ωση της λογικής του παραλόγου, της ανευθυνότητας, της προ-
χειρότητας, της ανικανότητας. Με συγχωρείτε πάρα πολύ δεν
είναι στα πολιτικά µου χαρακτηριστικά οι οξείς φράσεις, αλλά τε-
λευταία λέγεται και µιλούν για πολιτική εξαπάτηση. Γιατί εάν κρί-
νουµε από το έλασσον το µείζον, αυτή η Κυβέρνηση συµπερι-
φέρεται στους Έλληνες  πολίτες κάθε µέρα όπως ακριβώς έχει
συµπεριφερθεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων µέχρι τώρα στους βαµβακοπαραγωγούς. 
Η ιστορία λίγο πολύ είναι γνωστή σε όλους. Άλλωστε, εάν ανα-

λογιστώ πόσες ερωτήσεις, πόσες επερωτήσεις έχουµε υποβάλει
ως Νέα Δηµοκρατία αλλά και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, πόσες δηλώσεις και πόσα δελτία Τύπου έχουµε εκδώσει κυ-
ριολεκτικά χάνει κανείς το λογαριασµό. 

Πόσες και πόσες φορές δεν έχουµε αναφερθεί στις παλινω-
δίες της Κυβέρνησης και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων από το περσινό καλοκαίρι
που είχαµε τις πρώτες προσβολές από το πράσινο σκουλήκι, για
να ακολουθήσουν τον περασµένο Σεπτέµβριο οι έντονες και πα-
ρατεταµένες βροχοπτώσεις; Πόσες φορές δεν έχουµε µιλήσει
από αυτό εδώ το Βήµα για τις δήθεν εξαγγελίες περί αποζηµίω-
σης του συνόλου των παραγωγών για δήθεν πρόγραµµα αποζη-
µιώσεων ΠΣΕΑ που θα υποβάλατε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
ουδέποτε έχει υποβληθεί! Πόσες φορές δεν κάναµε λόγο για
πρόχειρες εκτιµήσεις ή µάλλον για απουσία εκτιµήσεων στις πλη-
γείσες καλλιέργειες. Είναι αναρίθµητες οι φόρες που αναφερθή-
καµε στις αλλεπάλληλες δηλώσεις του Υπουργού. Μέρα µε τη
µέρα, βδοµάδα µε τη βδοµάδα, µήνα µε το µήνα µετέθετε την
καταβολή των αποζηµιώσεων στο άδηλο µέλλον. Πλειστάκις σας
εγκαλέσαµε κύριοι της Κυβέρνησης να µας πείτε µία συγκεκρι-
µένη ηµεροµηνία όπου τελικά θα λυνόταν η οµηρία των βαµβα-
κοπαραγωγών στις έωλες υποσχέσεις και εξαγγελίες σας. 

Δεν ήταν λίγες οι φορές που από αυτή τη θέση σας επισηµά-
ναµε ότι µε αυτόν τον τρόπο ευτελίζετε τόσο τη λειτουργία του
ΕΛΓΑ όσο και το κύρος της όποιας πολιτικής ασκείτε, εάν
ασκείτε. Στου κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα, λέει µία
λαϊκή παροιµία και στην περίπτωση του βαµβακιού πέρασε ένας
ολόκληρος χρόνος αφότου σηµειώθηκαν και καταγράφηκαν οι
ζηµιές και οι αποζηµιώσεις εξακολουθούν να παραµένουν άφα-
ντες. 

Τώρα τελευταία µάλιστα βάλατε και µία καινούργια φάµπρικα.
Διαρρέετε από δω και από κει ότι όπου να ναι οι αποζηµιώσεις
έρχονται. Βγάλατε µάλιστα στο διαδίκτυο και κάποια εκτιµητήρια
σε ορισµένους παραγωγούς που σε περίπτωση που προβούν σε
ενστάσεις για το ύψος της προς αποζηµίωσης παραγωγής, η δια-
δικασία θα τραβήξει αρκετούς µήνες ακόµα. 

Βάλατε δε προχθές και τη διοίκηση του ΕΛΓΑ να δηλώνει σε
ενηµερωτική αγροτική ιστοσελίδα ότι το πρώτο δεκαπενθήµερο
του Σεπτεµβρίου θα δοθούν οι αποζηµιώσεις για τις βροχοπτώ-
σεις και να λέει παράλληλα ότι οι αποζηµιώσεις για τις ζηµιές
από το πράσινο σκουλήκι δεν είναι θέµα του ΕΛΓΑ αλλά ζήτηµα
του Υπουργείου µε βάση την έκθεση των επιστηµόνων που ανα-
µένει. Ναι, η διοίκηση του ΕΛΓΑ αναφέρετε στην έκθεση της επι-
στηµονικής επιτροπής που συνέστησε µε απόφασή του ο κ.
Σκανδαλίδης για να εξετάσει τα αίτια των προσβολών από το
πράσινο σκουλήκι το καλοκαίρι του 2010.

Ξέρετε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πότε συνεστήθη αυτή η
Επιτροπή; Κρατήστε την αναπνοή σας. Στις 2 Αυγούστου 2011.

Ναι, δεκατρείς µήνες µετά! Τι έρχεται να ελέγξει και να διαπι-
στώσει, κύριοι της Κυβέρνησης;  Εδώ κοντεύουν να µπουν στα
βαµβακοχώραφα οι συλλεκτικές µηχανές και να συγκοµίσουν τη
φετινή σοδειά και εσείς ψάχνετε ψύλλους  στα άχυρα για την
περσινή, που ήδη έχει γίνει καπνός; 

Και ξέρετε πότε λέει η υπουργική απόφαση ότι πρέπει να πα-
ραδοθεί το πόρισµα της Επιτροπής; Στης 15 Αυγούστου.  Είναι
το πόρισµα, που, σύµφωνα µε τη  διοίκηση του ΕΛΓΑ, ακόµη πε-
ριµένει το Υπουργείο, για να ανοίξει το φάκελο «πράσινο σκου-
λήκι».  

Ποιο φάκελο να ανοίξει, κύριοι συνάδελφοι; Αυτόν, που, σύµ-
φωνα µε τις δηλώσεις του Υπουργού στις 5 Απριλίου, είχε κλεί-
σει, αφού και τότε ο κ. Σκανδαλίδης τόνιζε πως οι παραγωγοί θα
αποζηµιωθούν και για τις βροχοπτώσεις και για το πράσινο σκου-
λήκι µε ένα συνδυασµένο τρόπο και γι’ αυτό άλλωστε συστήνο-
νται οι επιτροπές του ΕΛΓΑ, που σε δεκαπέντε µέρες θα ολοκλη-
ρώσουν το έργο τους;

Έλεος, κύριοι της Κυβέρνησης! Έλεος!  Όχι άλλες κοροϊδίες,
όχι άλλες ανακολουθίες, όχι άλλες πολιτικές ψευτιές! Και αν
εµάς µας δουλεύετε  µε ψιλό γαζί, σεβαστείτε τουλάχιστον την
αγωνία των πενήντα χιλιάδων βαµβακοπαραγωγών. 
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Σταµατήστε να παίζετε σαν τα µικρά παιδιά. Ο κόπος και ο µό-
χθος του αγρότη δεν είναι ούτε για επικοινωνιακά παιχνίδια ούτε
για παιδιάστικες συµπεριφορές. Θέστε σήµερα, τώρα από το
Βήµα της Βουλής  ένα τέλος σε αυτήν τη διελκυστίνδα των δη-
λώσεων, των υποσχέσεων, των εξαγγελιών, των φηµολογιών, των
διαρροών, χωρίς κανένα ουσιαστικό  και πρακτικό αποτέλεσµα.

Πείτε σε αυτούς τους ανθρώπους, που περιµένουν για µήνες,
πότε ακριβώς θα πάρουν τις αποζηµιώσεις που δικαιούνται. Για
ποια αίτια και για ποιες ζηµιές; Πόσοι παραγωγοί θα εισπράξουν
αποζηµιώσεις και ποιο θα είναι το ύψος  τους; 

Γιατί µε αυτά που διαρρέουν και κυκλοφορούν, µια µεγάλη κα-
τηγορία θα πάρει µηδενικές αποζηµιώσεις, µηδενικά εκτιµητήρια.
Μια άλλη κατηγορία θα πάρει δέκα, δεκαπέντε, είκοσι και στην
καλύτερη και σπάνια των περιπτώσεων να πάρει είκοσι πέντε
ευρώ το στρέµµα, όταν ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι άνθρωποι
αυτοί έχουν προβεί πέρυσι για την καταπολέµηση αυτού του
πράσινου παράσιτου σε έξι και επτά ψεκασµούς, που στοιχίζουν
πενήντα-εξήντα ευρώ το στρέµµα. 

Δηλαδή ένας βαµβακοπαραγωγός των εκατό στρεµµάτων θα
εισπράξει χίλια, χίλια πεντακόσια, δύο ή δυόµισι χιλιάδες ευρώ,
όταν γνωρίζετε ότι έχει πληρώσει πάνω από πέντε χιλιάδες ευρώ,
για να καταπολεµήσει µε τους ψεκασµούς το πράσινο αυτό πα-
ράσιτο. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η συντριπτική πλειοψηφία
των βαµβακοπαραγωγών, οι περισσότερες περιοχές έχουν ως
µοναδική πηγή ζωής το βαµβάκι. 

Τα ψέµατα έχουν τελειώσει. Αν έχετε να πείτε κάτι απτό και
συγκεκριµένο και όχι πάλι αόριστες υποσχέσεις, πείτε  το. Αν
πάλι όχι, καλύτερα να σιωπήσετε. Διότι αυτή η βαλίτσα τράβηξε
πολύ µακριά και ήδη στα µάτια των χιλιάδων βαµβακοπαραγω-
γών έχετε γίνει περίγελως. Διότι αυτή η κοροϊδία µε τις αναβολές
και µε τις µεταθέσεις από µήνα σε µήνα και από εβδοµάδα  σε
εβδοµάδα δεν ευτελίζει µόνο τους ίδιους, αλλά και την εν γένει
λειτουργία των θεσµών σε τούτη εδώ τη χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι, για την προσοχή σας. Περι-
µένω να ακούσω  τις απαντήσεις του κυρίου Υπουργού και θα
επανέλθω στη δευτερολογία µου.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εµείς τώρα να απαντήσουµε ή να σιωπή-
σουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρασµάνη.  

Παρακαλείται ο δεύτερος επερωτών συνάδελφος κ. Μιχαήλ
Γιαννάκης, Βουλευτής Νέας Δηµοκρατίας της Βοιωτίας  να λάβει
το λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δεν αισθανόµαστε καθό-

λου ευχάριστα να επαναλαµβανόµαστε και να ερχόµαστε για
πολλοστή φορά για ένα θέµα που θα  έπρεπε να είχε επιλυθεί
εδώ και αρκετούς µήνες. Είναι ιδιαίτερα  δυσάρεστο για εµάς για
πολλοστή φορά να καταθέτουµε  ερωτήσεις –οι συνάδελφοι
όλων των κοµµάτων και της Συµπολίτευσης- για ένα θέµα που
καίει την περιφέρεια. Γιατί σε κάθε  επίσκεψή µας στα χωριά των
περιφερειών µας τα ερωτήµατα είναι χιλιάδες. 

Η αγωνία των συµπολιτών µας αγροτών κάθε µέρα πολλαπλα-
σιάζεται. Πρέπει να δώσουµε απαντήσεις και δυστυχώς, η πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης κάθε τόσο,
κάθε µήνα εµπαίζει τους αγρότες. Με επίσηµα Δελτία Τύπου της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ανακα-
λύπτουµε κάθε φορά ότι λύνουµε το συγκεκριµένο πρόβληµα,
χωρίς να έχουµε φτάσει στη λύση. Κάποια στιγµή, όµως, θα πρέ-
πει να σοβαρευτούµε.

Βέβαια, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µας έχει συνηθίσει τα δύο
τελευταία χρόνια σε επανειληµµένες καθυστερήσεις, σε υποσχέ-
σεις χωρίς κανένα αντίκρισµα, µε αποτέλεσµα η αξιοπιστία όχι
µόνο της κυβέρνησης, αλλά και του πολιτικού κόσµου –γιατί η
Κυβέρνηση σηµατοδοτεί και δίνει µηνύµατα- να έχει φτάσει στο
ναδίρ. 

Τα ψέµατα τέλειωσαν, κύριε Υπουργέ. Πρέπει σήµερα να δώ-
σετε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα ότι θα πληρωθούν οι βαµ-
βακοπαραγωγοί των ζηµιών του 2010 τη συγκεκριµένη ηµερο-

µηνία και µε τα συγκεκριµένα ποσά. Δεν µπορεί να παίζουµε µε
τις λέξεις κάθε φορά που ερχόµαστε εδώ και να προσπαθείτε
επιχειρηµατολογώντας να ξεφύγετε από µια πραγµατικότητα,
την οποία δυστυχώς την αντιµετωπίζουµε καθηµερινά όλοι οι συ-
νάδελφοι που εκπροσωπούµε την περιφέρεια. Οι συνθήκες είναι
τραγικές. 

Δεν µπορεί ο ΕΛΓΑ να εξακολουθεί να λειτουργεί µε τον τρόπο
που λειτουργεί. Είναι απαράδεκτη κατάσταση, εικόνα πλήρους
απαξίωσης. Από 1/1/2011 κανένα πόρισµα δεν υπάρχει για ζη-
µιές, δεν έχει υπάρξει καµµία αποζηµίωση για το 2011 και µιλάµε
τώρα για αποζηµιώσεις του 2010, που θα έπρεπε ήδη να έχουν
ολοκληρωθεί και για µια περίοδο που τα οικονοµικά προβλήµατα
των αγροτών, της κοινωνίας ολόκληρης, της οικονοµίας, είναι σε
όλους γνωστά. Είναι τραγική η κατάσταση.

Ο αγροτικός τοµέας µπορεί να µας δώσει µία ελπίδα ανάπτυ-
ξης. Υπάρχει µια στροφή που χιλιάδες νέοι συµπολίτες µας γυρ-
νούν στα χωριά και θέλουν πραγµατικά να επενδύσουν το µέλλον
τους στην αγροτική ανάπτυξη, στην κτηνοτροφία. Δώστε τους
τα εφόδια. Υπάρχει τρόπος. Δεν µπορούν να αντιµετωπίζουν
αυτή την κατάσταση που και ο συνάδελφος περιέγραψε, αλλά
και που εσείς φαντάζοµαι καθηµερινά να βιώνετε. Πρέπει να δώ-
σετε λύση, λοιπόν, να υπάρξει ένας οργανισµός, όπως ο ΕΛΓΑ,
αποτελεσµατικός, που να κάνει τις εκτιµήσεις την ώρα που πρέ-
πει και τις αποζηµιώσεις, όταν χρειάζεται.

Μιλήσατε ότι κάποιες ζηµιές µπορούν να αποζηµιωθούν µέσω
των ΠΣΕΑ. Ποιων ΠΣΕΑ; Δεν υπάρχουν αυτή τη στιγµή. Για να
µπορεί να τρέξει µια τέτοια διαδικασία πρέπει τα συγκεκριµένα
όργανα να υφίστανται. Θα πρέπει να αποφασίσουµε σαν πολι-
τεία, σαν κυβέρνηση, τα θέλουµε τα ΠΣΕΑ, πώς τα θέλουµε. Συ-
γκροτήστε τα, να λειτουργήσουν επιτέλους. 

Ξέρουµε εµείς ότι το κόστος των αγροτών έχει εκτιναχθεί στα
ύψη. Αντιµετωπίζουν προβλήµατα. Υπάρχουν ζηµιές, όπως ο πε-
ρονόσπορος στα αµπέλια που έχει καταστρέψει ολόκληρες πε-
ριοχές. Θέλουµε γι’ αυτά σήµερα απαντήσεις. Υπάρχουν ζηµιές
από χαλαζοπτώσεις, από βροχοπτώσεις που επίσης κανένας δεν
δίνει απαντήσεις από το Υπουργείο, από τον ΕΛΓΑ. Τι θα γίνει µε
όλα αυτά τα ζητήµατα; Πότε επιτέλους δεν θα έχουµε απλά µια
απάντηση διαδικαστική, επειδή η ίδια η διαδικασία του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου απαιτεί από εσάς; Θέλουµε στην πράξη απο-
τελέσµατα.

Άλλα προβλήµατα άµεσα. Υπάρχουν από τη ΔΕΗ για τους λο-
γαριασµούς αγροτικού ρεύµατος προσπάθειες να κοπεί το αγρο-
τικό ρεύµα στις γεωτρήσεις αυτή την περίοδο, την πιο κρίσιµη
περίοδο που ο αγρότης θέλει ένα-δύο ποτίσµατα ακόµα για να
ολοκληρώσει την παραγωγή του. Θα πρέπει να συνεννοηθείτε µε
τη ΔΕΗ να σταµατήσει κάθε τέτοια διαδικασία. Θα µπορεί να πε-
ριµένει η ΔΕΗ µέχρι τα µέση-τέλη Οκτωβρίου, όταν θα έχει ει-
σπράξει από την παραγωγή του ο αγρότης και τότε µπορεί να
γίνει διακανονισµός. Μπορεί, αν θέλετε, να είναι αυστηρή σε τέ-
τοιες περιπτώσεις η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. Αλλά σε
καµµιά περίπτωση τώρα. Υπάρχουν χιλιάδες τέτοιες περιπτώ-
σεις. Πρέπει να λυθεί το θέµα πολιτικά. Έχετε την ευθύνη να δώ-
σετε απαντήσεις άµεσα σε αυτά τα τεράστια ζητήµατα που
περιγράψαµε και που τα ζούµε εµείς που ζούµε και πολιτευόµα-
στε στις περιφέρειές µας, καθηµερινά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλουµε, κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, όχι όπως την προπροη-
γούµενη φορά υποσχέσεις και διαπιστώσεις -σε αυτό έχετε την
εµπειρία, µπορείτε κάλλιστα να µας δώσετε τις υποσχέσεις που
θέλει ενδεχοµένως να ακούσει ο κόσµος- αλλά θέλουµε δεσµεύ-
σεις, θέλουµε αποτέλεσµα.

Και δυστυχώς η σηµερινή Κυβέρνηση στα αποτελέσµατά της
είναι απογοητευτική. 

Ελπίζουµε, εκφράζουµε την αγωνία µας. Γι’ αυτό, αν θέλετε,
πιέζουµε τη σηµερινή πολιτική ηγεσία, η οποία έχει την ικανό-
τητα. 

Έχετε την ικανότητα, γιατί είστε από τους Υπουργούς που
έχετε µια εµπειρία πολύχρονη. Μπορείτε να αντιµετωπίσετε τέ-
τοια ζητήµατα. Βέβαια, κάποια δεν εξαρτώνται µόνο από εσάς.
Υπάρχει η γενικότερη οικονοµική πολιτική, η οποία είναι κατα-
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στροφική. Αλλά στον τοµέα σας µπορείτε να δώσετε λύσεις και
απαντήσεις τώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιχαήλ Γιαννάκη.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας Βουλευτής Κορινθίας
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ένα χρόνο µετά
την ψήφιση του νόµου για το σύστηµα προστασίας της γεωργι-
κής παραγωγής, όλος ο µηχανισµός -ΕΛΓΑ, ΠΣΕΑ- παρουσιάζει
µία εικόνα διάλυσης. Σας το είχαµε επισηµάνει και στη συζήτηση
στην Ολοµέλεια. 

Μετατρέψατε τον ΕΛΓΑ από έναν αξιόπιστο ασφαλιστικό
φορέα, έναν φορέα µε βαθύ κοινωνικό περιεχόµενο, που στήριζε
τον αγρότη, που τον αποζηµίωνε έγκαιρα και αποτελεσµατικά,
σε µία ασφαλιστική επιχείρηση που έχει µόνο δικαιώµατα -έχει
δικαιώµατα να εισπράττει προκαταβολικά- και αποζηµιώνει µόνο
και εφόσον διαθέτει αποθεµατικά. 

Θα αναφερθώ στις µεγάλες ζηµιές που προξένησαν το 2009
οι παρατεταµένες και έντονες βροχοπτώσεις όχι µόνο στην Κο-
ρινθία, αλλά και σε πολλούς άλλους νοµούς της χώρας.

Οι αγρότες έκαναν αιτήσεις, έκαναν τις αναγγελίες. Δεν έγινε
απολύτως τίποτα. Στη συνέχεια υπέβαλαν ενστάσεις. Πλήρωσαν
τέλη επανεκτίµησης. Πέρασαν έξι µήνες, τρύγησαν και δεν φά-
νηκε εκτιµητής σε καµία αµπελοκαλλιέργεια. Τότε οι υπηρεσίες
σας επινόησαν µία πρωτότυπη, µία ζογκλερική διαδικασία, χωρίς
να υπάρχει εκτιµητικό έργο. Μία διαδικασία παράνοµη, διάτρητη,
που δεν προβλέπεται σε κανένα νόµο, σε κανένα κανονισµό. Απο-
φασίσατε να δώσετε κάποιες πενιχρές αποζηµιώσεις, λαµβάνο-
ντας υπ’όψιν την επιστροφή του ΦΠΑ. Επιστροφή του ΦΠΑ µε
στοιχεία που λάβατε από το ΚΕΠΥΟ. Και εκεί, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, ήταν αναµεµειγµένα προϊόντα, όχι µόνο αυτά που
αφορούσαν τα σταφύλια, αλλά λάδια κ.λπ. Αυτό είχε ως αποτέ-
λεσµα παραγωγός ο οποίος είχε επιστροφή ΦΠΑ από λάδι, να
µην εισπράξει αποζηµίωση. 

Είναι προς τιµήν σας, κύριε Υπουργέ, ότι στη σχετική συζή-
τηση αποδεχθήκατε αυτό το διάτρητο της διαδικασίας και δε-
σµευτήκατε ότι θα αποζηµιώσετε τους πληγέντες παραγωγούς.

Δυστυχώς δεν έγινε απολύτως τίποτα. Και έτσι, πριν από λίγες
µέρες εκατόν δέκα παραγωγοί κατέθεσαν αγωγές κατά του
Υπουργείου, διεκδικώντας το αυτονόητο, διεκδικώντας εκείνα τα
οποία τους στερήσατε παράνοµα.

Αυτό βεβαίως καταδεικνύει την απροθυµία του Υπουργείου να
αποζηµιώνει τους αγρότες, από τους οποίους ζητά προκαταβο-
λικά να καταβάλουν την ασφαλιστική εισφορά. Αν δεν το πρά-
ξουν, τους πάτε στο άρθρο 12 του σχετικού νόµου που σηµαίνει
ότι δεν παίρνουν φορολογική ενηµερότητα, πάνε στο νόµο περί
είσπραξης δηµοσίων εσόδων, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να
χάσουν ακόµη και τα σπίτια τους.

Σήµερα βρισκόµαστε ενώπιον µεγάλων καταστροφών, που
έχει προκαλέσει το «πράσινο σκουλήκι» ο «περονόσπορος» στην
Κορινθία κ.λπ. Έχετε δύο επιλογές:

Η µία µε βάση το νόµο, το άρθρο 5 παράγραφος 4, να εντά-
ξετε αυτή τη ζηµιά στον κανονισµό του ΕΛΓΑ και να αποζηµιω-
θούν οι αγρότες κανονικά µε την προβλεπόµενη διαδικασία.
Βεβαίως, για να γίνει αυτό, θα πρέπει να υπάρξει µια εισήγηση,
µία αναλογιστική µελέτη της Διεύθυνσης Διαχείρισης Κρίσεων
και Κινδύνων, την οποία δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε συ-
στήσει ακόµη.

Η δεύτερη επιλογή είναι να το εντάξετε στα ΠΣΕΑ, έτσι όπως
διαβεβαιώνετε τους συναδέλφους Βουλευτές και τους αγρότες.
Εδώ αναδεικνύεται στο µέγιστο βαθµό η προχειρότητα, η ανα-
ξιοπιστία και η ανικανότητα του Υπουργείου. 

Για να εντάξετε αυτές τις ζηµιές στα ΠΣΕΑ, κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να συστήσετε τη διεύθυνση διαχείρισης κρίσεων και κιν-
δύνων, θα πρέπει να εκδώσετε κανονισµό. Θα σας υπενθυµίσω
ότι εφόσον δεν υπάρχει κανονισµός, µε βάση το άρθρο 11 πα-
ράγραφος 4 του νόµου δεν µπορείτε να εισπράξετε τα ασφάλι-
στρα κι όµως τα εισπράττετε. Δεν έχετε εκδώσει την ΚΥΑ που
προβλέπει τη µεταφορά αρµοδιοτήτων από τον ΕΛΓΑ στο Υπουρ-

γείο Ανάπτυξης. Δεν έχετε συγκροτήσει τις Επιτροπές. Αυτές
που συγκροτήσατε πρόσφατα, µε βάση ποιο πλαίσιο τις συγκρο-
τήσατε; Ποιες είναι οι αρµοδιότητες, ποιες είναι οι ευθύνες, ποια
είναι τα καθήκοντά τους, ποια είναι η διαδικασία αναγγελίας των
ζηµιών; Ο κανονισµός που ίσχυε µέχρι σήµερα όριζε τη συγκε-
κριµένη διαδικασία, τους εκτιµητές, τις εκτιµήσεις και στη συνέ-
χεια συντασσόταν ένα πόρισµα από τη συντονιστική επιτροπή
και πήγαινε στην Ευρωπαϊκή Ένωση για έγκριση.

Απ’ όλα αυτά δεν έχει γίνει τίποτα. Αυτά έπρεπε να είχαν ολο-
κληρωθεί σήµερα που µιλάµε ώστε να ξεκινήσει η διαδικασία των
εκτιµήσεων και να ξέρει ο κάθε παραγωγός ποια δικαιολογητικά
θα υποβάλει και ποιες θα είναι εκείνες οι διαδικασίες που πρέπει
να ακολουθήσει. Δυστυχώς απ’ αυτά δεν έχετε κάνει απολύτως
τίποτα.

Κύριε Υπουργέ, ακόµα κι αν µέσα σε χρόνο-ρεκόρ καταφέρετε
και εκδώσετε όλες τις υπουργικές αποφάσεις και τα προεδρικά
διατάγµατα ώστε να συγκροτηθεί επιτέλους ο οργανισµός των
ΠΣΕΑ, τότε και πάλι είναι αµφίβολο αν θα υπάρξουν αποζηµιώ-
σεις και αν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα εγκρίνει αυτά τα ποσά
καθ’ότι έχετε καθυστερήσει, καθ’ότι υπάρχει ο κίνδυνος να σας
πουν ότι µπορείτε να το βάλετε στο άρθρο 5 και να πληρώσετε
αυτές τις αποζηµιώσεις µέσω του Κανονισµού του ΕΛΓΑ. 

Αυτή είναι και η οριστική λύση, κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να
προσφέρετε υπηρεσία στους αγρότες, να εντάξετε αυτές τις ζη-
µιές στο άρθρο 5 του κανονισµού και να τις αποζηµιώσετε µε τη
διαδικασία του κανονισµού του ΕΛΓΑ ώστε πραγµατικά σ’ αυτή
τη δύσκολη συγκυρία όπου το καλλιεργητικό κόστος έχει ανέβει
και οι τιµές και τα έσοδα είναι «στον πάτο» να στηρίξετε τους
αγρότες, να στηρίξετε την παραγωγή, να στηρίξετε την περιφέ-
ρεια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κόλλια.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας στο Νοµό Σερρών.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ένας χρόνος συµπληρώνεται από το Σεπτέµβριο του 2010 όπου
η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων διαβεβαίωναν τους βαµβακοπαραγωγούς ότι τόσο
µέσω του ΕΛΓΑ όσο και µε πρόγραµµα ΠΣΕΑ που θα υπέβαλαν
προς έγκριση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα τους αποζηµίωναν
για τις σηµαντικές ζηµιές που υπέστησαν οι παραγωγές τους
από τα δύο αίτια, των έντονων βροχοπτώσεων και της προσβο-
λής τους από το πράσινο σκουλήκι. Οι διαβεβαιώσεις αυτές επα-
ναλαµβάνονταν καθ’ όλη τη διάρκεια του περσινού φθινοπώρου
και του χειµώνα, µε την προσθήκη ότι το θέµα των αποζηµιώσεων
τέθηκε και στο συµβούλιο των Υπουργών Γεωργίας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και φτάσαµε στις δηλώσεις του Υπουργού της
5ης Απριλίου, όπου εξήγγειλε ότι στις αρχές Μαΐου θα καταβλη-
θούν συνολικές αποζηµιώσεις ύψους 25 εκατοµµυρίων ευρώ σε
τριάντα δύο χιλιάδες τετρακόσιους εξήντα τρεις βαµβακοπαρα-
γωγούς για τις απώλειες εισοδήµατος που είχαν από την περσινή
τους παραγωγή. 

Οι προσδοκίες που όλους αυτούς τους µήνες σκόπιµα καλ-
λιεργούσε η Κυβέρνηση στους χιλιάδες βαµβακοπαραγωγούς,
διαψεύστηκαν. Οι δήθεν δεσµεύσεις και διαβεβαιώσεις περί
έγκαιρης, δίκαιης προς όλους τους πληγέντες βαµβακοπαραγω-
γούς αποζηµίωσης κατέρρευσαν. Δυστυχώς όσοι βαµβακοπαρα-
γωγοί εµπιστεύτηκαν τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης και περί-
µεναν επί µήνες ένα δίκαιο «πακέτο» αποζηµιώσεων, εξαπατήθη-
καν.

Γιατί όµως εξαπατήθηκαν πολιτικά; Πρώτον, διότι τους κοροϊ-
δεύατε και λέγατε ψέµατα ότι θα αποζηµιωθούν έγκαιρα οι αγρό-
τες.

Δεύτερον, διότι ακόµα δεν στείλατε φάκελο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για τις αποζηµιώσεις ΠΣΕΑ από το πράσινο σκουλήκι.
Τρίτον, γιατί εµπαίζετε τους αγρότες συνεχώς για να κερδίσετε
χρόνο.

Δυστυχώς, επαληθεύτηκαν οι φόβοι που εκφράσαµε στη
Βουλή από τον περασµένο Φεβρουάριο κατά τη συζήτηση σχε-
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τικής επερώτησης που συζητήσαµε. Τι είπατε τότε, κύριε Υπου-
ργέ; 

Το αναφέρω από τα Πρακτικά της Βουλής. Είπατε: «Σήµερα
ξέρουµε την έκταση του προβλήµατος. Μπορούµε να αξιοποιή-
σουµε τα κατάλληλα για την περίσταση µέσα για την αποκατά-
σταση όσων βαµβακοπαραγωγών ζηµιώθηκαν πραγµατικά.
Όπως γνωρίζετε, τα νόµιµα µέσα που διαθέτουµε είναι δύο: οι-
κονοµικές ενισχύσεις µέσω ΠΣΕΑ και ασφάλιση του ΕΛΓΑ». Και
συνεχίζετε: «Άρα, λοιπόν, έχουµε κάνει επίσηµα ενέργειες και
έχουµε στείλει χαρτί όχι µε πόση ήταν η ζηµιά, γιατί δεν µπορού-
σαµε να το πούµε και η Ευρωπαϊκή Ένωση περιµένει από εµάς
να της πούµε πόση είναι η ζηµιά, προφανώς». Είπατε: «Εµείς, λοι-
πόν, αµέσως µετά την παράδοση του βαµβακιού στα εκκοκκιστή-
ρια, που η τελευταία προθεσµία είναι 18 Φεβρουαρίου, θα
είµαστε σε θέση να εκτιµήσουµε οριστικά την κατάσταση και να
πάρουµε την καλύτερη απόφαση για τους αγρότες που ζηµιώ-
θηκαν.» Και καταλήγατε στην οµιλία σας, κύριε Υπουργέ: «Τώρα
το νούµερο µε το αρχείο των ζηµιών θα είναι έτοιµο σε δέκα ηµέ-
ρες».

Από τότε που λέγατε αυτά µεσολάβησαν επτά ολόκληροι
µήνες και ούτε ένας βαµβακοπαραγωγός έχει εισπράξει ούτε ένα
ευρώ. Μάλιστα, καλέσατε µέχρι τις 29 Ιουλίου τους βαµβακοπα-
ραγωγούς µαζί µε τους υπόλοιπους αγρότες να καταβάλλουν τις
νέες αυξηµένες ασφαλιστικές τους εισφορές στον ΕΛΓΑ για τη
φετινή σοδειά βαµβακιού, όταν δεν έχουν εισπράξει τις αποζη-
µιώσεις για την περσινή. 

Προσέξτε τη λογική και τη συνέπεια της Κυβέρνησης: Όταν ο
πολίτης οφείλει στο κράτος πρέπει να πληρώνει σε συγκεκριµέ-
νες ηµεροµηνίες. Όταν το κράτος οφείλει στους πολίτες, δεν πει-
ράζει, θα έχει να παίρνει, ας κόψει το λαιµό του.

Μάλιστα, διανύουµε µια περίοδο δύσκολη όπου έχει στερέψει
το χρήµα και όπου οι αγρότες έχουν προβεί σε αυξηµένα έξοδα
για τη σπορά και φροντίδα της φετινής τους σοδειάς βαµβακιού
µε αυξηµένο κόστος σε σπόρους, λιπάσµατα, φυτοφάρµακα,
αγροτικό πετρέλαιο, εφόδια και εργαλεία λόγω των αλλεπάλλη-
λων αυξήσεων σε ΦΠΑ, ειδικό φόρο κατανάλωσης για το αγρο-
τικό πετρέλαιο και άλλα.

Σας ερωτούµε ευθέως, κύριε Υπουργέ, για µια ακόµα φορά:
Πότε ακριβώς θα καταβληθούν οι αποζηµιώσεις; Πόσοι ακριβώς
παραγωγοί θα αποζηµιωθούν και µε ποια συγκεκριµένα ποσά;

Δεν πιστεύω, κύριε Υπουργέ, το αποτέλεσµα µετά από ένα
χρόνο αναβολής από τους αγρότες µας να είναι η διανοµή φιλο-
δωρήµατος της τάξης 15 έως 20 ευρώ ανά στρέµµα, όπως ακού-
γεται.

Σε ό,τι αφορά τα ΠΣΕΑ είναι εµφανές πλέον ότι όποιος κάνει
αναφορά σε αυτά πρέπει να χρεώνεται αυτόµατα την κατηγορία
της κοροϊδίας στους αγρότες µας. Kαι αυτό γιατί;

Πρώτον, µε τη ψήφιση του ν.3877/2010, τα ΠΣΕΑ έπαψαν να
είναι αντικείµενο του ΕΛΓΑ και µεταφέρθηκαν κυριολεκτικά στο
πουθενά, όπως είχαµε καταγγείλει στη Βουλή. Δεύτερον, αν η
κυβέρνηση είχε την πρόθεση συνέχισης των ΠΣΕΑ θα έπρεπε
µέχρι το Μάρτιο του 2011 να υποβάλλει στην Επιτροπή Γεωργίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ετήσιο πρόγραµµα του 2010 για
έγκριση, όπως γινόταν από το 2007 µέχρι και τη ψήφιση του
ν.3877/2010. Τρίτον, επισηµαίνουµε ότι δεν έχει συσταθεί ακόµα
η προβλεπόµενη από το ν.3877 αρµόδια διεύθυνση διαχείρισης
κρίσεων και ότι σήµερα την αρµοδιότητα των ΠΣΕΑ ουσιαστικά
δεν την έχει κανείς.

Καλούµε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων να
δει επιτέλους τα προβλήµατα λειτουργίας του ΕΛΓΑ, γιατί πλέον
η κατάσταση περιγράφεται αδιέξοδη, επειδή: Πρώτον, δεν έχει
κοινοποιηθεί σε κανέναν παραγωγό κανένα πόρισµα ζηµιάς από
1/1/2011, µε αποτέλεσµα να καταστρατηγείται ο κανονισµός
ασφάλισης και το δικαίωµα ένστασης του παραγωγού. Δεύτερον
δεν έχει πληρωθεί καµµία αποζηµίωση συνεπώς για το 2011. Τρί-
τον, οφείλονται ακόµα ποσά για ζηµιές του 2010. Τέταρτον,
υπάρχει αδυναµία συνέχισης πληρωµών για εγκεκριµένα προ-
γράµµατα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων παρελθόντων ετών.
Πέµπτον, ο ΕΛΓΑ λειτουργούσε µέχρι πρόσφατα χωρίς κανονι-
σµούς ασφάλισης. Έκτον, ο ΕΛΓΑ απαξιώνεται καθηµερινά στα
µάτια των αγροτών, αφού δυστυχώς δεν µπορεί να αντιµετωπίσει

έγκαιρα ούτε το εκτιµητικό έργο των ζηµιών που προκύπτουν
λόγω έλλειψης προσωπικού.

Φυσικά, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης παρακολουθούσε
ανεύθυνα τις απεργιακές κινητοποιήσεις των εργαζοµένων επί
δύο µήνες χωρίς να δώσει καµµία λύση.

Και φυσικά η πορεία είσπραξης των ασφαλιστικών εισφορών
είναι απογοητευτική παρ’ όλες τις ποµπώδεις αναφορές περί του
αντιθέτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία της συζήτησης
που γίνεται σήµερα στη Βουλή για τα προβλήµατα που παρου-
σιάζονται έντονα στις αποζηµιώσεις των αγροτών, θέλω να ανα-
φερθώ σε κάποια θέµατα που προβληµατίζουν τους παραγω-
γούς µας.

Το πρώτο θέµα αφορά τη στήριξη των τευτλοπαραγωγών και
της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης που οδηγείται σε µαρασµό
και πιθανό οριστικό κλείσιµο. Οι τευτλοπαραγωγοί, µια ιδιαίτερη
παραγωγική οµάδα της υπαίθρου κινδυνεύει µε αφανισµό καθώς
το µέλλον και η βιωσιµότητα των παραγωγών συνδέεται άµεσα
µε το µέλλον και την πορεία της ελληνικής βιοµηχανίας ζάχαρης.
Ήδη βάζετε πωλητήριο για το εργοστάσιο των Σερρών και τα
υπόλοιπα, αφού πρώτα απαξιώσατε την περσινή σοδειά µε τις
χαµηλές τιµές που υπήρξαν.

Το δεύτερο θέµα αφορά τη στασιµότητα, αλλά και τις παλινω-
δίες που υπάρχουν από το Υπουργείο για την υλοποίηση του
ενταγµένου πέµπτου αρδευτικού δικτύου Φιλίδας Σερρών στο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. Θα γίνει η δηµο-
πράτηση του έργου και πότε; Το τρίτο θέµα αφορά την απουσία
πολιτικής στήριξης των κτηνοτρόφων σε µια περίοδο κρίσιµη για
την επιβίωσή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε όλοι µάρτυρες µιας ζο-
φερής κατάστασης που διαπερνά όλη την ελληνική κοινωνία:
Μειώσεις εισοδηµάτων, αυξήσεις άµεσων και έµµεσων φόρων,
κατεδάφιση εργασιακών σχέσεων, µείωση της αγοραστικής δύ-
ναµης των νοικοκυριών, ύφεση, λουκέτα στην αγορά, αύξηση της
ανεργίας σε πρωτόγνωρα επίπεδα, καθηµερινή ανασφάλεια
όλων των Ελλήνων που παρ’ όλες τις θυσίες που έχουν κάνει η
απογοήτευσή τους είναι σε υψηλά επίπεδα χωρίς από την άλλη
µεριά να υπάρχει ίχνος ελπίδας ότι θα υπάρξει ανάκαµψη της οι-
κονοµικής κατάστασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, δώστε λύση στα προβλήµατα των αγροτών και
των κτηνοτρόφων για να µην προστεθούν και άλλοι άνεργοι
στους ήδη υπάρχοντες από αυτούς που απογοητευµένοι θα
εγκαταλείψουν το αγροτικό επάγγελµα εξαιτίας της πολιτικής
σας. Δώστε λύσεις στο κόστος παραγωγής, στα προβλήµατα
που αναφέραµε για τον ΕΛΓΑ και στις αποζηµιώσεις, στα εφόδια,
στην ασυδοσία της αγοράς, στα έργα υποδοµής για τους αγρό-
τες από το ΕΣΠΑ, τα οποία εγκαταλείψατε. Σε αντίθετη περί-
πτωση, θα επιταχύνετε την ερήµωση της υπαίθρου που ήδη
απεργάζεστε µε τα σχέδια που καταστρώσατε και υλοποιείτε µε
κλείσιµο σχολείων, ΔΟΥ, ΙΚΑ και ό,τι άλλο έχει αποµείνει στην πε-
ριφέρεια. Αυτό φυσικά θα είναι το τελειωτικό χτύπηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λεονταρίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας Βουλευτής Καρδί-
τσας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα που ζει ο

αγροτικός κόσµος το τελευταίο χρονικό διάστηµα δεν είναι δια-
φορετική από αυτή του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας. Όσα
ακούστηκαν νωρίτερα και όσα ανέφεραν οι συνάδελφοι Βουλευ-
τές σχετικά µε τα προβλήµατα στην αγροτική παραγωγή και ει-
δικότερα στη βαµβακοπαραγωγή καταδεικνύουν ότι αφ’ενός µεν
απουσιάζει η σοβαρή αντιµετώπιση της πολιτείας από τη µια
πλευρά και από την άλλη απουσιάζει ένα γενικότερο σχέδιο για
τον αγροτικό κόσµο, για την επιβίωση της αγροτικής οικονοµίας.
Κυρίως, όµως –αν θέλετε- απουσιάζει µια αναζήτηση στήριξης
ενός πυλώνα εθνικής οικονοµίας, όπως είναι ο πρωτογενής το-
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µέας.
Ακούστηκαν πάρα πολλά πράγµατα. Δυστυχώς, το πράσινο

σκουλήκι, ένα συγκεκριµένο παράσιτο, φαίνεται ότι προκαλεί
εξαιρετικά µεγάλες ζηµιές φέτος στη βαµβακοπαραγωγή, τη
στιγµή που η ελληνική πολιτεία, όχι µόνο δεν αναδεικνύεται µέσα
από το ρόλο της ως προστάτης γενικώς της αγροτικής παραγω-
γής, αλλά απουσιάζει εκκωφαντικά δηµιουργώντας πολλά ερω-
τηµατικά σε σχέση µε το αν όντως θέλουµε να στηρίξουµε την
αγροτική οικονοµία –επαναλαµβάνω- µέσα από το πρίσµα ενός
σοβαρού σηµαντικού πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας.

Έχουµε αδιανόητες καθυστερήσεις στη σύσταση και τη λει-
τουργία των επιτροπών εκτίµησης. Παρά τις ρήσεις του κυρίου
Υπουργού εδώ και πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα ότι θα
υπάρξει ένας µεικτός τρόπος αποζηµίωσης των αγροτών, ανα-
φερόµενος προφανώς στο ότι οι βροχοπτώσεις θα αποζηµιω-
θούν µέσω του ΕΛΓΑ, ενώ το πράσινο σκουλήκι ή τέτοιου είδους
καταστροφές θα αποζηµιωθούν µέσω των ΠΣΕΑ, δυστυχώς ούτε
στη µια ούτε στην άλλη περίπτωση φαίνεται να υπάρχει αποτέ-
λεσµα, πολύ περισσότερο στον παρόντα χρόνο, κύριε Υπουργέ,
που όπως καταδείχτηκε από το σύνολο των συναδέλφων που
είχαν το λόγο νωρίτερα, τα ΠΣΕΑ πλέον δεν βρίσκονται υπό την
ευθύνη κανενός. Μια διαδικασία χρηµατοδότησης από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, µέσα προφανώς από παραλείψεις της συγκε-
κριµένης σηµερινής Κυβέρνησης, δείχνει ότι δεν µπορεί ούτε να
ολοκληρωθεί ούτε να έχει το προσδοκώµενο αποτέλεσµα, ακρι-
βώς διότι µέσα από την παράλειψη της πολιτικής  ηγεσίας ή γε-
νικότερα της Κυβέρνησης, δεν φαίνεται ότι µπορεί να βρίσκονται
κάτω από την ευθύνη ενός συγκεκριµένου φορέα µέχρι σήµερα. 

Επιπλέον το είχαµε καταδείξει και κατά τη συζήτηση της ανα-
µόρφωσης του ΕΛΓΑ ως ασφαλιστικού φορέα της αγροτικής πα-
ραγωγής. Όταν η προκάτοχός σας επιχείρησε µια συνολική
αναµόρφωση του ΕΛΓΑ εγώ προσωπικά είχα υποστηρίξει ότι
ήταν αναγκαία αυτή η συγκεκριµένη αναµόρφωση, ωστόσο µε
τον τρόπο που ουσιαστικά επελέγησαν οι όποιες κατευθύνσεις,
φάνηκε καθαρά ότι ο κοινωνικός χαρακτήρας του ΕΛΓΑ έπαψε
πλέον να ισχύει. 

Επαναλαµβάνω, όταν µιλάµε για τον αγροτικό κόσµο, πρέπει
να είµαστε πολύ συγκεκριµένοι. Οι συγκεκριµένοι άνθρωποι, η
συγκεκριµένη κοινωνική οµάδα δυστυχώς δεν κινείται πάντα
µέσα από συγκεκριµένες ή προκαθορισµένες πρακτικές. Πολλοί
λόγοι, λόγοι οι οποίοι δεν βρίσκονται ούτε στην επιθυµία, ούτε
στον έλεγχο του αγροτικού κόσµου, µπορούν να καταστήσουν
ανεπαρκή την παραγωγή, πολύ µικρότερη του προσδοκώµενου
και δυστυχώς να φέρουν σε εξαιρετικά δύσκολη θέση τον αγρο-
τικό κόσµο.

Όλα αυτά υποτίθεται πρέπει να τα προλάβει, ως ένα βαθµό,
πολύ περισσότερο πρέπει να δηµιουργήσει αυτή την ασπίδα
προστασίας η όποια ελληνική πολιτεία, δια της ηγεσίας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτό είναι ο συγκεκριµένος
ρόλος τον οποίο έχετε εσείς, αν και εφόσον υποτίθεται πιστεύετε
ότι πρέπει να συντηρήσουµε τον αγροτικό κόσµο ως µια σοβαρή
κοινωνική οµάδα παραγωγής εθνικού πλούτου. Γιατί εδώ είναι το
ερώτηµα και είναι ξεκάθαρο.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι έχετε µια πολύ µακρά θητεία στην
πολιτική και εµπειρία. Είναι στο χέρι σας να αλλάξετε, έστω σε
ένα µικρό βαθµό, αυτή την κακή πραγµατικότητα που προοιωνί-
ζεται για τον αγροτικό κόσµο. Δυστυχώς, ενώ βρισκόµαστε στο
παρά πέντε, λίγο πριν το 2013, που όλοι ξέρουµε ότι ενδεχοµέ-
νως να υπάρξει αναµόρφωση της κοινής αγροτικής πολιτικής,
στην πραγµατικότητα δεν έχουµε ξεκαθαρίσει πoιo είναι το µο-
ντέλο της αγροτικής οικονοµίας που θέλουµε στην Ελλάδα. Το
πρόβληµα το οποίο υπάρχει στον αγροτικό κόσµο –το ξέρετε
πολύ καλά- είναι η απουσία εθνικής στρατηγικής για την αγρο-
τική οικονοµία. Και εγώ είµαι από αυτούς που πιστεύουν ότι µέσα
στους τρεις-τέσσερις-πέντε βασικούς πυλώνες της εθνικής µας
οικονοµίας, πρωταγωνιστικό ρόλο παίζει η αγροτική οικονοµία
και ο πρωτογενής τοµέας. Όµως, αυτό είναι κάτι που ενδεχοµέ-
νως πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε το συντοµότερο δυνατό. Και
βεβαίως, ενώ η Κυβέρνησή σας µιλά για συναίνεση, µιλά για συ-
ναίνεση την οποία τις περισσότερες φορές την αναζητούµε µέσω
συνενοχής ή µέσω της δυνατότητας ή της διαδικασίας να προ-

στρέξει κανείς σε ήδη ανειληµµένες κυβερνητικές αποφάσεις.
Ιδού, λοιπόν, πεδίο δόξης λαµπρό να συµφωνήσουµε για κάποια
πράγµατα που αφορούν καθαρά την αγροτική οικονοµία  και τον
αγροτικό τοµέα.

Επιπλέον θα κλείσω µε µια παρατήρηση. Στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο πρέπει κάποια στιγµή το σύνολο του ελληνικού κοινοβου-
λίου να λειτουργήσει µε µεγαλύτερη σοβαρότητα. Γιατί το λέω
αυτό; Γιατί απλούστατα αυτό που φαίνεται στην κοινή γνώµη
είναι ότι διεκπεραιώνουµε µια διαδικασία αντιδικίας ή διαλόγων,
χωρίς να προκύπτει κανένα απολύτως αποτέλεσµα. Αν είναι να
απαντήσετε µε το γνωστό τρόπο των απαντήσεων που λαµβά-
νουµε γραπτώς, µέσα από τις ερωτήσεις που υποβάλλουµε συ-
νήθως, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν θα βοηθήσει σε τίποτα ούτε
θα δηµιουργήσει καµία εξέλιξη, αλλά πολύ περισσότερο δεν θα
δώσει την αίσθηση στους πολίτες που ενδεχοµένως µας παρα-
κολουθούν ότι εδώ γίνεται µια σοβαρή προσπάθεια να αλλά-
ξουµε µια κακή πραγµατικότητα που αφορά την ελληνική
κοινωνία.

Αυτό το οποίο χρειάζεται είναι η όποια θέση του Υπουργού να
έχει και κάποιο συγκεκριµένο αποτέλεσµα. Να φαίνεται καθαρά
ότι στην πράξη λειτουργεί και όχι ότι λέγονται λόγια τα οποία τις
περισσότερες φορές, επαναλαµβάνω, αναλώνονται σε µια µε-
ταξύ µας αντιδικία ερωταπαντήσεων, χωρίς κανένα ουσιαστικό
αποτέλεσµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσιάρα.

Ο κ. Σάββας Αναστασιάδης Βουλευτής Β’Θεσσαλονίκης έχει
το λόγο.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βρισκόµαστε εδώ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, και συζητάµε ένα θέµα το οποίο έχει έρθει επανειληµµέ-
νως στη Βουλή. Είναι ένα θέµα πολυσυζητηµένο. Εδώ και ένα
χρόνο πολλοί συνάδελφοι απ’ όλες τις παρατάξεις µε ερωτήσεις,
µε επίκαιρες ερωτήσεις και µε άλλη επερώτηση από το κόµµα
µας, έθεσαν το συγκεκριµένο θέµα, δηλαδή η αποζηµίωση των
βαµβακοπαραγωγών από τις ζηµιές του έτους 2010. 

Και δεν θα υπήρχε λόγος και ανάγκη να είµαστε πάλι εδώ να
συζητάµε το ίδιο θέµα, αν το Υπουργείο µε τους διάφορους εκ-
φραστές του, Υπουργό, Υφυπουργό, Διευθυντή του ΕΛΓΑ, ήταν
συνεπές στις εξαγγελίες και στις ανακοινώσεις που έκανε όλο
αυτό το διάστηµα.

Οι ανακοινώσεις και οι εξαγγελίες, που φυσικά δεν υλοποιή-
θηκαν γι’ αυτό βρεθήκαµε και εδώ, δηµιουργούν, όπως αντιλαµ-
βάνεστε, ένα κλίµα ανασφάλειας, αβεβαιότητας και ανησυχίας
στους πληγέντες αγρότες από τις συγκεκριµένες θεοµηνίες, το
πράσινο σκουλήκι, δηλαδή, και στη συνέχεια τις βροχοπτώσεις
και τις πληµµύρες. Και αυτή η ανησυχία, αυτή η αβεβαιότητα, µε-
ταφέρεται και σε µας όταν βρισκόµαστε στις περιφέρειές µας,
γι’ αυτό και σήµερα βρισκόµαστε εδώ όχι για να αντιπαρατε-
θούµε, όχι για να κατηγορήσουµε, τέλος πάντων, την Κυβέρ-
νηση, αλλά για να βοηθήσουµε, για να βρούµε µία λύση σε ένα
θέµα που χρονίζει, σε ένα θέµα που έπρεπε να λυθεί εδώ και
καιρό, σύµφωνα µε εξαγγελίες που έχει κάνει κατά καιρούς ο
Υπουργός, ο Υφυπουργός και άλλοι αρµόδιοι του Υπουργείου.

Βρισκόµαστε ένα χρόνο µετά µπροστά στο ερώτηµα αν υπήρ-
χαν ζηµίες, γιατί δεν έχουν γίνει ακόµα εκτιµήσεις, αν πρέπει να
πληρωθούν και τώρα θα συσταθούν επιτροπές για να γίνουν οι
εκτιµήσεις. 

Κοιτάξτε. Εκλέγοµαι σε καθαρά γεωργική περιοχή στο Νοµό
Θεσσαλονίκης, στη Β’ Θεσσαλονίκης. Πέρυσι τέτοιον καιρό επι-
σκέφθηκα τις περιοχές που έχουν δυναµική βαµβακοκαλλιέρ-
γεια, την περιοχή των Κουφαλίων, την περιοχή της Χαλάστρας,
την περιοχή της Επανοµής. Τις γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ. Δεν
χρειάζεται να είναι κανείς γεωπόνος ή επιστήµονας για να κατα-
λάβει το µέγεθος της ζηµίας. Υπήρχαν πράγµατι µεγάλες ζηµίες
τις οποίες ήρθαν και ολοκλήρωσαν ύστερα οι πληµµύρες και οι
βροχοπτώσεις. 

Μέχρι σήµερα το Υπουργείο δεν έχει πάρει καµία ουσιαστική
απόφαση. Εκτιµώ ότι και σήµερα που συζητάµε το Υπουργείο
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δεν ξέρει τι θα κάνει, αν θα εντάξει το θέµα στα ΠΣΕΑ ή αν θα
ενταχθεί στον ΕΛΓΑ. Και µιλάµε για τα ΠΣΕΑ, τα οποία σύµφωνα
µε το νόµο ανήκουν πλέον στη Διεύθυνση Διαχείρισης Κρίσεων,
αλλά η Διεύθυνση αυτή δεν έχει συσταθεί ακόµα. Για ποια ΠΣΕΑ
µιλάµε τότε; Και πώς θα αποζηµιωθούν από τα ΠΣΕΑ, όταν δεν
έχει υποβληθεί ακόµη φάκελος στην Ευρωπαϊκή Ένωση από ό,τι
γνωρίζουµε; 

Δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, ο Πρωθυπουργός να λέει από τη
µία -και όλοι µας να συµφωνούµε σε αυτό- ότι η γεωργία πρέπει
να είναι ένας φάρος, ένας από τους πυλώνες για την έξοδο από
την οικονοµική κρίση και από την άλλη ο αγρότης να υποµένει
την αύξηση των εφοδίων, των φαρµάκων, την αύξηση των καυ-
σίµων, την αύξηση του ΦΠΑ, την αύξηση της φορολογίας, να
ανεβαίνει το κόστος του και να µην µπορεί η πολιτεία να σταθεί
δίπλα του να τον στηρίξει όταν πλήγεται από θεοµηνίες. Δεν είναι
δυνατόν να υπάρξει γεωργία έτσι. Θα πάµε σε φθίνουσα πορεία,
σε φθίνουσα κατεύθυνση και διώχνουµε από τη γεωργία νέους
ανθρώπους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου και
κλείνω µε µία, αν θέλετε, παρότρυνση, µε µία συµβουλή προς
τον Υπουργό.

Επειδή όλοι οι Έλληνες και οι αγρότες φυσικά δεν εµπιστεύο-
νται τους πολιτικούς και δεν πιστεύει κανείς, κανέναν µας -δεν
είναι τυχαίο αυτό και δεν έχουν άδικο- σήµερα δίνεται η ευκαιρία
στην τοποθέτησή σας, κύριε Υπουργέ, ρητά να ανατρέψετε αυτή
την εντύπωση που υπάρχει. Προτίθεστε να αποζηµιώσετε τους
αγρότες, τους βαµβακοκαλλιεργητές για τις ζηµίες του 2010;
Πείτε το ρητά και αν ναι, δροµολογήστε τις διαδικασίες να φτά-
σουµε στο τέλος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αναστασιάδη. Το λόγο έχει ο κ. Νάκος, Βουλευτής Μαγνησίας
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια που είµαι ο τελευταίος οµιλητής δεν έχω

παρά να κωδικοποιήσω τα ερωτηµατικά στα οποία πρέπει να
απαντήσετε, για να ξέρουµε και εµείς τι θα πούµε στους βαµβα-
κοπαραγωγούς της περιοχής µας, όπως, παραδείγµατος χάρη,
αυτούς που καλλιεργούν στον κάµπο του Βελεστίνου του Νοµού
Μαγνησίας.

Πέρσι υπέστησαν σηµαντικές ζηµιές στην παραγωγή τους από
έντονες βροχοπτώσεις και από την προσβολή από το πράσινο
σκουλήκι πενήντα χιλιάδες, όπως ήταν οι πρώτες πληροφορίες
–τριάντα δύο χιλιάδες, όπως είχατε πει εσείς- βαµβακοπαραγω-
γοί. 

Στις 5 Απριλίου µε χαρακτηριστική ακρίβεια προσδιορίσατε,
εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα σε απάντηση ερώτησης του κ. Σκυλ-
λάκου, ότι στις αρχές Μαΐου θα καταβληθούν αποζηµιώσεις 25
εκατοµµυρίων σε τριάντα δύο χιλιάδες τετρακόσιους εξήντα
τρεις παραγωγούς. Σήµερα, βρισκόµαστε στα τέλη Αυγούστου
και οι βαµβακοπαραγωγοί δεν έχουν εισπράξει ούτε 1 ευρώ. 

Η ιστορία αυτή ξεκίνησε από πέρσι. Στις 7 Οκτωβρίου πέρυσι
στη Βουλή είχατε πει ότι ο ΕΛΓΑ δεν µπορεί να πληρώσει για το
πράσινο σκουλήκι, γιατί δεν έχει ενταχθεί µέσα σ’ αυτά για τα
οποία αποζηµιώνει ο ΕΛΓΑ. Επίσης, είχατε πει ότι η αποζηµίωση
από τα ΠΣΕΑ δεν θα είναι µικρή. Είχατε µάλιστα πει κατά λέξη:
«Θα δούµε το αρχείο των ζηµιών και από τα ΠΣΕΑ θα δοθεί το
αργότερο σε έξι µήνες». Αυτά λέγατε τον Οκτώβριο πέρυσι. Επί-
σης, είχατε πει: «Η τιµή δεν είναι τόσο χαµηλή όσο λέτε εσείς.
Πρώτα, θέλουµε να δούµε τις ζηµιές και θα το συζητήσουµε».

Στις 12 Οκτωβρίου, µία εβδοµάδα µετά, σε ερώτηση του συ-
ναδέλφου κ. Καρασµάνη, ο Υφυπουργός τότε κ. Κουτσούκος, δή-
λωνε σχεδόν τα ίδια. Είπε µάλιστα χαρακτηριστικά: «Θα
προχωρήσουµε σε εξατοµίκευση µε βάση τα στατιστικά της
προηγούµενης περιόδου, αξιοποιώντας τα στοιχεία του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, του ΕΛΓΑ και τους ελέγχους που θα πραγµατοποιήσουµε
επιτόπια, ώστε όποια χρήµατα διαθέσει το ελληνικό δηµόσιο –
γιατί θα είναι από το υστέρηµα του ελληνικού λαού- να πάνε σε

πραγµατικούς αγρότες που έχουν υποστεί πραγµατική ζηµιά». 
Αυτές ήταν οι διαβεβαιώσεις. Από τότε, αντίστοιχες, παραπλή-

σιες διαβεβαιώσεις επανελήφθησαν κατά κόρον. Η πραγµατικό-
τητα, όµως, είναι ότι ενώ αναφέρεστε από πέρσι στα ΠΣΕΑ, αυτά
δεν υπάρχουν, γιατί µετά την ψήφιση του ν. 3877 τα ΠΣΕΑ έπα-
ψαν να είναι αντικείµενο του ΕΛΓΑ και βρίσκονται κυριολεκτικά
στον αέρα. Είναι στο πουθενά!

Όπως προαναφέρθηκε, έπρεπε να έχουν γίνει αυτά που προ-
έβλεπε ο ν. 3877 και µ’ αυτόν τον τρόπο να τακτοποιηθεί το όλο
θέµα. Τώρα το ζήτηµα είναι πάρα πολύ απλό. Και να θέλετε να
τα δώσετε, δεν έχετε ΠΣΕΑ. Τα αφήσατε ξεκρέµαστα µετά από
ένα χρόνο. 

Ο εµπαιγµός µάλιστα –γιατί µετά απ’ αυτές τις καθυστερήσεις
και τις παλινωδίες, πρόκειται περί εµπαιγµού- ολοκληρώθηκε
όταν οι βαµβακοπαραγωγοί κλήθηκαν αρχικά µέχρι τις 29 Ιουλίου
και τώρα µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου να καταβάλουν τις νέες αυ-
ξηµένες ασφαλιστικές εισφορές στον ΕΛΓΑ για τη φετινή σοδειά
του βαµβακιού, ενώ δεν έχουν εισπράξει τίποτα από πέρσι. 

Στην περιοχή µου επανεµφανίστηκε το πράσινο σκουλήκι. Η
µορφή του είναι σαν µια χοντρή τρίχα. Δεν ξέρω αν έχετε δει.
Χρήµατα από πέρυσι δεν πήραν και οι αγρότες αισθάνονται εξα-
πατηµένοι και δεν είναι αυτοί που φταίνε. Η εξαπάτηση εδώ και
ένα χρόνο γίνεται από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου. 

Σ’ αυτά τα ερωτήµατα, λοιπόν, πρέπει να απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ, χωρίς υπεκφυγές για να ξέρουµε και εµείς τι να πούµε
και να ξέρετε και εσείς ότι θα µας αντιµετωπίσετε για ένα άλλο
θέµα και να µην ερχόµαστε για το συγκεκριµένο θέµα από πέρσι
τον Οκτώβριο πενήντα φορές. 

Θα πληρωθούν; Υπάρχουν ΠΣΕΑ; Ποια είναι η διαδικασία; Θα
υπάρξουν αποζηµιώσεις; Μάλιστα, µάθαµε ότι τώρα, το Σεπτέµ-
βριο, οριστικοποιήθηκαν τα δεδοµένα του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις ούτως ώστε να µπορούµε κι
εµείς να πούµε τι είπατε, µε δική σας ευθύνη. Υπάρχουν οι κα-
θυστερήσεις. Έχουν να περιµένουν τίποτα οι αγρότες; Έχουν να
περιµένουν χρήµατα, για να ξοφλήσουν τα χρέη στην Αγροτική
Τράπεζα και να επιβιώσουν; Τι θα τους πούµε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Νάκο. Συνεπληρώθη ο κατάλογος των οµιλητών. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης, προκειµένου να απαντήσει στους
επερωτώντες συναδέλφους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ένα στοι-
χείο στην κρίση της πολιτικής ζωής στη χώρα είναι ένας
πολιτικός λόγος θεατρικός, δραµατικός, µε λέξεις βαρύγδουπες,
που η µία δίπλα στην άλλη παρουσιάζει µία ζοφερή ατµόσφαιρα.
Και δυστυχώς, πέρα από µία - δύο εξαιρέσεις από τις τοποθετή-
σεις των συναδέλφων, οι άλλοι περιέγραψαν µε έναν τόσο από-
λυτο και κατηγορηµατικό τρόπο την «καταστροφή» που έχουµε
επιφέρει στην αγροτική οικονοµία που έχω ανατριχιάσει. «Ψευ-
τιές», «κοροϊδίες», «ανακολουθίες», «εξαπάτηση», «περίγελως,
για µία τάξη η οποία πεθαίνει». 

Κι επειδή δεν σκοπεύω να ξανακαταγγελθώ ότι µιλάω γενικά,
ας πάω στους βαµβακοπαραγωγούς. 

Το 2009 οι παραδόσεις του βαµβακιού ήταν εξακόσιες εξήντα
µία χιλιάδες στρέµµατα.

Το 2010 οι παραδόσεις του βαµβακιού ήταν πεντακόσιες πε-
νήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα. Είναι εµφανές ότι υπήρξε µεί-
ωση της παραγωγής, δηλαδή ζηµιά.  Η µείωση της παραγωγής
σε επίπεδο χώρας  ήταν 25%. 

Το 2009 οι εισροές στην αγορά στον τοµέα του βαµβακιού, δη-
λαδή στους βαµβακοπαραγωγούς, ήταν 198.383.000. Το 2010
ήταν 316.645.000. Η αύξηση εισροών από αγορά στον τοµέα του
βαµβακιού είναι 37% περισσότερη από το 2009. Δεν ήταν µια κα-
ταστροφική χρονιά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Η τιµή…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Η τιµή, προφανώς. Δεν αντιλέγω. 
Δεν ήταν, λοιπόν, µια καταστροφική χρονιά, όπως δεν είναι κα-
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ταστροφική χρονιά φέτος για τα οπωροκηπευτικά, όπου σας δια-
βεβαιώ -από τα στοιχεία που έχουµε τώρα- ότι στο πρώτο τετρά-
µηνο οι εξαγωγές µας αυξήθηκαν 25%! Αυτό συµβαίνει στα
οπωροκηπευτικά φέτος, το 2011, στο πρώτο µόνο τετράµηνο,
πράγµα που σηµαίνει ότι ο στόχος του να πάµε σε  δύο χρόνια
σε µηδενισµό του  αρνητικού ισοζυγίου στις εµπορικές συναλ-
λαγές των αγροτικών προϊόντων είναι ρεαλιστικός και είναι και
εφικτός. 

Το λέω αυτό γιατί στην κρίση αυτή που ζούµε, η αγροτική τάξη
είναι σε καλύτερη θέση από τις άλλες κοινωνικές οµάδες. Δεν
λέω ότι έχουν λυθεί τα προβλήµατα. Για όνοµα του Θεού! Εξάλ-
λου, τα κληρονοµήσαµε από σας. Αν σας άκουγε κανείς, θα νό-
µιζε ότι το «έλεος!» το λέτε στον εαυτό σας κι όχι σ’ αυτήν την
Κυβέρνηση. Το «έλεος!» πρέπει να το επιστρέψω. Είµαι ευγενι-
κός, αλλά σας το επιστρέφω.

Η αγροτική τάξη, λοιπόν, είναι σε καλύτερη θέση από τις άλλες
κοινωνικές οµάδες. Έχει επίσης ώριµη και υπεύθυνη στάση. Και
λέω ότι έχει ώριµη και υπεύθυνη στάση γιατί ακριβώς καταλα-
βαίνει ότι ενώ δεν λύσαµε όλα τα προβλήµατα, κάνουµε µια προ-
σπάθεια που δεν έχει ξαναγίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια, για
να λυθούν τα προβλήµατα. 

Θα σας αναφέρω το κλασικό παράδειγµα που το λέω, αλλά
δεν το παίρνετε υπ’ όψιν σας και κάθε φορά φέρνετε την ίδια δια-
δικασία. Διότι τώρα είπατε ότι «το Μάιο θα γίνει αυτό κι έχει φθά-
σει Σεπτέµβριος. Εξαπατήσατε». Μα, το µόνο σταθερό στοιχείο
στην πολιτική της Κυβέρνησης ήταν ότι αφότου ανέλαβα, πέρυσι
το Σεπτέµβριο, τον Οκτώβριο έδωσα ένα χρονοδιάγραµµα πλη-
ρωµών και τώρα που κάνουµε απολογισµό, πλην της ζηµιάς
αυτής, διαπιστώνουµε ότι το έχουµε ολοκληρώσει στην εντέλεια.
Πληρώσαµε µέχρι και του 2006, ουσιαστικά, τις αποζηµιώσεις. 

Και γιατί η αγροτική τάξη έχει ώριµη και υπεύθυνη στάση το
ξέρετε καλύτερα από µένα, γιατί σε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες
πηγαίνουν στις τράπεζες και βρίσκουν στους λογαριασµούς τους
τα χρήµατα που τους χρωστάει η πολιτεία, γι’ αυτό πάνε. 

Δεν θέλω, λοιπόν, να µπαίνουµε σε µία διαδικασία, που να συ-
ζητάµε για απόλυτα συνεπής υλοποίηση του προγραµµατισµού
µε ένα µήνα, ενάµιση, δύο µήνες στην επιστροφή του Ειδικού
Φόρου Κατανάλωσης Πετρελαίου, µε είκοσι πέντε ηµέρες στο
ΦΠΑ και µε µία σειρά από διαδικασίες. 

Και στο χρονοδιάγραµµα σας διέφυγε το εξής, που καταγγέλ-
λετε: Εγώ πέρυσι το Σεπτέµβρη, µίλησα για τα ΠΣΕΑ γιατί δεν
υπήρχαν οι βροχές. Και το πράσινο σκουλήκι δεν το χρηµατοδο-
τεί ο ΕΛΓΑ. Και έµεινα συνεπής σ’ αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Μπορεί. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Αφήστε το «µπορεί». Δεν το χρηµατοδο-
τεί ο ΕΛΓΑ. 

Όταν έπεσαν οι βροχές και έγινε η διαδικασία, είχα πει ότι µε
το τέλος της συγκέντρωσης της παραγωγής της εκκοκκιστικής
περιόδου, θα έχουµε το αρχείο και δούµε. Πήρε µία παράταση
για ένα διάστηµα και έκανα αυτό που έκανα. 

Τώρα σας λέω, ότι εάν το αρχικό χρονοδιάγραµµα για την ολο-
κλήρωση της διαδικασίας ήταν την 20η Ιουνίου και η καταβολή
αποζηµιώσεων στις αρχές Ιουλίου, ήταν ένα µήνα-ενάµιση µήνα
µετά από αυτό που είχα πει για τα τέλη Μαΐου. Αυτό ήταν, λοιπόν,
το χρονοδιάγραµµα. 

Το είπε κάποιος από εσάς, κινητοποιήθηκαν οι υπάλληλοι του
ΕΛΓΑ, είχαν αποχή µεγάλη από το εκτιµητικό έργο και στη συνέ-
χεια απεργία, που άρχισε στις 7 Απριλίου και συνεχίστηκε µέχρι
τις 8 Ιουλίου. Και τώρα φτιάχτηκε το αρχείο και ήδη έφυγαν τα
πρώτα πορίσµατα. Θα σας πω ακριβώς τι έχει γίνει γι’ αυτό. Έχει
ολοκληρωθεί η επεξεργασία του συνόλου των στοιχείων που
συνθέτουν το πόρισµα της εκτίµησης. Η σύνταξη των πορισµά-
των η οποία ξεκίνησε στις αρχές Αυγούστου και στις 16 του ίδιου
µήνα, δηλαδή του Αυγούστου, ξεκίνησε η διαδικασία κοινοποίη-
σης. Μέχρι σήµερα έχουν κοινοποιηθεί πίνακες µε  πορίσµατα
συνολικής εκτίµησης για οκτώ χιλιάδες εκατό δηλώσεις ζηµιάς,
ενώ ο κύριος όγκος αναµένεται να κοινοποιηθεί εντός των επο-
µένων δέκα ηµερών. Το έργο αυτό αναµένεται να ολοκληρωθεί
για το σύνολο των δηλώσεων µέχρι τα τέλη Σεπτεµβρίου σε δύο
στάδια: Μέχρι τις 31 Αυγούστου θα έχουν ολοκληρωθεί τα πορί-

σµατα για το 90% των δηλώσεων και µέχρι τις 15 Σεπτεµβρίου
θα συνταχθούν τα πορίσµατα για τις υπόλοιπες περιπτώσεις, που
είναι πιο δύσκολες,  αφού υπάρχουν και ζηµιές και από άλλα κα-
λυπτόµενα ασφαλιστικά ζηµιογόνα αίτια, χαλαζοπτώσεις, πληµ-
µύρες κ.λπ.. Παράλληλα µε τη σύνταξη των πορισµάτων έχει
ξεκινήσει και η σταδιακή κοινοποίηση τους στους δήµους, στις
δηµοτικές ενότητες και στις τοπικές κοινότητες. Έχουµε µία κα-
θυστέρηση. 

Κάνατε επερώτηση. Έχετε κάνει µέχρι τώρα οκτώ επερωτή-
σεις. Σας έχω απαντήσει οκτώ φορές –όχι για το ίδιο θέµα, αλλά
για άλλα θέµατα- και µονίµως µε καταγγέλλετε ότι εγώ µιλάω γε-
νικά και δεν κάνω τίποτα και εσείς µιλάτε ειδικά και επαναλαµ-
βάνεστε. Το θέµα είναι να φύγουµε πια από αυτόν τον πολιτικό
διάλογο. Δεν µπορεί να γίνει. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι το θέµα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Το να χτυπήσετε εκείνο ακριβώς το ση-
µείο στο οποίο η Κυβέρνηση είναι ανακόλουθη, το καταλαβαίνω
και να το δεχτώ και να προσπαθήσω να το διορθώσω και να πάτε
και εσείς στις εκλογικές σας περιφέρειες και να µπορείτε να
πείτε αυτό το πράγµα, ότι µε τη δική σας διαδικασία και παρέµ-
βαση έγινε, όχι όµως πάντα να γίνεται µία γενική πολιτική συζή-
τηση εφ’ όλης της ύλης, του αν έχουµε στρατηγική ή αν δεν
έχουµε στρατηγική και αν έχουµε διαδικασίες ή αν δεν έχουµε
διαδικασίες και αν είµαστε δηµοκρατικοί. Μιλάτε σε ένα ανοιχτό
Υπουργείο που δέχεται τους Βουλευτές, χωρίς καµµία εξαίρεση,
απ’ όλα τα κόµµατα και κυρίως τους σέβεται και προσπαθεί να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα, σε ένα Υπουργείο που στα θέµατα
της κοινής αγροτικής πολιτικής και στα υπόλοιπα κουβαλάει εδώ
τις θέσεις του, πριν γίνουν οι αποφάσεις, για να τις συζητήσει
µαζί σας. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Τέλεια. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Επαναλαµβάνω, λοιπόν, γιατί αυτήν την
προσπάθεια συνεχώς να την ακυρώνουµε, αντί να την ενισχύ-
ουµε; Να την κρίνουµε, να την ψέξουµε -όπως την ψέξατε σή-
µερα την καθυστέρηση στη συγκεκριµένη διαδικασία- αλλά όχι
να υπάρχει αυτή η καταστροφική στάση. Αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα, που εγώ θα δίνω µάχη. Γιατί  και στο κόµµα µου τα
έχουµε αυτά τα προβλήµατα, δεν τα έχετε µόνο εσείς. Υπό αυτήν
την οπτική µιλάω. Αν σας τα λέω αυτά, είναι από την πείρα που
έχω από τη διαδροµή µου, τη συµπύκνωση µιας ολόκληρης πο-
ρείας. Ενισχύστε, λοιπόν, τα θετικά και ψέξτε τα αρνητικά, για να
βρούµε λύση. 

Πράγµατι, δεν έγινε η Επιτροπή αυτή που λέτε -έχετε δίκιο σ’
αυτό- κατ’ εφαρµογήν του νόµου του ΕΛΓΑ. 

Πρώτον, θέλω να αλλάξω –όχι στο σύνολό του- το νόµο του
ΕΛΓΑ µετά την πρώτη εφαρµογή σε ορισµένα σηµεία –το έχω πει
αυτό- γιατί είναι µια δύσκολη υπόθεση. Δεν σηµαίνει ότι ο νόµος
αυτός µας πάει πίσω. Μας πάει πολύ µπροστά και γι’ αυτό φέτος
οργανώνεται πολύ καλύτερα –το τονίζω, πολύ καλύτερα- η δια-
δικασία.

Κατά την εφαρµογή του νόµου, θα καθίσουµε µαζί να συζητή-
σουµε τι είναι αυτό που θα τον βελτιώσει και από την εµπειρία
που έχετε, κυρίως όσοι είστε από τις αγροτικές περιοχές. Δεν
εφαρµόστηκε αυτό το άρθρο. Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή τη
στιγµή η Κυβέρνηση είναι σε έναν κυκεώνα οικονοµικών προβλη-
µάτων. 

Εδώ έπρεπε η  πρωτοβουλία να είναι του Υπουργείου Οικονο-
µικών και του Υπουργείου Ανάπτυξης και έχουµε επανειληµµένα
διατυπώσει τη γνώµη ότι πρέπει να τελειώσει αυτή η δοµή που
ακόµα είναι στη διαµόρφωση της κοινής υπουργικής απόφασης
που θα οδηγήσει στη συγκρότηση αυτής της Διεύθυνσης. Όµως,
ισχύει η παλιά διαδικασία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Διαβάστε το άρθρο, κύριε Υπου-
ργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Μπορεί να κάνω και λάθος. Θα απαντή-
σετε µετά.

Εκτός από τη διαδικασία που έχει σχέση µε τα ΠΣΕΑ, αυτή τη
στιγµή για το πράσινο σκουλήκι έχουµε συντάξει και έχουµε απο-
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στείλει για έγκριση στο Υπουργείο Οικονοµικών το σχετικό φά-
κελο για να πάει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ελπίζουµε όσο γί-
νεται γρηγορότερα να υπάρξει και η έγκριση. Θα το κυνη-
γήσουµε το θέµα. Δεν πιστεύω ότι µπορεί να γίνει εντός του
2011, να πληρωθούν δηλαδή τα ΠΣΕΑ. Θα πληρωθεί τώρα το
σκουλήκι. Κάποιοι θα πληρωθούν µέσα στο πρώτο εξάµηνο του
2012. 

Όµως και αυτές οι προθεσµίες, σε σχέση µε την παλαιά πρα-
κτική, δεν έχουν καµµία σχέση. Έχουν έλθει πολύ πιο γρήγορα,
εκτός από τις περιπτώσεις που οι κυβερνήσεις µε δική τους πρω-
τοβουλία παρανοµούσαν και γι’ αυτό πληρώνουµε πρόστιµα!
Έπαιρναν αποφάσεις και πλήρωναν µέσα από τους κρατικούς
προϋπολογισµούς, για να µην φωνάζουν οι αγρότες και τώρα
πληρώνει όλος ο ελληνικός λαός δισεκατοµµύρια πρόστιµα. 

Αυτή τη στιγµή η Ελλάδα έχει πάνω της –µε αυτά που θα έλ-
θουν, µε τα «Χατζηγάκεια» χρήµατα και τα υπόλοιπα- πάνω από
ένα δισεκατοµµύριο χρέος στην Ευρωπαϊκή Ένωση από πρό-
στιµα, διότι γίνονταν παρατύπως οι διαδικασίες, διότι αποφασί-
ζαµε να κάνουµε τα στραβά µάτια για να ενισχύσουµε επιλεκτικά
τις εκλογικές περιφέρειες –επιλεκτικά!- κάτι για το οποίο κανείς
δεν µπορεί να καταγγείλει τη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Άρα, λοιπόν, µπήκαµε σε µια άλλη, πιο σύγχρονη φάση της
διαδροµής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, την οποία
όλοι οφείλουµε να σεβαστούµε και να βοηθήσουµε να γίνει κα-
λύτερη, χτυπώντας –επαναλαµβάνω- τα  λάθη για πολλούς λό-
γους και για τα «πισωστρέµµατα», για τις καθυστερήσεις και
οτιδήποτε άλλο. 

Όµως, είναι τουλάχιστον προκλητικό, όταν η παράταξη που
ουδέποτε πλήρωσε έγκαιρα της αποζηµιώσεις, που χρεοκόπησε
κυριολεκτικά τον ΕΛΓΑ –µε αποτέλεσµα να πάρει τα 4 δισεκα-
τοµµύρια χρέος ο κρατικός Προϋπολογισµός- που διέλυσε τις
δοµές της αγροτικής ανάπτυξης, τώρα να γίνεται τιµητής σε µια
εποχή που η Κυβέρνηση υλοποιεί µία προς µία όλες τις δεσµεύ-
σεις της! Σε κάποιες πιθανώς να καθυστερήσει, θα τις υλοποιή-
σει όµως. Δεν θα σας διαψεύσει και προπαντός δεν διαψεύδει
τους αγρότες που το καταλαβαίνουν και το καταλαβαίνουν καλά. 

Υπάρχει και ένα θέµα που έχει σχέση µε τον ΕΛΓΑ. Εγώ εκείνο
που θέλω να σας πω εδώ είναι ότι στην προσπάθεια αυτής της
αλλαγής που επιχειρούµε στον ΕΛΓΑ- που ακόµα προφανώς δεν
ολοκληρώθηκε γιατί εφαρµόζουµε έναν νόµο που, επαναλαµ-
βάνω, θα έλθουν και συµπληρωµατικές διαδικασίες- θα καλύ-
ψουµε και την επέκταση ζηµιών και σε καινούργια επίπεδα. Θα
δούµε πού µπορούµε να το κάνουµε αυτό. 

Θα κάνουµε µια µεγάλη συζήτηση γιατί ξέρετε και εσείς πολύ
καλά µαζί µε εµένα ότι δεν µπορούµε σε µια περίοδο που η Ελ-
λάδα περνά αυτή την κρίση, µε µια παραγωγή που βρίσκεται σε
αύξηση σε οποιοδήποτε προϊόν να ζητάµε τον ουρανό µε τα
άστρα. Δεν γίνεται αυτό! 

Στην αποζηµίωση που γίνεται για το βαµβάκι πρέπει να σας πω
ότι και οι τρεις ουσιαστικά δεσµεύσεις που είχαµε, πραγµατοποι-
ούνται: Η αξία της ετήσιας παραγωγής τους για το έτος 2010, η
αποζηµίωση που υπολογίζεται για τις ζηµιές από τις βροχοπτώ-
σεις, η οικονοµική ενίσχυση που θα λάβουν από το πρόγραµµα
των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων για το πράσινο σκουλήκι,
η µη συνδεδεµένη στρεµµατική και η συνδεδεµένη ενίσχυση που
έλαβαν οι παραγωγοί ακόµα και µε µηδενικές παραδόσεις βάµ-
βακος. 

Ύστερα από τους επιτόπιους ελέγχους που διενέργησαν οι
γεωπόνοι του ΕΛΓΑ αυτά διαπιστώνουµε. Αυτά έχουµε κάνει
µέχρι τώρα και αν χρειαστεί και φανεί ότι δεν καλύπτονται τα
πάντα –από αυτά που έχουµε υποσχεθεί όπως πρέπει- θα δούµε
και  κάποιες επιµέρους συµπληρωµατικές διαδικασίες. 

Πάντως διαπιστώνω ότι δεν υπάρχει µείωση εισοδήµατος σε
σχέση µε το 2009, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων µε µηδενικές σχε-
δόν παραδόσεις βάµβακος, των οποίων η µείωση είναι πολύ ελά-
χιστη σε σχέση µε το εισόδηµά τους το 2009. Αυτή η προϋπό-
θεση που έβαλα σε σχέση µε το πακέτο των πόρων που ήταν δια-
θέσιµο, νοµίζω ότι ήταν µία κοινωνικά δίκαιη προϋπόθεση. Δη-
λαδή, να µη µειωθεί σε σχέση µε το 2009, εάν είναι δυνατόν, το
εισόδηµα κανενός παραγωγού. 

Σας επαναλαµβάνω ότι µε αυτό που κάναµε τώρα, µε τα

25.000.000 έχουµε διατάξει –εάν χρειαστούν κάποια λίγα συ-
µπληρωµατικά, θα το κάνουµε- αυτό γίνεται. Δεν είναι η µεγάλη
πλειοψηφία, τα 10, τα 12, τα 13, τα 14 και τα 15 ευρώ ανά
στρέµµα. Επαναλαµβάνω ότι µε τα 25.000.000 πάνω από τις
µισές περιπτώσεις, πάνω από τους µισούς παραγωγούς, παίρ-
νουν ενίσχυση πάνω από 25 ευρώ. Κάποιος φθάνει µέχρι και 40
ευρώ. Μιλάω για τις µεγάλες αποζηµιώσεις. 

Να δούµε το δούµε -εγώ δεν έχω αντίρρηση- µέσα στα πλαί-
σια, όµως, των δυνατοτήτων µας και µέσα από µία διαδικασία
που να έχει µία ουσιώδη σχέση µε τη σηµερινή πραγµατικότητα
της χώρας, µε την αύξηση –επαναλαµβάνω- της παραγωγής και
των εισρεόµενων πόρων στους βαµβακοπαραγωγούς για την
προηγούµενη χρονιά και για ό,τι πρόκειται να συµβεί και φέτος.
Θέλω να ξέρετε ότι είναι µία προσπάθεια που γίνεται µε όσο δυ-
νατόν µεγαλύτερη ένταση και µε µεγαλύτερη προσήλωση και συ-
νέπεια. 

Πιστεύω ότι αυτήν τη στιγµή ο πρωτογενής τοµέας βρίσκεται
πραγµατικά σε µία φάση ανασύνταξης. Έχουµε επανειληµµένα
µιλήσει για µία ολοκληρωµένη στρατηγική. Στη διατύπωση που
έκανα αυτής της στρατηγικής σε συνεδριάσεις των κοινοβουλευ-
τικών επιτροπών, δεν υπήρξε µία διαφορετική εναλλακτική πρό-
ταση. Όταν ιδιαίτερα συζητήσαµε την Κοινή Αγροτική Πολιτική
-αυτό δηλαδή που µας καίει όλους για την προετοιµασία, διότι
σε δύο χρόνια ξεκινάει µία άλλη περίοδος- νοµίζω ότι υπήρξε µία
γενική εκτίµηση, ότι αυτού του τύπου η συζήτηση κάπου οδη-
γούσε. Ήδη φτιάχνονται οι κανονισµοί. Στη συνέχεια θα ξανακα-
λέσουµε τις επιτροπές µας να συζητήσουµε ποια πρέπει να είναι
η εθνική θέση και τι πρέπει και πώς να το διαπραγµατευθούµε. 

Σας επαναλαµβάνω ότι αυτήν τη διαδικασία θα την ακολουθή-
σουµε σε ό,τι επιλογή κάνει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.
Για παράδειγµα στην ενοποίηση των φορέων του «ΔΗΜΗΤΡΑ»
ΕΘΙΑΓΕ, του ΕΛΟΓΑΚ και του ΟΠΕΓΕΠ προβλέπεται ότι το στρα-
τηγικό σχέδιο της τριετίας που θα γίνεται από αυτόν τον ενιαίο
οργανισµό, θα έρχεται, προτού εγκριθεί από κοινή απόφαση των
Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Παιδείας, γιατί είναι σχετικά
θέµατα, αυτό το στρατηγικό σχέδιο στη Βουλή, θα το συζητάει
και θα το συµπληρώνει η Βουλή και µετά θα εγκρίνεται το σχέδιο
για την εφαρµογή του οποίου θα δεσµεύεται η κυβέρνηση.

Δεν το λέω για να ευλογήσω κανενός τα γένια και προπαντός
τα δικά µου. Το λέω γιατί θέλω να πιστέψετε ότι η κοινοβουλευ-
τική µου πρακτική θα συνεχίσει να είναι προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Τουλάχιστον σε αυτόν τον τοµέα σας παρακαλώ πάρα
πολύ η συζήτηση να γίνεται επί του συγκεκριµένου. Χάρηκα που
κάποιοι συνάδελφοι από εσάς έθεσαν το θέµα σε αυτήν τη βάση. 

Πιστεύω ότι αυτή θα είναι η πιο µεγάλη µακροπρόθεσµη προ-
σφορά προς τον αγροτικό κόσµο και αυτή που θα λύσει και τα
περισσότερα καθηµερινά προβλήµατα, να µην έχουµε να τα αντι-
µετωπίζουµε κάθε χρόνο µε την ίδια ένταση που τα αντιµετωπί-
ζουµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Κωνσταντίνο Σκανδαλίδη.

Εισερχόµαστε στον κύκλο των κοινοβουλευτικών εκπροσώ-
πων.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και Βουλευτής
Ευβοίας και της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπου-
λος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,  δείξατε ότι ενο-
χληθήκατε από την ένταση των εκφράσεων των συναδέλφων της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά στην πράξη –αν, δηλαδή, το
λόγο τον οποίον πριν από λίγο απευθύνατε στην Ολοµέλεια τον
ξεσκαρτάρουµε από τους χαρακτηρισµούς και τα λεκτικά σχή-
µατα- µας δικαιώσατε για το γεγονός ότι κάναµε αυτήν την ερώ-
τηση για δύο πολύ βασικούς λόγους:

Μας είπατε, επιτέλους, αυτό το οποίο επί πολλούς µήνες λέµε
σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι ο νόµος για τον ΕΛΓΑ ήταν λάθος. Σή-
µερα, λοιπόν, µας ανακοινώσατε ότι θα κάνετε αλλαγές. Είπατε,
επιτέλους, δηλαδή ότι κάποια πράγµατα σ’ αυτόν το νόµο δεν
λειτουργούν. Εµείς τα λέγαµε από τότε που τον ψηφίσατε εσείς
ως Πλειοψηφία σ’ αυτήν τη Βουλή. Σήµερα, αντιλαµβάνεστε τα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 26 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2011                                                                                       15905



αδιέξοδα, στα οποία έχετε οδηγήσει µε την κυβερνητική πολιτική
στον τοµέα της αγροτικής ανάπτυξης. Δεν έχει καµµία σηµασία
αν τον εισηγηθήκατε εσείς ως Υπουργός ή κάποιος άλλος συνά-
δελφος. Είναι κοµµάτι της κυβερνητικής πολιτικής. Επιτέλους,
έρχεστε στα λόγια µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Είναι πολύ καλύτερα από πριν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι πολύ καλύτερα
από πριν, κύριε Υπουργέ, γιατί θα το πείτε αυτό όταν θα µας φέ-
ρετε τις αλλαγές. Εάν οι αλλαγές έχουν να κάνουν µε την άρση
όλου αυτού του γραφειοκρατικού µηχανισµού, που πριν από λίγο
παραδεχθήκατε ότι έχετε καθυστερήσει και δεν έχετε ΠΣΕΑ, τότε
θα παραδεχθείτε την ίδια στιγµή ότι οι αλλαγές προφανώς γίνο-
νται διότι επιδεινώσατε το περιβάλλον προστασίας της αγροτι-
κής παραγωγής και του αγρότη. Πολύ απλά είναι τα πράγµατα,
γιατί θα µιλάµε για την ουσία, δηλαδή θα µιλάµε για το αντικεί-
µενο και το τελικό αποτέλεσµα της προστασίας.

Τα λόγια, οι επιτροπές και τα άρθρα είναι πολύ ωραία. Ξέρετε,
όµως, ο αγρότης µε την αγωνία, την οποία έχει, ζει το τελικό απο-
τέλεσµα κι επειδή η πολιτική κρίνεται από το αποτέλεσµα, πρέπει
να ξέρετε ότι µέχρι τώρα καθυστερήσεις δεν υπήρχαν ποτέ για
όλες σχεδόν τις κυβερνήσεις και για όλες τις ΚΑΠ που έχουν πε-
ράσει. Πρώτη φορά βιώνουµε αυτές τις καθυστερήσεις. Ρωτήστε
τους αγρότες.

Τώρα όλα τα υπόλοιπα, τα οποία είπατε πριν, για τα χρέη….
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εσείς ρωτήστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ηρεµήστε, κύριε Υπου-

ργέ. Θα έχετε το λόγο εδώ να απαντήσετε. Ηρεµήστε. Ξέρετε, η
κριτική δεν είναι κακόπιστη, αλλά καλόπιστη. Τώρα, αν αγγίζει
πτυχές που σας ενοχλούν γιατί πραγµατικά αντιλαµβάνεστε τα
αδιέξοδα, αυτά είναι για να τα λύσετε. Η ιστορία θα πει αν το
αποτέλεσµα ήταν καλό. Τα στιγµιότυπα δεν θα τα µετρήσει, δεν
θα τα αναφέρει καν, ούτε τα σηµερινά, ούτε τα προηγούµενα.

Δεύτερο συµπέρασµα. Δεν έχετε ΠΣΕΑ. Το είπατε και πριν.
Παραδεχθήκατε τις καθυστερήσεις. Είπατε, µάλιστα, ότι φταίει
το Υπουργείο των Οικονοµικών. Δεν µας ενδιαφέρει. Εσείς είστε
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Εσείς θα λογοδοτήσετε όταν
θα έλθει –εάν δεν έχουµε εκλογές προηγουµένως- στον απολο-
γισµό του έργου και στον προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς
τι έγινε και τι δεν έγινε. Τότε τι θα πείτε ενώπιον των υπολοίπων
συναδέλφων; Ότι για το γεγονός ότι δεν έχετε ΠΣΕΑ φταίει το
Υπουργείο Οικονοµικών; 

Με αυτόν τον τρόπο, δηλαδή, θα απαντάει η Κυβέρνηση εδώ;
Θα έρχεται ένας Υπουργός και θα δείχνει τον άλλον που είναι
εκτός Αιθούσης; Να το πείτε όταν είναι εδώ και να απαντήσετε
γιατί αυτή η καθυστέρηση υπάρχει και ποιος δεσµεύεται, τελικά,
από την Κυβέρνηση ότι δεν θα χαθούν τα ευρωπαϊκά χρήµατα
για τα ΠΣΕΑ! Δεσµεύεται κανείς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν υπάρχουν ευρωπαϊκά χρήµατα ΠΣΕΑ.
Δεν τα ξέρετε καλά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ελληνικά;
Κύριε Υπουργέ, ακούστε. Ακούσατε από όλους τους συναδέλ-

φους για τα ΠΣΕΑ και τα ευρωπαϊκά χρήµατα. Εδώ οφείλατε να
απαντήσετε ποια είναι αυτά τα χρήµατα, αλλά δεν απαντήσατε
τίποτα, γιατί δεν µπορείτε να απαντήσετε. Εάν είναι κρατικά τα
χρήµατα, τότε να µας πείτε παρακαλώ από πού θα αποζηµιω-
θούν οι βαµβακοπαραγωγοί για το πράσινο σκουλήκι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Μου επιτρέπεται να πω µία κουβέντα
µόνο; Είναι γραµµένα στον προϋπολογισµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαρίστως, κύριε
Υπουργέ, σας επιτρέπω. Εγώ είµαι υπέρ του διαλόγου, απλώς
να συστήσετε στον Υφυπουργό σας να µη γελάει όταν µιλάει ο
οµιλητής. Σας παρακαλώ πολύ και παρακαλώ και το Προεδρείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Εντάξει. Ας χαλαρώσουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Χαλαρός είµαι εγώ. Εσείς
δεν είστε χαλαροί και δεν θέλετε να ακούσετε την αλήθεια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Λοιπόν, τα χρήµατα για τα ΠΣΕΑ είναι
από τον κρατικό Προϋπολογισµό και έχουν εγγραφεί -έχω εδώ
ένα χαρτί, το οποίο θα παραδώσω στα Πρακτικά- στον κρατικό
Προϋπολογισµό του 2011, του 2012, του 2013 και του 2014 από
τώρα και είναι κατοχυρωµένα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα. Θέλουν έγκριση
από την Ευρωπαϊκή Κοινότητα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ναι, βέβαια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τον πήγατε ποτέ αυτόν
τον Προϋπολογισµό του 2011; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Του 2010.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Α, τώρα για το 2010. Μά-
λιστα. Άρα, παραδέχεστε την καθυστέρηση.

Άρα, στην πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι χωρίς
την ευρωπαϊκή στήριξη για την έγκριση, δεν µπορείτε να έχετε
ΠΣΕΑ. Άρα, λέµε το ίδιο. Προς τι η διαφωνία εδώ; Προς τι ο
ψόγος; Γιατί εκνευρίζεστε γι’ αυτό το οποίο δεν έχετε κάνει. 

Δηλαδή, τι πρέπει να κάνουµε εδώ; Να µην κάνουµε ερωτή-
σεις; Να µην κάνουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο; Τι να κάνουµε
όταν µας πιέζουν οι ίδιοι οι ψηφοφόροι -και οι δικοί σας και οι
δικοί µας- ότι πηγαίνετε να τους πείτε ότι πέρυσι δεν είχαµε πα-
ραγωγή και δεν έχουµε λεφτά. Βεβαίως, εσείς µπορείτε να λέτε
ότι ανέβηκε η παραγωγή του βαµβακιού. Ορθώς. Και τα χρήµατα
µάλλον ανεβήκαν. Πάρα πολύ ωραία!

Κάποιοι, όµως, από όλους αυτούς έχουν µηδενική απόδοση.
Για αυτούς είµαστε σήµερα εδώ. Δεν είµαστε για τους άλλους,
δηλαδή δεν είµαστε για αυτούς στους οποίους αυξήθηκε το ει-
σόδηµα, είµαστε για αυτούς στους οποίους µηδενίστηκε το ει-
σόδηµα. Και αυτοί είναι πάρα πολλοί. Αυτούς, λοιπόν, θέλουµε
να προστατεύσουµε σήµερα. Οι άλλοι δεν έχουν ανάγκη προστα-
σίας. Θα έχουν, όµως, ανάγκη του χρόνου. Αν φέτος δεν διορ-
θώσετε τις αβλεψίες, τις παραλείψεις και τις καθυστερήσεις, θα
έχουν πρόβληµα και οι άλλοι. Άρα, εδώ υπάρχει ένα έλλειµµα. 

Διορθώστε, λοιπόν, το νόµο του ΕΛΓΑ. 
Δεύτερον, παρουσιάστε το πρόγραµµά σας στην Ευρωπαϊκή

Ένωση, για να τύχει της στήριξης, γιατί µπορεί και να µην τύχει
της στήριξης. Κάντε, δηλαδή, τη διαπραγµάτευση αυτή που πρέ-
πει να κάνετε. 

Τρίτον, είπατε πριν ότι στο σχέδιο νόµου όπου θα κάνετε τις
αλλαγές του ΕΛΓΑ –θεωρώ θετικό ότι θα το συζητήσουµε στην
επιτροπή-  θα αυξήσετε τις ασθένειες και τις ζηµιές που θα απο-
ζηµιώνει ο ΕΛΓΑ. Πρέπει, όµως, να ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι
δεν κάνετε κάποιο ρουσφέτι στην αγροτική παραγωγή και στους
αγρότες. 

Αν αποδέχεστε ως κυβερνητική πολιτική ότι η πρωτογενής πα-
ραγωγή είναι το λάβαρο της εξαγωγικής προσπάθειας της
χώρας, που, πράγµατι, µπορεί να µας φέρει χρήµατα που δεν τα
είχαµε πριν, πρέπει να διασφαλίσετε αυτό το οποίο είναι αυτο-
νόητο στην αγροτική παραγωγή, δηλαδή τον κόπο του αγρότη.
Οφείλετε να το διασφαλίσετε για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί του
πενταπλασιάσατε την εισφορά στον ΕΛΓΑ, ενώ του µειώσατε τις
νόσους και τις ζηµιές τις οποίες αποζηµιώνετε. Δεύτερον, για να
δείξετε και σε αυτόν και στα παιδιά του ότι η παραµονή στην
πρωτογενή παραγωγή είναι κέρδος και για τον ίδιο και για τον
τόπο και επίσης, για έναν εξαιρετικά πολύ σηµαντικό λόγο, γιατί
µέσα σε ενάµιση χρόνο αυξήθηκε δύο φορές το ΦΠΑ -8%, 11%,
13%- των αγροτικών προϊόντων. Ουσιαστικά, δηλαδή, σχεδόν
κατά 40% αυξήσατε στον αγρότη τον έµµεσο φόρο τον οποίο
αποδίδει στο κράτος. Του αυξήσατε την εισφορά για την ασφά-
λισή του στον ΕΛΓΑ. Δώστε του πίσω αυτό το οποίο του οφεί-
λουµε ως πολιτεία, τη διασφάλιση και την προστασία, για να τον
κρατήσουµε στη γη και αυτόν και τα παιδιά του. Αυτή είναι στρα-
τηγική αγροτικής πολιτικής. 

Βεβαίως, η ΚΑΠ µετά από δύο χρόνια θα αλλάξει και πρέπει
όλοι να συνενωθούµε, να συνενώσουµε τις δυνάµεις µας και να
δώσουµε τον αγώνα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να αυξή-
σουµε αυτό που πρέπει να αυξήσουµε, αν µπορέσουµε, ή να το
κρατήσουµε, σε ό,τι έχει να κάνει µε την αγροτική παραγωγή.
Κάντε, όµως, τα δικά σας. Κάντε, δηλαδή, αυτά που λείπουν σή-
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µερα από τον αγρότη, δώστε του το αίσθηµα ασφάλειας για αυτό
που πρέπει να κάνει. 

Εδώ είµαστε για να σας χειροκροτήσουµε, δεν είµαστε εδώ
µόνο για να σας κατηγορήσουµε. Όταν, όµως, εδώ ερχόµαστε
και ουσιαστικά δικαιωνόµαστε για αυτά τα οποία λέµε, τουλάχι-
στον λάβετέ τα υπ’ όψιν σας, γιατί διαφορετικά η χώρα δεν θα
βγει από την κρίση. 

Η µίζερη κουβέντα η οποία υπάρχει στην κοινωνία δεν πρόκει-
ται να αφαιρεθεί από τον κοινωνικό διάλογο, αν η κυβερνητική
πολιτική, δηλαδή η πολιτική της Κυβέρνησής σας δεν δώσει εγ-
γυοδοσία ασφάλειας στους πολίτες για τη δουλειά την οποία κά-
νουν. Γιατί σήµερα που η ανεργία καλπάζει, ανεβαίνει ραγδαία
και δεν βλέπω καµµία οικονοµική πολιτική να µπορεί να τη στα-
µατήσει και να αναστρέψει αυτό το κλίµα. 

Πράγµατι, η πρωτογενής παραγωγή και η επιστροφή κάποιων
νέων ανθρώπων στη γη είναι λύτρωση και για τους ίδιους και για
την αγροτική πολιτική.

Έχετε, όµως, κορυφαίο ρόλο πλέον ως Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης σε αυτήν την αντιστροφή των πολιτών από το κέντρο
προς την περιφέρεια. Έχετε πολύ µεγάλο ρόλο, πολύ ισχυρό, πι-
στέψτε µε. Και αυτόν το ρόλο πρέπει να τον υλοποιήσετε κατά
τον καλύτερο τρόπο. Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, να γράψετε µε
µεγάλα γράµµατα αυτό το οποίο θα χαραχθεί. Και είµαστε εδώ
για να το στηρίξουµε. Είµαστε εδώ, δηλαδή, για να συµβάλλουµε
σε αυτό το οποίο απουσιάζει από την αγροτική πολιτική. 

Επειδή γίνεται πολλή κουβέντα τον τελευταίο καιρό και για τη
συναίνεση και για τη συνεννόηση και για τη συµπόρευση, θα σας
πω το εξής. Η συναίνεση, όταν υπάρχει ορθολογισµός, είναι δε-
δοµένη, γιατί η πολιτική πρέπει να ακολουθεί τον ορθολογισµό.
Δεν είναι, όµως, πανάκεια. Και δεν είναι πανάκεια, γιατί αισθανό-
µαστε ότι η Κυβέρνησή σας έχει πολύ µεγάλη ανάγκη την πολι-
τική αντιπαράθεση µε ορθολογιστική σκέψη και µε θέση-
αντίθεση, για να µπορέσετε να επανέλθετε σε πολλούς τοµείς
στο σωστό λόγο. 

Σήµερα, δηλαδή, η κουβέντα νοµίζω ότι θα βγάλει συµπέρα-
σµα. Περιµένουµε στη δευτερολογία τις απόλυτες δεσµεύσεις
από το επίσηµο Βήµα για το συγκεκριµένο αντικείµενο του πρά-
σινου σκουληκιού. Όπως σας είπα, κάποιοι –το είπαν και οι συ-
νάδελφοι- µηδένισαν την περυσινή τους παραγωγή. Αυτούς
προστατεύουµε και προστατεύουµε και τους άλλους που του
χρόνου –ω µη γένοιτο- µπορεί να έχουν το ίδιο πρόβληµα, γιατί
αυτό είναι πολιτική. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαρκόπουλο.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης, Βουλευτής Λα-
ρίσης, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εµείς στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό είµαστε

ρεαλιστές και απλοί άνθρωποι. Δεν θα ακούσετε, λοιπόν, γενικο-
λογίες και αοριστολογίες, αλλά συγκεκριµένα πράγµατα, συγκε-
κριµένα ερωτήµατα, αρκεί βεβαίως να πάρουµε και από εσάς
–που έτσι νοµίζω ότι θα γίνει- συγκεκριµένες και εύληπτες από
τον παραγωγό απαντήσεις.

Θυµάστε πολύ καλά πως όταν µας κάνατε την τιµή και ήρθατε
στη Λάρισα, έγινε µία συγκέντρωση στο «IMPERIAL». Εκεί, λοι-
πόν, είπατε ότι οι αποζηµιώσεις θα είναι γοργές και δίκαιες. Εις
αντίκρουσιν του λόγου σας, είχα βγει και είχα πει τότε ότι θα
δείτε πως οι αποζηµιώσεις θα καθυστερήσουν και θα είναι πενι-
χρότατες. Τότε βγήκαν κάποια κοµµατόσκυλα, αγαπητοί συνά-
δελφοι και εξαπέλυσαν δριµεία επίθεση εναντίον µου, λέγοντας
ότι κάνω προπαγάνδα κατά του ΠΑΣΟΚ. Τώρα, η σκόνη έχει κα-
τακαθίσει. Οι αποζηµιώσεις θα είναι φιλοδωρήµατα. Οι αποζη-
µιώσεις, πράγµατι, θα είναι πενιχρότατες.

Θα σας πω, λοιπόν, τι θα γίνει, όχι σύµφωνα µε δικές µας εκτι-
µήσεις, αλλά σύµφωνα µε εκτιµήσεις στελεχών του ΕΛΓΑ. Κύριε
Υπουργέ, το 85% των παραγωγών θα πάρει αποζηµίωση 12% µε
18 ευρώ το στρέµµα –γράψτε το και θα το δούµε- κάποιοι ελάχι-

στοι µπορεί να αγγίξουν τα 20 ευρώ και κάποιοι άλλοι, επίσης
λίγοι, θα πέσουν και σε µονοψήφιο αριθµό! 

Εµείς κάνουµε αυτήν την εκτίµηση µε βάση στελέχη του ΕΛΓΑ.
Θα δούµε, λοιπόν, στην πράξη πώς θα διαµορφωθεί η κατά-
σταση και θα δούµε στο τέλος ποιος θα έχει δίκιο. 

Τώρα, λοιπόν, µετά απ’ αυτήν τη δικαίωση της τότε κριτικής
µου, εγώ δεν θα σας ασκήσω κριτική, αλλά θα πω κάποια πράγ-
µατα, επί των οποίων περιµένω απαντήσεις στη βάση της λογι-
κής. Ούτε της πολιτικής ούτε της αντιπολιτευτικής κριτικής ούτε
τίποτα! Στη βάση της λογικής!

Για να δούµε, λοιπόν, τη λογική. Υπάρχει ένας µύθος που θα
τον καταρρίψω στη συνέχεια µε ντοκουµέντα. Πριν φθάσω εκεί,
όµως, ας δούµε πώς έχει διαµορφωθεί η κατάσταση σήµερα.
Στην εκπόνηση των πορισµάτων του ΕΛΓΑ µπαίνει σήµερα ένας
κανόνας. Είναι ο «κόφτης» του 30%. Δηλαδή, όταν ένας παρα-
γωγός έχει ζηµιά µέχρι 30%, θα αποζηµιωθεί µέσω ΕΛΓΑ για βρο-
χόπτωση. Το παραπάνω ποσοστό από το 30% θα αποζηµιωθεί
µέσω διαδικασιών ΠΣΕΑ. Υποτίθεται ότι αυτός είναι ο κανόνας. 

Πώς γίνεται, λοιπόν, η αποζηµίωση µέσω ΕΛΓΑ; Είναι πάρα
πολύ απλό. Εάν υποθέσουµε ότι η ζηµιά είναι 30%, αφαιρούµε
ένα 15% γιατί ο παραγωγός υποτίθεται ότι κερδίζει από τα καλ-
λιεργητικά έξοδα και τη µεταφορά του βαµβακιού και αυτό που
βγαίνει, το πολλαπλασιάζουµε επί 0,88. Δηλαδή, αν κάποιος έχει
ζηµιά 30%, µ’ αυτό που σας είπα θα αποζηµιωθεί για ζηµιά 12%!
Αυτή είναι η κείµενη πρακτική του ΕΛΓΑ. 

Είναι ακριβώς όπως σας τα λέω, κύριε Υπουργέ. Τα έχω φάει
µε το κουτάλι! Από τον Τύρναβο είµαι!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων):  Έτσι είναι.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Χαίροµαι που ο παρακαθήµενος
Υφυπουργός σας τα γνωρίζει πάρα πολύ καλά τα θέµατα. Το πε-
ρίµενα ότι θα τα γνώριζε. Αλίµονο αν ο κ. Δριβελέγκας δεν γνώ-
ριζε αυτά τα θέµατα! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων):  Απ’ αυτό εξυπακούεται ότι εγώ δεν τα
ξέρω!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι, καθόλου! Δεν είπα τέτοιο
πράγµα. Όµως, επειδή σας είδα σε µία κατάσταση ανησυχίας,
σας λέω να µην ανησυχείτε, γιατί είναι ακριβώς όπως σας τα λέω. 

Ας δούµε τώρα τα ΠΣΕΑ. Ερχόµαστε στο µύθο που σας είπα
πριν. Ο µύθος λέει –είναι η επικρατούσα αντίληψη- ότι τα προ-
γράµµατα ΠΣΕΑ αργοπορούν, γιατί ευθύνεται η Ευρωπαϊκή
Ένωση, αφού τελούν υπό την έγκριση, κύριε Τσιάρα, της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής.

Ουδέν αναληθέστερον. Μύθος. Ο κανονισµός, τον οποίο θα
καταθέσω τώρα στα Πρακτικά της Βουλής, ο 659/1999 λέει ότι η
έγκριση προγραµµάτων ΠΣΕΑ από την Ευρωπαϊκή Ένωση γίνε-
ται εντός διµήνου από τότε που υποβάλλεται το πρόγραµµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Λέει και κάτι άλλο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τώρα θα σας τα πω όλα εγώ, θα το
πω και το άλλο. Μη βιάζεστε, κύριε Δριβελέγκα. Γίνεται εντός δι-
µήνου από τότε που υποβάλλεται το πρόγραµµα, εκτός εάν ζη-
τηθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή επεξηγήσεις. Στην
περίπτωση αυτή, λοιπόν, εάν δοθούν επεξηγήσεις από το κρά-
τος-µέλος, το δίµηνο αρχίζει να µετράει από τότε που λαµβάνο-
νται οι απαντήσεις στα διευκρινιστικά ερωτήµατα από το
κράτος-µέλος. 

Καταθέτω λοιπόν στα Πρακτικά το αντίστοιχο τµήµα του κα-
νονισµού που πιστοποιεί απολύτως αυτό που είπα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίo βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ερώτηµα. Θα µας πείτε, κύριε Υπουργέ, ξεκάθαρα, για την κα-
θυστέρηση φταίει η ελληνική διοίκηση ή φταίει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Η ελληνική διοίκηση. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραία, χαίροµαι που έχω απέναντι
µου έναν Υπουργό που λέει τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Πάντα. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Χαίροµαι. Επιτέλους έτσι πρέπει να
λειτουργούµε. Να δούµε τώρα αν ο αξιότιµος Υπουργός θα ακο-
λουθήσει και στη συνέχεια την ίδια λογική των πραγµάτων. 

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, στις 11 Φεβρουαρίου του 2011 είχα
καταγγείλει από το Βήµα της Βουλής -και είχε γίνει η κριτική µου
αποδεκτή από τον κ. Κουτσούκο τότε- ότι όσον αφορά τις καλ-
λιεργούµενες εκτάσεις βάµβακος και την παραχθείσα ποσότητα
βάµβακος κατά τα τρία έτη αναφοράς –γιατί όταν µιλάµε για
ΠΣΕΑ, µιλάµε για τριετή περίοδο αναφοράς- ’07, ’08, ’09 είναι
πλασµατικά. Και τότε είχα πει ότι δεν κάνουµε µόνο λόγο για
Greek Statistics, αλλά και για Greek Agrostatistics. 

Γιατί; Γιατί άλλα στοιχεία έχει το ΥΠΑΑΤ, άλλα στοιχεία έχει ο
ΕΛΓΑ µέσω ΟΠΕΚΕΠΕ, άλλα στοιχεία έχει η ΕΛΣΤΑΤ. Ναι, αλλά
η παραχθείσα ποσότητα είναι µία, άρα πρέπει να υπάρχει ένας
αριθµός. Οι καλλιεργούµενες εκτάσεις είναι συγκεκριµένες, άρα
πρέπει να υπάρχει ένας αριθµός. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, τώρα και περιµένω να µου απαντήσετε µε
την ίδια ευθύτητα. Ποια στοιχεία για τις καλλιεργούµενες εκτά-
σεις και την παραχθείσα ποσότητα θα στείλετε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, προκειµένου να στοιχειοθετηθεί και να αποδειχθεί η
ζηµία; Του ΕΛΓΑ, της ΕΛΣΤΑΤ ή του ΥΠΑΑΤ; 

Εδώ, λοιπόν, καταθέτω στα Πρακτικά -διότι εµείς ό,τι λέµε το
θεµελιώνουµε- έγγραφο του ΕΛΓΑ και έγγραφο της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής που δείχνουν τα greek agrostatistics. Άλλα
λέει ο ένας, άλλα λέει ο άλλος. Τι στοιχεία θα στείλετε; Εσείς θα
µου πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Του ΟΣΔΕ. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι στοιχεία θα στείλετε; Του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ µέσω ΟΣΔΕ που δίδονται στον ΕΛΓΑ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): …του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μα, άλλα λέει η Ελληνική Στατιστική
Αρχή. Να την καταργήσετε. Άλλα στοιχεία λέει το ΥΠΑΑΤ. Να
αναιρέσετε την αξιοπιστία των υπηρεσιών σας. 

Τα καταθέτω, να τα δει ο κύριος Υπουργός, όπως τα είδε τότε
και ο κ. Κουτσούκος και συµφώνησε απολύτως και είπε: «Ναι,
κάτι γίνεται εδώ, πρέπει να το δούµε».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε µου επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε Υπου-
ργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Είναι φανερό ότι όλη η προσπάθεια που
γίνεται στο Υπουργείο τώρα είναι για να τα ενοποιήσει όλα αυτά,
γιατί όλα αυτά τα στοιχεία ξέρετε από πού προέρχονται. Προέρ-
χονται από λάθος δηλώσεις, από παραπλανητικές δηλώσεις, από
πανωγραψίµατα, από ιστορίες. Τώρα µε τον ΟΣΔΕ που απεικο-
νίζονται πλήρως και τελειώνει αυτή η διαδικασία, θα χρησιµοποι-
ούµε µόνο τον ΟΣΔΕ, δηλαδή τον ΟΠΕΚΕΠΕ. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Άρα, δέχεστε αυτό που σας είπα ότι
υπάρχει µία λαθροχειρία στα στοιχεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Αλλά τώρα πηγαίνουν τα στοιχεία στον
ΟΠΕΚΕΠΕ. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Και τώρα κάνετε µία προσπάθεια
αναδόµησης την όλης κατάστασης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Όχι. Η λαθροχειρία των παλιών ετών δεν
µας αφορά. Αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα ΟΣΔΕ το οποίο γίνεται
και απεικονίζει απολύτως την πραγµατικότητα και αυτά τα στοι-
χεία θα χρησιµοποιούµε από δω και πέρα. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε µε. Όταν
µιλάνε για ΠΣΕΑ του ’10 κατ’ ανάγκη θα στηριχθούν στην προη-
γούµενη τριετή περίοδο αναφοράς, ’07, ’08, ’09. Είναι κανονι-

σµός ΠΣΕΑ, δεν γίνεται διαφορετικά. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)
Άρα, όταν µου λέτε ότι υπάρχει «λαθροχειρία», αναξιοπιστία

να το πω καλύτερα, των στοιχείων αυτών, υπάρχει εξ αντικειµέ-
νου ένα πρόβληµα στα ΠΣΕΑ. Δεν ευθύνεστε εσείς. Υπάρχει,
όµως. Ευθύνεται η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν ξέρω
ποιος ευθύνεται. Υπάρχει, όµως, ένα αντικειµενικό πρόβληµα
αξιοπιστίας των στοιχείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη, είµαστε
ήδη στα δέκα λεπτά. Παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά εγώ
είµαι πολύ συγκεκριµένος επί του αντικειµένου, µα πάρα πολύ
συγκεκριµένος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κανονισµός δεν λέει
ότι όποιος είναι συγκεκριµένος πάει στα είκοσι λεπτά. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τότε ζητάω την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι, δεν µπορείτε. Την

είχατε την ανοχή. Μην παρεξηγούµε την ανοχή. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω. Ένα λεπτό.
Έρχοµαι σε ένα τρίτο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Για να πάρει,

αγαπητοί συνάδελφοι, κάποιος αποζηµίωση µέσω ΠΣΕΑ, θα πρέ-
πει να έχει ατοµική ζηµιά 30% και άνω και η ζηµιά σε επίπεδο
νοµού να είναι 30% και πάνω! 

Ερώτηµα: Θα εφαρµοστεί αυτό το κριτήριο τώρα στα ΠΣΕΑ;
Και αν εφαρµοστεί, ποιοι νοµοί είναι επιλέξιµοι; Πρόκειται για ένα
αυθαίρετο κριτήριο που συντρίβει τους Έλληνες παραγωγούς.
Είχε ασκήσει δριµεία κριτική το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτό το κριτήριο. Είχε
πει ότι όταν θα γίνει κυβέρνηση, θα το αλλάξει. Ο κ. Σαρρής είχε
δεσµευθεί δηµόσια ότι θα το αλλάξει η Κυβέρνηση αυτή. Περι-
µένουµε, λοιπόν, να ξεκαθαρίσετε για το ζήτηµα αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη, δεν τε-

λειώνετε. Βλέπω ότι κάνετε ανάπτυξη εις το διπλάσιο του χρό-
νου. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Γιατί µε καίει. Προέρχοµαι από µία
περιοχή και περιµένει ο κόσµος και οι βαµβακοπαραγωγοί να δι-
ευκρινίσουµε κάποια πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας έδωσα διπλάσιο
χρόνο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το σέβοµαι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν το βλέπω. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κλείστε. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Προσέξτε τώρα το ηλίθιον του κρι-

τηρίου αυτού. Αν υποθέσουµε ότι υπάρχει ζηµιογόνο αίτιον κα-
τολισθήσεως, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι για να πάρει κάποιος
αποζηµίωση στο Βόλο, θα πρέπει ο Νοµός Μαγνησίας κατά 30%
να πέσει µέσα στον Παγασητικό Κόλπο. Όταν µιλάµε δε για Νο-
µούς Λαρίσης, Τρικάλων και Καρδίτσας, αυτό το ηλίθιο κριτήριο
σηµαίνει ότι θα πρέπει να µας πλακώσουν τα γύρω βουνά κατά
30%. Είναι έγκληµα αυτό που γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά σχετικό έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω, λοιπόν, -πρέπει να απαντήσετε στα συγκεκριµένα
αυτά τρία ερωτήµατα που έθεσα- λέγοντας µόνο τούτο. Αναφερ-
θήκατε και στον ΕΛΟΓΑΚ. Βγάλτε το από τη «ΔΗΜΗΤΡΑ», βγάλτε
το από τον οργανισµό.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Γιατί;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι λάθος. Αφήστε την αυτονοµία
του ΕΛΟΓΑΚ. Γιατί; Τώρα θέλω να σας ρωτήσω και να κάνετε ξε-
κάθαρο το εξής: Ο κτηνοτρόφος και άλλοι, τυροκόµοι κ.λπ., πλη-
ρώνουν εισφορά στον ΕΛΟΓΑΚ. Στο νέο Οργανισµό «ΔΗΜΗΤΡΑ»
όλοι οι παραγωγοί θα πληρώνουν; Αυτό πρέπει να το ξεκαθαρί-
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σετε, για να µην υπάρχουν διάφορες φήµες.
Εµείς λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας λέµε ότι τουλάχιστον οι

Θεσσαλοί αγρότες είναι αξιοπρεπείς άνθρωποι και έντιµοι. Οι
αποζηµιώσεις που θα δοθούν θα είναι πενιχρές. Ξέρετε τι λένε
στα καφενεία; Πες τους, Ροντούλη, να κρατήσουν τα λεφτά. Κρα-
τήστε τα από τον Θεσσαλό παραγωγό, γιατί είναι εξευτελιστικές
οι αποζηµιώσεις. Τουλάχιστον να κρατήσουµε εµείς την αξιοπρέ-
πειά µας και εσείς να εµφανιστείτε στον Πρωθυπουργό και να
πείτε ότι οι Θεσσαλοί παραγωγοί νιώθουν προσβεβληµένοι και
µου τις επιστρέφουν τις αποζηµιώσεις. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ µη µας προσβάλλετε, γιατί αυτά τα
χρήµατα που θα δοθούν, δεν θα βγάλουν ούτε το κόστος των
ψεκασµών. Να ξαναδούµε τα πράγµατα µαζί, να δούµε πώς θα
µπορέσουµε να ρυθµίσουµε µία κατάσταση πραγµάτων, γιατί ο
αγροτικός πληθυσµός περνά πάρα πολύ δύσκολες στιγµές και
ώρες.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας,
πράγµατι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αστέριο Ροντούλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ και
Βουλευτή Λαρίσης.

Καλείται στο Βήµα η επίσης Βουλευτής Λαρίσης και Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Ηρώ Διώτη.

Παρακαλώ, κυρία Διώτη.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω να είµαι πιο

σύντοµη από τον κ. Ροντούλη.
Κατ’ αρχάς, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, απευ-

θυνόµενη σε εσάς πρώτα, έχω την εντύπωση ότι έχετε πολύ
κοντή µνήµη. Κάνετε λες και δεν ξέρετε γι’ αυτή τη ζηµιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να παρακολουθήσει
τώρα ο κύριος Υπουργός την κ. Διώτη, διότι άκουσε αρκετά τον
κ. Ροντούλη. 

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Δεν µε πειράζει. Ούτως ή άλλως δεν παρακολου-
θεί την Αριστερά ο κύριος Υπουργός, γι’ αυτό και δεν µε είδε πριν
στην Αίθουσα. 

Κάνετε λες και δεν ξέρετε, λοιπόν, πού οφείλεται η µη πλη-
ρωµή των αποζηµιώσεων. Ούτε σε ΠΣΕΑ, αυτά που λέτε, ούτε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κύριε Κόλλια, εσείς πέρυσι ήσασταν εισηγητής στο νοµοσχέ-
διο για τον ΕΛΓΑ. Ωρυόσασταν και για τη διάλυση του ΕΓΛΑ και
για την απαξίωση του κοινωνικού του ρόλου. Παραβλέπατε βέ-
βαια και αποσιωπούσατε τις τεράστιες ευθύνες και των κυβερ-
νήσεων της Νέας Δηµοκρατίας για την απαξίωσή του, που τον
χρησιµοποίησαν για δεκαετίες µαζί µε το ΠΑΣΟΚ για να αναπα-
ράγουν τις πελατειακές τους σχέσεις στην ύπαιθρο.

Προφανώς όλες αυτές οι εκτιµήσεις για τις ζηµιές έπρεπε να
γίνονταν αφού αποψιλώθηκε ο ΕΛΓΑ από προσωπικό µε νόµο
που ψηφίστηκε.

Έρχοµαι σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Εξήµιση µήνες µετά την
προηγούµενη συζήτηση για το πράσινο σκουλήκι και ένα χρόνο
µετά τις προηγούµενες καταστροφές, µένουν απλήρωτοι οι πα-
ραγωγοί. Τι άλλαξε, όµως, µέσα σε ένα χρόνο, από το καλοκαίρι
του 2010 έως σήµερα, στον τοµέα της πρωτογενούς παραγω-
γής; Κατά τη γνώµη µας, αυτό είναι και το πρόβληµα, γιατί άλ-
λαξαν πολλά εις βάρος των αγροτών.

Κατ’ αρχάς σαν χθες, το 2010, στη Διαρκή Επιτροπή Παραγω-
γής και Εµπορίου, ήρθε το νοµοσχέδιο που διέλυσε τον ΕΛΓΑ και
αντί να δώσει λύσεις σε χρόνιες παθογένειες του κανονισµού
ασφάλισης, δηµιούργησε δεκάδες νέες στρεβλώσεις και προ-
βλήµατα στους παραγωγούς.

Ως ΣΥΡΙΖΑ ζητάγαµε τότε έναν διαφορετικό ΕΛΓΑ µε ένα νέο,
αναθεωρηµένο κανονισµό, που θα περιλαµβάνει όλους τους εν-
δεχόµενους κινδύνους, θα καλύπτει πλήρως όλα τα στάδια της
παραγωγής και θα προβλέπει δίκαιες και αντικειµενικές αποζη-
µιώσεις για τις ζηµιές, τόσο στο φυτικό όσο και στο ζωικό κεφά-
λαιο. Δεν µας άκουσε κανείς. Το αποτέλεσµα είναι σήµερα οι
παραγωγοί να καλούνται να πληρώσουν τις νέες αυξηµένες
ασφαλιστικές εισφορές στον ΕΛΓΑ, να προβλέπεται βέβαια και
η ιδιωτική ασφάλιση- ενώ δεν έχουν λάβει ακόµη αποζηµιώσεις
από τις ζηµιές της προηγούµενης χρονιάς και ταυτόχρονα δεν
καλύπτονται οι µισοί και παραπάνω κίνδυνοι της παραγωγής

τους.
Δεύτερο που συνέβη. Από 1η Γενάρη ο ΦΠΑ των αγροτικών

εφοδίων εκτοξεύτηκε από το 11% στο 13%, ενώ η αγορά αγρο-
τικών µηχανηµάτων εκτινάχθηκε στο 23%. Το πρόβληµα είναι ότι
ήδη έχουν αρχίσει να κυκλοφορούν φήµες στους κύκλους των
εµπόρων αγροεφοδίων –και σας καλώ να τις επιβεβαιώσετε ή να
τις διαψεύσετε, κύριε Υπουργέ- ότι εξετάζετε τα αγροεφόδια να
ενταχθούν σε υψηλότερο φορολογικό συντελεστή και µάλιστα
σχετικά σύντοµα. Εξυπακούεται ότι οι παραγωγοί επωµίζονται
µόνοι τους το κόστος των ψεκασµών των σοδιών τους. 

Άρα και στην περίπτωση του πράσινου σκουληκιού έχουµε κα-
ταχρεωµένο κόσµο, γιατί από την πολιτεία δεν έχει πάρει δεκάρα
τσακιστή.

Η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου
έγινε µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση, προκαλώντας µάλιστα τη
δυσφορία των αγροτών, καθώς τα ποσά που ήταν στους λογα-
ριασµούς ήταν σαφώς µικρότερα των αναµενοµένων. Και ας µη
συζητήσουµε φυσικά για το θέµα της επιστροφής ΦΠΑ, που
έλαβε και άλλη παράταση µέχρι τις 26 του επόµενου µήνα.

Τρίτον, το αγροτικό ρεύµα πήρε αύξηση της τάξεως του 8%
µε διαβεβαιώσεις ότι δεν θα υπάρξει άλλη αύξηση. Με τη φόρα,
όµως, που έχει πάρει η Κυβέρνηση να µαζέψει έσοδα και να κλεί-
σει µαύρες τρύπες, κανείς δεν µπορεί να είναι σίγουρος για τί-
ποτα πλέον. Φυσικά δεν είµαστε και καθόλου αισιόδοξοι.
Επιτρέψτε µου να το λέω αυτό, καθώς νύχτα το Υπουργείο Οι-
κονοµικών έφερε και ευτυχώς νύχτα πήρε πίσω -χωρίς να είµα-
στε καθόλου σίγουροι αν δεν την καταθέσει πάλι- την τροπολογία
για την αύξηση του ΦΠΑ στο αγροτικό νερό.

Τέταρτον, τα φωτοβολταϊκά για τους αγρότες εξελίχθηκαν σε
φιάσκο και το γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ. Πλήρωσαν
πάρα πολλά χρήµατα, από 2.000 έως 5.000 ευρώ, για να κατα-
θέσουν επίσηµα φάκελο µε ορατό, όµως, πλέον τον κίνδυνο να
απορριφθούν οριστικά.

Τελευταίο, αλλά όχι έσχατο, είναι πως η νέα αναθεώρηση της
ΚΑΠ έρχεται και αυτή µε τη σειρά της να τσακίσει ακόµη περισ-
σότερο το ήδη µικρό αγροτικό εισόδηµα, καθώς στην κατανοµή
των κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης –όσο κι αν λέτε το αντί-
θετο- γνωρίζουµε ότι ο µεγάλος χαµένος θα είναι και η χώρα µας. 

Τι σηµαίνουν, λοιπόν, πρακτικά όλα αυτά; Ότι οι αγρότες σε
µια εξαντλητικά δύσκολη χρονιά και οικονοµικά δύσκολη πε-
ρίοδο, καλούνται καθηµερινά να πληρώνουν προς κάθε πιθανή
κατεύθυνση, ενώ η Κυβέρνηση και το Υπουργείο τους χρωστά
από χίλιες πλευρές.

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η φετινή χρονιά ήταν πολύ δύσκολη
καιρικά και για την περιφέρειά µου. Μόνο τον Αύγουστο οι ξαφ-
νικές καταιγίδες και οι χαλαζοπτώσεις κατέστρεψαν τη σοδειά
παραγωγών σε όλο το Νοµό της Λάρισας, ενώ ήδη υπάρχουν
µαρτυρίες για ζηµιές σε Φάρσαλα, Καρδίτσα και Αιτωλοακαρνα-
νία και από το πράσινο σκουλήκι και από το ρόδινο σκουλήκι.

Η πρώτη ενηµέρωση που λάβαµε φέτος από τη Περιφέρεια
Λάρισας για παρακολούθηση κρουσµάτων ήταν στις 6 Ιουλίου.
Μέχρι σήµερα έχουµε πάρει πέντε µηνύµατα από την περιφέρεια
γι’ αυτό. Δυο σηµεία, όµως, έχουν ιδιαίτερη σηµασία σ’ αυτές τις
ανακοινώσεις.

Γίνεται ρητή υπενθύµιση στους διακινητές γεωργικών φαρµά-
κων καταπολέµησης του εντόµου και στους παραγωγούς, να
πραγµατοποιούν ψεκασµούς µε εγκεκριµένα φυτοφάρµακα.

To δεύτερο σηµείο είναι ότι οι παραβάτες θα τιµωρούνται µε
αυστηρά χρηµατικά πρόστιµα και θα οδηγούνται στη δικαιοσύνη.

Εδώ θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση. Κύριε Υπουργέ, σύµ-
φωνα µε γεωπόνους τα πλέον αποτελεσµατικά φυτοπροστατευ-
τικά απέναντι στο πράσινο σκουλήκι υπήρξαν αυτά µε κύριο
δραστικό το dusolfan, µία ουσία άκρως τοξική τόσο για το περι-
βάλλον όσο και για τους έµβιους οργανισµούς, όσο και για τον
ίδιο τον άνθρωπο. Επισήµως η χρήση προϊόντων µε βάση το du-
solfan απαγορεύτηκε –και ορθώς- σ’ όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
σε Αυστραλία, σε Νέα Ζηλανδία, σε Ηνωµένες Πολιτείας, σε Κα-
ναδά, σε Βραζιλία και σε κάποιες βορειοαφρικανικές χώρες. 

Την ίδια ώρα, όµως, υπάρχουν πληροφορίες ότι από Τουρκία
-και ούτε µέσω Βουλγαρίας- ακόµα και σήµερα εισάγονται µεγά-
λες ποσότητες φυτοφαρµάκων µε την εν λόγω ουσία που κανέ-
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νας δεν γνωρίζει ποιος τις παραλαµβάνει, ποιος τις διαθέτει και
ποιος τις χρησιµοποιεί. Προφανώς υπάρχουν και σήµερα έµπο-
ροι και κατ’ επέκταση και παραγωγοί που λόγω του χαµηλού κό-
στους του –στη µαύρη αγορά πωλείται άλλωστε- αγνοούν
επιδεικτικά απαγορεύσεις και ελέγχους, όσοι και όποτε αυτοί γί-
νονται. Μήπως οι ελεγκτικοί µηχανισµοί του Υπουργείου τουλά-
χιστον γι’ αυτό το ζήτηµα θα πρέπει να ενισχυθούν και να
αποκτήσουν µία µεγαλύτερη εγρήγορση;

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε το εξής: Κύριε Υπουργέ, στο Υπουρ-
γείο σας αλλά και στην Κυβέρνηση θα πρέπει κάποια στιγµή να
αντιληφθείτε ότι δεν σας χρωστάει η ελληνική κοινωνία αλλά της
χρωστάτε εσείς και στους παραγωγούς, εκτός από υπέρογκα
χρηµατικά ποσά, χρωστάτε το ίδιο το γεγονός ότι η χώρα παρέ-
µεινε όρθια όλα τα προηγούµενα χρόνια. Γεωργικά προϊόντα ως
επί το πλείστον εξήγαγε ιστορικά η χώρα αυτή και όχι πετρέλαια
ή χρυσό. Αυτές οι εξαγωγές την είχαν κρατήσει ζωντανή όλες τις
προηγούµενες δεκαετίες κι εσείς το µόνο που κάνετε είναι να
απαξιώνετε όλο και περισσότερο την αγροτική παραγωγή µέχρι
να φτάσετε τη χώρα να παράγει το απόλυτο τίποτα.

Σας καλούµε για ακόµα µία φορά να αλλάξετε και να διευρύ-
νετε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ –ο κ. Υπουργός είπε ότι θα το
κάνει- και βέβαια είµαστε εδώ πέρα για να δούµε τις αλλαγές που
θα φέρετε για να είστε σοβαροί –όπως είπατε πριν σε µία επί-
καιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ- και µη ανακόλουθοι µε τις δικές
σας εξαγγελίες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.

Διώτη, Βουλευτή Λαρίσης του ΣΥΡΙΖΑ και Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπο.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος το ΠΑΣΟΚ κ.
Εµµανουήλ Μπεντενιώτης, Βουλευτής Α’ Πειραιώς.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
υρία και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η γεωργία για τη

χώρα µας είναι ένας ιδιαίτερης σηµασίας τοµέας της εθνικής οι-
κονοµίας. Η αγροτική οικονοµία, µαζί µε τη ναυτιλία και τον του-
ρισµό, είναι οι βασικοί τοµείς της οικονοµίας, στους οποίους
πρέπει να στηρίζουµε την ανάπτυξη της χώρας, ενώ παράλληλα
πρέπει να στηρίξουµε και τους τοµείς της πράσινης ανάπτυξης
η οποία στην προοπτική της εποχής µας, έχει ιδιαίτερη σηµασία
για την προοπτική ανάπτυξης της πατρίδας µας.

Ενώ σήµερα στη ναυτιλία και στον τουρισµό παρατηρούµε
αξιόλογη προοπτική, στη γεωργία τα τελευταία χρόνια, ειδικό-
τερα εκείνα της δεκαετίας του 2000, παρατηρούµε µία καθίζηση,
υψηλά κόστη παραγωγής, τιµές στον τόπο παραγωγής χαµηλό-
τερες του κόστους παραγωγής, τραγική εκµετάλλευση των πα-
ραγωγών από τους διαµεσολαβητές και µεταπράτες, τιµές στα
σηµεία κατανάλωσης σε επίπεδα τριπλάσια, µέχρι και πενταπλά-
σια της τιµής αγοράς από τους παραγωγούς. Έτσι οι αγρότες-
παραγωγοί γίνονται φτωχότεροι, ενώ απασχολούνται ως κολίγοι,
όταν οι µεταπράτες και διαµεσολαβητές έχουν γίνει πάµπλουτοι.
Γι’ αυτό και έχουν εγκαταλειφθεί οι καλλιέργειες, µε αποτέλεσµα
σε χωριά µε υψηλής στρεµµατικής απόδοσης πεδιάδες, να αγο-
ράζουµε κηπευτικά, φρούτα και λαχανικά εισαγωγής, ενώ θα
µπορούσαν να καλλιεργηθούν απλά και στον κήπο της αγροικίας.

Γι’ αυτό πρέπει να προχωρήσουµε άµεσα σε µια βαθιά µεταρ-
ρύθµιση του αγροτικού τοµέα, κάτι που κάνουν µε πολλή επιτυ-
χία και µε σχεδιασµό η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Να προχωρήσουµε σε αναδιάρθρωση καλλιεργειών,
σε ουσιαστική στήριξη της αγροτικής παραγωγής, σε µια ριζο-
σπαστική παρέµβαση του τρόπου διαµόρφωσης των τιµών µε-
ταξύ παραγωγής και κατανάλωσης, σε οργάνωση τοπικών
αγορών, αλλά και σε επιτήρηση της αγοράς η οποία µπορεί να
είναι ελεύθερη, αλλά δεν µπορεί να είναι ασύδοτη και κυρίως δεν
µπορεί να είναι αισχροκερδική.

Μόνο έτσι θα επιτύχουµε ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας,
αφού υιοθετήσουµε καλλιέργειες υψηλής απόδοσης, προϊόντα
τοπικής ονοµασίας προέλευσης και τυποποίηση για εξαγωγές.
Αλλά και δυνατότητα, να κατοχυρώσουµε αυτήν την παρουσία
µας, στις µεγάλες δύσκολες αγορές του εξωτερικού.

Έχουµε προϊόντα που µπορούµε να τα επιβάλλουµε στις
πλέον απαιτητικές αγορές της παγκόσµιας κοινότητας: Μέλι,

λάδι, κρασί, φρούτα, κηπευτικά, όλα εύγεστης γεύσης και υψη-
λής απαράµιλλης αξίας. Χρειάζεται, όµως, σχεδιασµός, στρατη-
γική και συναγερµός σ’ ολόκληρη την ύπαιθρο, στην οποία
πρέπει να επιστρέψουµε, όπως τη δεκαετία του 1980 στα πρώτα
χρόνια του ΠΑΣΟΚ.

Και τώρα για την επερώτηση, µερικές επισηµάνεις, για τη βαµ-
βακοκαλλιέργεια. Έχουµε, περίπου, πενήντα χιλιάδες βαµβακο-
καλλιεργητές σ’ ένα µεγάλο µέρος µονοκαλλιεργειών, αλλά και
ένα άλλο µικρό µέρος µε νοοτροπία επιβίωσης από τις αποζη-
µιώσεις και τις επιδοτήσεις. Αυτό, όµως, δεν µπορεί να έχει
πλέον συνέχεια, δεν µπορεί να έχει προοπτική. Πρέπει αναµφί-
βολα να στηρίξουµε τη βαµβακοκαλλιέργεια, να αναδιαρθρώ-
σουµε τις ποιότητες και τις ποικιλίες παραγωγής, αλλά και να
βελτιώσουµε το σύστηµα και την οργάνωση των ασφαλιστικών
καλύψεων τόσο του ΕΛΓΑ, όσο και του ΟΠΕΚΕΠΕ, δύο φορέων
που απαιτείται να λειτουργούν πλέον σύγχρονα, έγκαιρα αλλά
και έγκυρα.

Αυτήν την αντικειµενικότητα στις κατανοµές των αποζηµιώ-
σεων καλείται να διασφαλίσει η Κυβέρνηση, ενώ παράλληλα θα
πρέπει να αποτρέψει την είσπραξη αποζηµιώσεων από επαγγελ-
µατίες των επιχορηγήσεων και της διαπλοκής, έτσι για να στηρί-
ξει την αγροτική ανάπτυξη και την προοπτική ανάπτυξης της
υπαίθρου.

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αποδεχτούµε ότι η προσπάθεια
που παρακολουθούµε από την Κυβέρνηση και το αρµόδιο
Υπουργείο είναι ικανοποιητική. Η απάντηση του Υπουργείου στη
σηµερινή επερώτηση πρέπει να κριθεί επαρκής. Πρέπει, όµως να
παρατηρήσουµε ότι πρέπει να γίνει και περισσότερο αποτελε-
σµατική αυτή η πολιτική, γιατί έχουµε ευθύνη απέναντι στο χώρο
της υπαίθρου και στους αγρότες, στους οποίους µαζί µε τους µι-
κροµεσαίους επαγγελµατίες στηρίζεται ολόκληρη η ανάπτυξη
και η προοπτική της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Εµµανουήλ Μπεντενιώτη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ και Βουλευτή Α’ Πειραιώς και γιατί ήταν µέσα στο χρόνο,
και µάλιστα ένα λεπτό λιγότερο.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Όπως πάντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όπως πάντα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα τα εξής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση έργων και δραστηριοτήτων, ρύθµιση αυθαιρέτων σε συνάρ-
τηση µε δηµιουργία περιβαλλοντικού ισοζυγίου και άλλες
διατάξεις, αρµοδιότητας ΥΠΕΚΑ».

Εισερχόµεθα τώρα στο στάδιο των δευτερολογιών των επε-
ρωτώντων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, µε πρώτο το Βου-
λευτή του Νοµού Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Γεώργιο
Καρασµάνη, ο οποίος έχει πέντε λεπτά στη διάθεσή του, για να
αναπτύξει δευτερολογών τις απόψεις του.

Ορίστε, κύριε Καρασµάνη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρησιµοποίησα κάποιες οξύτα-

τες εκφράσεις παρά το γεγονός, όπως εξήγησα, ότι δεν είναι στο
πολιτικό µου DNA, αλλά είναι εκφράσεις, οι οποίες συζητούνται
από την πλευρά των βαµβακοπαραγωγών. 

Στις 7 Ιουλίου, όταν συζητούσαµε την επερώτηση για τη γενι-
κότερη κατάσταση του ΕΛΓΑ, σας είχα πει τι λένε, τι κουβεντιά-
ζουν οι βαµβακοπαραγωγοί. Λένε ότι αν υπήρχε γιορτή ψεύδους,
θα εύχονταν στην Κυβέρνηση και στην πολιτική ηγεσία «Χρόνια
πολλά». 

Εσάς, κύριε Δριβελέγκα, δεν σας πιάνει αυτό, γιατί είσαστε
νέος Υπουργός.

Εγώ αναγνωρίζω ότι ο κ. Σκανδαλίδης είναι ένας έµπειρος και
ικανός πολιτικός. Δυστυχώς, όµως, έχει εµπλακεί στην όλη αυτήν
τη γραφειοκρατική διαδικασία. Θα ήταν προτιµότερο να µιλήσει
µε ειλικρίνεια. Έχω τα Πρακτικά, στα οποία έλεγε στα µέσα
Οκτωβρίου ότι µέχρι τέλος του 2010 θα υποβάλλει φάκελο στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, Πρόγραµµα ΠΣΕΑ για την κάλυψη της
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απώλειας εισοδήµατος των βαµβακοπαραγωγών. Πείτε ότι δεν
υπάρχουν λεφτά και γι’ αυτό συνεχώς αναβάλλετε τα προγράµ-
µατα των πληρωµών, για να κερδίσετε και πάλι χρόνο. 

Είχατε πει ότι η κ. Αποστολάκη, η τότε Υφυπουργός, είχε ενη-
µερώσει το Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Απλά έκανε µια ενηµέρωση και τίποτα παραπάνω. Ποτέ,
µα ποτέ δεν τέθηκε θέµα Προγράµµατος ΠΣΕΑ στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.  Ποτέ, µα ποτέ δεν ετοιµάστηκε φάκελος και ποτέ δεν
υποβλήθηκε. Έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι θα υποβάλλετε φά-
κελο. 

Κύριε Υπουργέ, συστήσατε µια επιτροπή. Αυτή η επιτροπή
έβγαλε ένα πόρισµα. Σας παρακαλώ, καταθέστε µας τώρα στα
Πρακτικά της Βουλής το πόρισµα αυτής της επιτροπής, για να
ξέρουµε κι εµείς τι λέει αυτό το πόρισµα. Εδώ, όµως, έχω τα
Πρακτικά, όπου σας λέγαµε ότι υπάρχουν επιστηµονικές µελέτες
που έχουν κατατεθεί στο Υπουργείο από καθηγητές της Εντοµο-
λογίας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, της Θεσσαλίας, οι
οποίες απεδείκνυαν ότι το πράσινο έντοµο προέρχεται από τις
έντονες βροχοπτώσεις του χειµώνα του 2009 και της άνοιξης του
2010. Άρα, λοιπόν, είχαµε ξεκάθαρα τα αίτια: Η βροχόπτωση. Η
βροχόπτωση όπως ξέρετε καλύπτεται από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ. 

Υπάρχει όµως και άλλος τρόπος να καλύψετε πάλι τους παρα-
γωγούς από τον ΕΛΓΑ. Το πράσινο σκουλήκι, όπως ξέρετε, είναι
έντοµο -αυτά σας τα λέω στα Πρακτικά, από τα Πρακτικά σας
διαβάζω- και στο βαµβάκι οι εντοµολογικές προσβολές καλύπτο-
νται από το ν. 3877/2010 στο άρθρο 5 παράγραφος 1 εδάφιο ιβ.
Ο ίδιος ασφαλιστικός κίνδυνος καλύπτεται και από το προηγού-
µενο νοµοθετικό καθεστώς. Με βάση αυτό το νοµοθετικό καθε-
στώς δίνονταν οι αποζηµιώσεις σε ζηµιές εντοµολογικές. Άρα,
λοιπόν, υπάρχει πάλι νοµικό πλαίσιο. Ο ν. 3877 στο άρθρο 5 –
σας το είπα, κύριοι συνάδελφοι- στην παράγραφο 4, δίνει τη δυ-
νατότητα της κάλυψης των αποζηµιώσεων. Εσείς τώρα ψάχνετε
να βρείτε µελέτες, για να µπορέσετε να καταθέσετε στην Ευρω-
παϊκή Κοινότητα. Και λέτε ότι η ζηµιά είναι µειωµένη στο 25%,
όταν γνωρίζετε ότι για να µπορέσετε να υποβάλετε φάκελο, πρέ-
πει η απώλεια του εισοδήµατος να είναι πάνω από 30%.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, µίλησα συγκεκριµένα. Δεν µίλησα για την
γενικότερη αγροτική πολιτική. Θα µιλήσουµε, όµως, πολύ σύ-
ντοµα, γιατί θα υπάρξει άλλη επερώτηση για τη γενικότερη αγρο-
τική πολιτική. 

Λέτε τώρα ότι δεν φταίµε εµείς, αλλά φταίνε οι εργαζόµενοι
που ήταν σε απεργιακές κινητοποιήσεις και γι’ αυτό ακριβώς χά-
σαµε το χρόνο. Ο κ. Σκανδαλίδης είναι πρωτοκλασάτο στέλεχος,
υποψήφιος αρχηγός του κόµµατος και συνοµιλεί µε τον Πρωθυ-
πουργό, συνοµιλεί µε τον Υπουργό Οικονοµικών. Θα µπορούσε
να δώσει έγκαιρα λύση. Σας το είχα επισηµάνει στις 7 Ιουλίου,
ότι µε αυτήν την παράταση των απεργιακών κινητοποιήσεων θα
έρθετε και θα µας πείτε ότι λόγω των κινητοποιήσεων δεν µπο-
ρούσατε να ανταποκριθείτε στο χώρο των αποζηµιώσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχετε δηµιουργήσει ακόµη αυτή τη
διεύθυνση της διαχείρισης κρίσεων, για να µπορείτε να υποβά-
λετε φάκελο στα ΠΣΕΑ και εκκρεµούν δεκάδες ζηµιές, τις οποίες
δεν έχετε υποβάλλει, όταν γνωρίζετε ότι οι ζηµιές, οι φάκελοι των
ΠΣΕΑ υποβάλλονται το πρώτο τρίµηνο, το πρώτο τετράµηνο της
νέας χρονιάς και αφορούν την προηγούµενη χρονιά. Εσείς δεν
έχετε κάνει τίποτα. Δηλαδή, µε δυο κουβέντες έχει ξεχαρβαλωθεί
ο ΕΛΓΑ. 

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε έστω και εκ των υστέρων ότι θα
αναµορφώσετε το ν. 3877. Εµείς σας έχουµε πει εδώ και δυο
µήνες ότι είµαστε σε µια επεξεργασία µιας νέας πρότασης και
είµαστε πλέον στο τέλος. 

Την πρόταση αυτή θα την καταθέσουµε πολύ σύντοµα στο
προσεχές διάστηµα. Μία πρόταση, η οποία πραγµατικά είναι εφι-
κτή, ρεαλιστική, προσαρµοσµένη και στις τοπικές και στις ευρω-
παϊκές συνθήκες και καλύπτει όλα τα ασφαλιστικά δικαιώµατα
των αγροτών και µάλιστα απλή, κατανοητή, χωρίς γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες. 

Από εκεί και πέρα, τι θέλει ο κύριος Υπουργός και µιλάει για

χρέη; Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Σας έχω
αποδείξει κατ’ επανάληψη, είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά
της Βουλής, ότι το χρέος είναι 4 δισεκατοµµύρια. Από τα 4 δισε-
κατοµµύρια, τα 800 εκατοµµύρια είναι τοκοχρεολύσια και θα
πληρωθούν µέχρι το 2019. Το χρέος είναι διαχρονικό. Το 1.600
αφορά τη δική σας Κυβέρνηση, το άλλο 1.600 αφορά τις κυβερ-
νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Εν πάση περιπτώσει, όµως, όλες
αυτές οι αποφάσεις είναι σύννοµες, καλύπτονται από το νοµο-
θετικό πλαίσιο. Συνεπώς, µην έρχεστε κάθε φορά και προσπα-
θείτε να πείτε και να αποδείξετε ότι φταίει η Νέα Δηµοκρατία.
Προσπαθείτε να αµαυρώσετε την εικόνα της Νέας Δηµοκρατίας,
που ως κυβέρνηση στα πέντε χρόνια έδωσε πάνω από 1,5 δισε-
κατοµµύριο για στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος από ζηµιές
που είχαν προκληθεί την περίοδο αυτή. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ σας κατέθεσα στην προηγούµενη επερώ-
τηση συγκεκριµένα παραδείγµατα παραγωγών, οι οποίοι έχουν
ζηµιά της τάξεως του 72% και του 64%. Γι’ αυτούς τους βαµβα-
κοπαραγωγούς, ποια θα είναι η αποζηµίωση; Όταν χωρίσατε την
Ελλάδα στην κατηγορία του 20%, του 25%, του 35%, τι θα πάρει
αυτός ο παραγωγός; Θα πάρει 15, 20, 30 ευρώ; Και το υπόλοιπο
θα το πάρει από τα ΠΣΕΑ; Στην καλύτερη των περιπτώσεων, 60%
αν του βάλετε ζηµιά στα ΠΣΕΑ, όπου, όπως ξέρετε, ο συντελε-
στής είναι µειωµένος κατά 35%, αυτός ο άνθρωπος θα πάρει πε-
νταροδεκάρες, 2– 3 ευρώ. Είναι δυνατόν µε αυτά τα χρήµατα να
µπορέσει να καλύψει κάτι; Ούτε το κόστος των ψεκασµών. Σας
το έχω αποδείξει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεπώς, µην έρχεστε και λέτε εδώ πράγµατα, τα οποία δεν
στέκουν και δεν ευσταθούν. Να είµαστε δίκαιοι και αντικειµενικοί. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας είπα ότι ο κύριος Υπουργός έχει παρασυρθεί από τους

υπηρεσιακούς παράγοντες κι έχει κάνει λάθη στο χρόνο -γι’ αυτό
είναι εκτεθειµένος- και πρέπει να δώσει άµεση λύση στους βαµ-
βακοπαραγωγούς. Πρέπει να εκδώσει άµεσα τα εκτιµητήρια, τις
πληρωµές και ταυτόχρονα να πει την αλήθεια ότι υπάρχει πρό-
βληµα µε το φάκελο των ΠΣΕΑ. Περιµένω, λοιπόν, να δω το πό-
ρισµα της επιτροπής. Να το καταθέσετε στα Πρακτικά, κύριε
Υπουργέ. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρασµάνη, Βουλευτή Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Γιαννάκης, Βουλευτής Βοιωτίας της
Νέας Δηµοκρατίας, να δευτερολογήσει.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, δεχτήκαµε µία επίθεση στην απάντηση

από τον κύριο Υπουργό, σε ό,τι έχει να κάνει µε την κριτική που
ασκήσαµε και µε τον τρόπο που ασκούµε το θεσµικό µας ρόλο.
Δεν ξέρω εάν ο κύριος Υπουργός κρίνει εξ ιδίων τα αλλότρια,
αλλά κανένας σε αυτή την Αίθουσα δεν γεννήθηκε µε παρθενο-
γένεση. Υπάρχει παρελθόν. 

Να θυµίσω στον κύριο Υπουργό, ότι πριν λίγες ηµέρες ο ίδιος
ο συνάδελφός του, ο κ. Λοβέρδος, είτε σε µία στιγµή έκρηξης
αυτοκριτικής διάθεσης είτε έκρηξης θεατρινισµού, αναφέρθηκε
στο πώς πολιτευθήκατε σαν αντιπολίτευση απέναντι στην κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας όλα αυτά τα χρόνια. Οι συγκρίσεις
είναι καταλυτικές. Άλλωστε, στα σηµεία που επικεντρώθηκε η
κριτική µας, δικαιωθήκαµε από τις ίδιες τις απαντήσεις. Τι είπαµε;
Μιλήσαµε για καθυστερήσεις. Το παραδεχθήκατε και αν εσείς οι
ίδιοι δεν το παραδεχόσαστε σε αυτήν την Αίθουσα, σας διαψεύ-
δουν τα ίδια τα δελτία Τύπου του Υπουργείου. Εδώ και οκτώ
µήνες κάθε λίγο και λιγάκι έχουµε επίσηµα διαβεβαίωση από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ότι θα δοθούν οι αποζηµιώσεις
στους βαµβακοπαραγωγούς. Αποζηµιώσεις ακόµη δεν έχουµε.

Δεύτερο σηµείο. Η κριτική µας επικεντρώθηκε στο πώς λει-
τουργεί ο ΕΛΓΑ. Αποδεχτήκατε και εσείς ότι υπάρχουν ατέλειες,
ότι θα φέρετε καινούργιο νοµοσχέδιο, ώστε να θεραπεύσετε
αδυναµίες του νοµοσχεδίου, που πριν λίγους µήνες ψηφίστηκε -
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και τότε είχαµε επισηµάνει αυτές τις αδυναµίες- µε αποτέλεσµα
να διαπιστώνετε κι εσείς σήµερα ότι ο ΕΛΓΑ είναι ένας οργανι-
σµός ο οποίος, αντί να βρίσκεται δίπλα στον Έλληνα παραγωγό,
δεν µπορεί να επιτελέσει το κοινωνικό του έργο.  

Το τρίτο σηµείο είναι για τα ΠΣΕΑ. Νοµίζω ότι παραδεχτήκατε
-δεν µπορούσατε να κάνετε κι αλλιώς- ότι αυτός ο οργανισµός
σήµερα δεν υφίσταται, δεν υπάρχει. Είπατε ότι θα τον δηµιουρ-
γήσετε σύντοµα. Το σύντοµα για τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, ιδιαί-
τερα το τελευταίο διάστηµα, ξέρουµε τι σηµαίνει όχι µόνο στον
τοµέα το δικό σας, σε όλο το κυβερνητικό έργο. Ήξεις, αφήξεις.
Λέτε ότι δεν θα πάρετε καινούργια µέτρα και µετά από µία βδο-
µάδα ανατρέπετε καθηµερινά ό,τι έχετε πει τον προηγούµενο
µήνα. Πώς να σας εµπιστευτούµε; Και το θέµα δεν είναι να σας
εµπιστευτούµε εµείς, αλλά να σας εµπιστευτεί η κοινωνία, γιατί
όταν διερχόµαστε µια τεράστια οικονοµική και κοινωνική κρίση,
αν µια κυβέρνηση τουλάχιστον δεν έχει την ανοχή της κοινωνίας,
δεν µπορεί να προχωρήσει σε ριζικές αλλαγές και σε ανατροπές
που έχει ανάγκη ο τόπος. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα µια απάντηση, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα
θέµα, το τόνισα στην πρωτοµιλία µου, που έχει να κάνει µε τον
περονόσπορο. Σχεδόν στο σύνολο της ελληνικής επικράτειας,
όπου υπάρχουν αµπέλια, υπάρχει µεγάλη ζηµιά. Δώστε µας µια
απάντηση. Μας ρωτούν οι συµπολίτες µας και πρέπει να τους
απαντήσουµε µε τον πιο επίσηµο τρόπο. Πρέπει η ίδια η πολιτεία
να δώσει πειστικές απαντήσεις, να διευκρινίσει τα ερωτήµατα
αυτά και να δοθούν λύσεις. Τι θα γίνει µε τον περονόσπορο; Τε-
ράστιες περιοχές στην πατρίδα µας έχουν υποστεί µεγάλη ζηµιά.

Θα ήθελα, επίσης, να σταθώ σε ένα σηµείο που το θεωρώ ιδι-
αίτερα σηµαντικό, το τόνισα και την πρώτη φορά, που έχει να
κάνει µε την ανάπτυξη της περιφέρειας. Δίνεται στην πολιτεία,
δίνεται σε σας, στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, µια µοναδική ευκαιρία, σε µια περίοδο βαθιάς ύφε-
σης και κρίσης, ο αγροτικός τοµέας, η πρωτογενής παραγωγή
να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης. 

Υπάρχει ενδιαφέρον, υπάρχουν νέοι επιστήµονες, νέοι συµπο-
λίτες µας που γυρνούν στα χωριά τους και θέλουν να ασχολη-
θούν µε την παραγωγή. Δώστε τους τα εφόδια, εξοπλίστε τους
µε τα µέσα εκείνα, απλοποιείστε τις διαδικασίες και η ερώτησή
µας έρχεται σ’ αυτό το σηµείο να συµβάλει. Φτιάξτε οργανισµούς
τέτοιους, εκσυγχρονίστε τον ΕΛΓΑ, φέρτε τις αλλαγές σύντοµα,
ώστε να αισθανθούν οι νέοι άνθρωποι που θέλουν να επενδύσουν
και να δουλέψουν στον πρωτογενή τοµέα, ότι υπάρχει µια πολι-
τεία που αν µη τι άλλο κοινωνικά στέκεται δίπλα τους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή Βοιωτίας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μιχαήλ Γιαννάκη.

Παρακαλείται ο Βουλευτής Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας να λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σαν εισηγητής του νόµου για την προστασία

της γεωργικής ασφάλισης καθόλου δεν χάρηκα που ο κύριος
Υπουργός παραδέχτηκε επιτέλους ότι αυτός ο νόµος έχει προ-
βλήµατα και δεν µπορεί να υπηρετήσει τον αγρότη. 

Χάρηκα, όµως, ιδιαιτέρως που σήµερα εξήγγειλε την τροπο-
ποίηση αυτού του νόµου και βεβαίως στο µυαλό του το πρώτο
που είχε ήταν να επαναφέρει τα ΠΣΕΑ στον ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ έχει
και τη γνώση και την εµπειρία, έχει ένα µηχανισµό έτοιµο και µπο-
ρεί να ανταποκριθεί στις εκτιµήσεις και σε όλη τη διαδικασία που
αφορά τις έκτακτες ζηµιές. 

Βεβαίως, ένα δεύτερο σηµείο που θα πρέπει να έχετε υπ’ όψιν
σας, κύριε Υπουργέ -και χαίροµαι που µου δίνεται η ευκαιρία
αυτήν τη στιγµή να το επισηµάνω- είναι ότι θα πρέπει επιτέλους
να τονώσετε τον κοινωνικό χαρακτήρα του ΕΛΓΑ και να απεγκλω-
βιστείτε από τους ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς. 

Δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, ο αγρότης να πληρώνει τα
πάντα και όταν έρχεται η ώρα να αποζηµιωθεί, να πληρώνεται
σύµφωνα µε το αποθεµατικό. Και αν, όπως είπε ο κύριος Υπουρ-
γός, εντάξετε και άλλα παθογόνα αίτια µέσα στον κανονισµό, δεν
θα έχετε προσφέρει καµµία υπηρεσία στους αγρότες για τον
απλούστατο λόγο ότι όταν έχουµε έναν κανονισµό που συµπερι-

λαµβάνει τα πάντα, στην πρώτη µεγάλη ζηµιά θα εξαντλείται το
αποθεµατικό του ΕΛΓΑ και στις επόµενες θα λέτε στους αγρό-
τες, όπως το προβλέπει ο νόµος, ότι «δεν έχω πόρους, δεν έχω
αποθεµατικά, δεν µπορώ να σας αποζηµιώσω».

Για µας η πρόταση είναι να στηριχθεί ο ΕΛΓΑ µε πόρους από
τον κρατικό προϋπολογισµό και στις περιπτώσεις που εντάσ-
σουµε ζηµιές και παθογόνα αίτια στον κανονισµό, τότε θα πρέπει
να έρχεται το κράτος και να στηρίζει µε επιπρόσθετους πόρους
αυτή τη ζηµιά, ώστε να µην εξουθενώνεται οικονοµικά ο ΕΛΓΑ.
Το είπαµε και την προηγούµενη φορά, ότι αυτό το 0% έως 20%
που προβλέπει ο νόµος ουσιαστικά είναι 0% και δεν προσφέρει
απολύτως τίποτα.

Όσον αφορά τα ΠΣΕΑ είπε ο κύριος Υπουργός –και οφείλατε
να τον είχατε προστατεύσει εσείς που γνωρίζετε καλύτερα τα θέ-
µατα- ότι µπορεί να εφαρµόσει τον κανονισµό των ΠΣΕΑ που
υπήρχε πριν από την ψήφιση του νόµου. Αυτό είναι µεγάλο
λάθος. 

Στο άρθρο 24 προβλέπεται σαφώς ότι στις 31.12.2010 παύει
να ισχύει ο κανονισµός. Άλλωστε ο κανονισµός που υπάρχει σή-
µερα, κύριε Υπουργέ, δεν αναφέρεται στους καλλικρατικούς δή-
µους, αλλά σε επιτροπές που θα συστηθούν στη νοµαρχία, σε
συντονιστικές επιτροπές, όπως επίσης αναφέρεται κυρίως στο
διοικητή του ΕΛΓΑ ο οποίος συγκροτεί και συντονίζει όλες αυτές
τις επιτροπές. Και να θέλατε να τον εφαρµόσετε, δεν µπορείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, ακόµα. Σας ευχαρι-
στώ.

Βέβαια, είπε ο κύριος Υπουργός –και το άκουσα µε ιδιαίτερη
ανησυχία- ότι µε βάση τα συγκριτικά στοιχεία –το είπε και ο κ.
Ροντούλης προηγουµένως- δεν υπάρχει οικονοµική ζηµιά µεταξύ
των ετών 2009 και 2010. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ;
Αυτόµατα δίνετε µία ωραία πρόφαση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
να µην εγκρίνει το φάκελο που θα στείλετε, ώστε να εντάξετε
αυτές τις αποζηµιώσεις στους εθνικούς πόρους.

Επίσης, αν θέλετε πραγµατικά, κύριε Υπουργέ να βοηθήσετε
τους αγρότες, αν θέλετε να εντάξετε µια ζηµιά στα ΠΣΕΑ και στο
τέλος να την πληρώσετε, θα πρέπει να δουλέψετε πολύ. Δεν είναι
µόνο τα στοιχεία της τριετίας για τα οποία έγινε πολύς λόγος
προηγουµένως. 

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να αποδείξετε το ακραίο, το δυ-
σµενές, το έκτακτο του φαινοµένου. Θα πρέπει να αποδείξετε
και να τεκµηριώσετε τη φύση και την ένταση του ζηµιογόνου αι-
τίου, να πάρετε µετεωρολογικά στοιχεία, γεωγραφικές εκτάσεις
και αποδόσεις, τον τρόπο µε τον οποίο επηρεάζει η ζηµιά την οι-
κονοµία της περιοχής. 

Μιλήσαµε προηγουµένως για το βαµβάκι, για βροχοπτώσεις,
αλλά και για το πράσινο σκουλήκι. Θα πρέπει να αποδείξουµε ότι
το ποσοστό της ζηµιάς που προκλήθηκε από το κάθε ένα αίτιο
είναι περισσότερο από 30%. Όλα αυτά, κύριε  Υπουργέ, έχουν
µια διαδικασία που θα πρέπει να γνωρίζετε. Πρώτα απ’ όλα,
όµως, πρέπει να προχωρήσετε αµέσως στην έκδοση των υπουρ-
γικών αποφάσεων που θα προσδιορίζουν µε σαφήνεια όλο το µη-
χανισµό των ΠΣΕΑ.

Δεν αναφερθήκατε ποτέ µέχρι σήµερα στο άρθρο 5. Το άρθρο
5 δεν προβλέπει σαφέστατα ότι µπορείτε κατ’ εξαίρεση να εντά-
ξετε στον κανονισµό ένα παθογόνο αίτιο που δεν προβλέπεται;
Το µόνο που έχετε να κάνετε, είναι να προσδιορίσετε την ηµερο-
µηνία έναρξης και την ηµεροµηνία λήξης, ώστε αυτό το αίτιο να
µην παραµείνει µονίµως στον κανονισµό και να δηµιουργήσει
προβλήµατα στη συνέχεια. 

Δυστυχώς, όµως, ενώ αυτή είναι µια εφικτή λύση που µπορεί
άµεσα και αποτελεσµατικά να βοηθήσει τους αγρότες και να
τους δώσει τις αποζηµιώσεις που δικαιούνται, εσείς δεν θέλετε
να την ακολουθήσετε. Όλα αυτά σε συνδυασµό µε όσα είπα
προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώνουν το γεγονός ότι
δεν έχετε την πρόθεση να δώσετε χρήµα στους αγρότες µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε το Βου-
λευτή Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κόλλια.
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Το λόγο έχει ο Βουλευτής Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Τσιάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι εις γνώσιν όλων των συναδέλφων του ελ-

ληνικού Κοινοβουλίου ότι για πολλά χρόνια υπήρχε µια κακή αντί-
ληψη για τον αγροτικό κόσµο, η οποία βεβαίως ξεκινούσε από
το κεντρικό αν θέλετε σηµείο άσκησης πολιτικής εξουσίας και
αναφέροµαι στην Αθήνα.

Υπήρχε, λοιπόν, η αίσθηση ότι ο αγροτικός κόσµος µάλλον λει-
τουργεί εις βάρος του υπόλοιπου πληθυσµού της Ελλάδος, µε
την έννοια ότι η πολιτεία διασφάλιζε κάποια πράγµατα –βλέπε
κοινοτικές επιδοτήσεις- και ενδεχοµένως πολλές φορές προσέ-
τρεχε να τους βοηθήσει και να τους στηρίξει όταν κάποιοι αστάθ-
µητοι παράγοντες, όπως ο καιρός, η φύση, κάποιες ασθένειες
θα λειτουργούσαν ενδεχοµένως αρνητικά και στην αγροτική πα-
ραγωγή, κατά συνέπεια και στο εισόδηµά τους.

Το πέρασµα των χρόνων κατέδειξε κάτι εντελώς διαφορετικό.
Κατέδειξε κυρίως ότι ο αγροτικός κόσµος είναι µια µάχιµη κοι-
νωνική οµάδα, η οποία σ’ έναν πολύ µεγάλο βαθµό, σε µια πολύ
µακρά ιστορική πορεία, από την εποχή του Β’ Παγκοσµίου Πο-
λέµου και µετά, υπήρξε η κυρίαρχη οικονοµική δύναµη που στή-
ριξε την εθνική µας οικονοµία. Κι αυτό το έκανε πολεµώντας
πολλές φορές µε πολύ δύσκολες καιρικές συνθήκες, που σηµα-
τοδοτούσαν ελαττωµένη παραγωγή. Το έκανε πολεµώντας επί-
σης, αν θέλετε, µε ασθένειες που δεν ήταν δυνατόν να αντι-
µετωπιστούν µε την επιστηµονική γνώση που υπήρχε µέχρι
εκείνο το χρονικό σηµείο. Το έκανε καταθέτοντας και την τελευ-
ταία ικµάδα της ψυχής του. 

Αυτό το οποίο χρειαζόταν κάθε φορά από την πλευρά της ελ-
ληνικής πολιτείας ήταν το παιδαγωγικό µήνυµα που θα έδειχνε
στον Έλληνα αγρότη ότι ενδεχοµένως δεν έπρεπε –κάτι που
κακώς έγινε στο παρελθόν- να εκµεταλλευθεί τις κοινοτικές επι-
δοτήσεις, το παιδαγωγικό µήνυµα που ενδεχοµένως θα σηµατο-
δοτούσε εκείνο το πλαίσιο προστασίας της αγροτικής παρα-
γωγής  το οποίο θα ήταν σταθερό: ένας σοβαρός ΕΛΓΑ, που όλοι
θέλουµε να υπάρχει, ή ενδεχοµένως µια παράπλευρη βοήθεια,
όταν κάποιες περιπτώσεις δεν µπορούν να ενταχθούν στον
ΕΛΓΑ, τα ΠΣΕΑ, που όµως να λειτουργούν και να λειτουργούν
γενικά κι όχι α λα κάρτ, ούτε κατά περίπτωση. 

Αυτό που θέλω να σας πω µε αυτήν τη µικρή εισαγωγή είναι
ότι έφθασε η οριακή στιγµή, δύο χρόνια µετά την αναθεώρηση
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, για να πάρουµε σοβαρές, συ-
γκεκριµένες, καθοριστικές αποφάσεις για το παρόν και το µέλλον
του αγροτικού κόσµου. Περιθώρια δεν υπάρχουν. Κακά τα ψέ-
µατα.

Θεωρώ ότι άδικα παρεξηγήθηκε ο κύριος Υπουργός, γιατί η
συζήτηση έγινε σε πολύ καλό και πολιτισµένο κλίµα και οι επιση-
µάνσεις των περισσότερων συναδέλφων ήταν ουσιαστικές και
έγκυρες. 

Το ζήτηµα είναι να µπορέσουµε επιτέλους ως πολιτικό σύ-
στηµα, ξεπερνώντας τη διαπιστωτική πρακτική η οποία δυστυχώς
κυριαρχεί και στο χώρο του Κοινοβουλίου, να φθάσουµε σε απο-
φάσεις που η πολιτική βούληση θα υπαγορεύσει και θα έχουν
µετρήσιµο, συγκεκριµένο αποτέλεσµα. 

Οι κοινοποιήσεις πινάκων ή η επανάληψη, δηλαδή κάθε φορά,
όταν ένας Υπουργός έρχεται να αντικαταστήσει έναν άλλον, το
να επαναλαµβάνουµε και να λέµε ότι «αυτή η προσπάθεια που
κάνουµε τώρα δεν έγινε ποτέ στο παρελθόν» ή ενδεχοµένως να
οµολογούµε απλά ότι υπάρχει µια αδυναµία λειτουργίας του
κρατικού µηχανισµού µέσω των υπηρεσιών του Υπουργείου, εν-
δεχοµένως να καταγράφουν την πραγµατικότητα. Στην ουσία,
όµως, δεν προσφέρουν λύσεις σ’ όλα αυτά τα οποία συζητάµε
και σ’ όλα αυτά τα οποία αναζητούµε.    

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ουσιαστικά επαναφέροντας την ουσία
της συγκεκριµένης επερώτησης που επιλέξαµε όλοι οι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας να καταθέσουµε.  

Το ερώτηµα και προς εσάς, κύριε Υφυπουργέ, που είστε κι
εσείς γνώστης όλων των ζητηµάτων που αφορούν και την αγρο-
τική οικονοµία και την αγροτική παραγωγή, είναι πάρα πολύ συ-
γκεκριµένο. Εύστοχα ο κ. Ροντούλης έθεσε ένα θέµα, το οποίο
θα έπρεπε να είναι κυρίαρχο. Το 30% που πρέπει να διαπιστωθεί

ως µείωση της παραγωγής σε επίπεδο νοµού, αντιλαµβάνεστε
ότι είναι εξαιρετικά δύσκολο να διαπιστωθεί σε πάρα πολλούς
νοµούς. Και το λέω ως προερχόµενος από το Νοµό Καρδίτσας.
Υπάρχουν περιοχές όπου η βαµβακοκαλλιέργεια έχει επηρεαστεί
από το πράσινο σκουλήκι σε ποσοστό 60% και 70%. Βεβαίως,
υπάρχουν και περιοχές µε πολύ µικρή ζηµιά. 

Άρα, πρέπει να βρείτε τον τρόπο και τη χρυσή τοµή, ούτως
ώστε και να στηριχθεί ο βαµβακοπαραγωγός, που αυτή τη στιγµή
πλήττεται, αλλά κυρίως να δηµιουργηθεί η αίσθηση στον Έλληνα
αγρότη ότι απέναντί του έχει  µια σοβαρή πολιτεία, ένα σοβαρό
κράτος, που µπορεί διαχρονικά και να τον στηρίζει και να τον
υποστηρίζει, αλλά κυρίως να του δηµιουργεί την αίσθηση πως σ’
ένα µεγάλο βάθος χρόνου θα το έχει ως αρωγό σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη και µεγάλη προσπάθειά του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε το Βου-

λευτή Καρδίτσης της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Τσιάρα. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολύ χρήσιµη η επερώτηση, όλες

οι επερωτήσεις, ιδιαίτερα όσες αφορούν τον αγροτικό τοµέα. 
Το έχει δηλώσει ο Υπουργός κι εγώ ότι είµαστε ανοικτοί σε

κάθε πρόταση που θα βελτιώσει όλη τη διαδικασία για τη στήριξη
του αγρότη και του αγροτικού εισοδήµατος. Και το έχω δείξει
τους δυο µήνες που είµαι εδώ ως Υφυπουργός που είµαι στο
Υπουργείο, ότι είµαι σε όλους ανοικτός και πολύ περισσότερο
στους συναδέλφους. Πράγµατι, πολλοί συνάδελφοι έχουν κάνει
σηµαντικές προτάσεις, για να βελτιώσουµε τα πράγµατα. 

Σσυµφωνώ απόλυτα ότι σε αυτήν την Αίθουσα, επιτέλους, πρέ-
πει να θέτουµε συγκεκριµένα θέµατα και να µη µιλάµε γενικά και
αόριστα. Θα παρακαλέσω όµως κάποιους, όταν δεν γνωρίζουν,
δεν είναι ανάγκη µε στοµφώδες και ποµπώδες ύφος να ρίχνουν
αναθέµατα. Δεν µπορούµε, δηλαδή, όταν και ο τελευταίος αγρό-
της γνωρίζει ότι τα ΠΣΕΑ είναι χρήµατα εθνικά, να λέµε σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα, στο Κοινοβούλιο, ότι θα χαθούν κοινοτικοί
πόροι. Δεν γίνονται αυτά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Υπήρχαν παλιά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ! 
Επιτέλους, να µπορούµε να συνεννοηθούµε, για να είµαστε

ουσιαστικοί, πρακτικοί και αποτελεσµατικοί. Να λέµε λόγια, για
να τα πούµε απλά και να γράφονται στα Πρακτικά και για να µας
ακούει κάποιος, αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Έτσι χάνουµε
την αξιοπιστία µας. 

Άκουσα από άλλη Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο συγκεκριµένα
να χρησιµοποίει τη λέξη: «µεγάλη καθυστέρηση στην επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου». Ήταν τέσσερις
µέρες η καθυστέρηση. Δεν το γνωρίζει! Εάν αυτή είναι µεγάλη
καθυστέρηση, να το δεχθούµε.

Αλλά, γιατί τα λέω αυτά; Για να κατηγορήσω συναδέλφους;
Όχι. Τα λέω ώστε τουλάχιστον στις επόµενες συζητήσεις για να
είµαστε αποτελεσµατικοί, θα πρέπει να γνωρίζουµε. 

Δεν θα πω ότι δεν υπάρχει καθυστέρηση στο θέµα της αποζη-
µίωσης για το πράσινο σκουλήκι. Ναι, υπάρχει καθυστέρηση και
τα αίτια είναι γνωστά. Όµως, ας µην το γενικεύουµε αυτό. Ειπώ-
θηκε µάλιστα εδώ ότι λέµε ψέµατα και θα πάρουµε «χρόνια
πολλά» εµείς σαν Κυβέρνηση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Από τους παραγωγούς ειπώθηκε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εδώ ειπώθηκε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Οι παραγωγοί το λένε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Τότε να πω κι εγώ ότι οι παραγωγοί σε άλ-
λους έχουν δώσει τούρτα για τα ψέµατα που έχουν πει. Αφήστε
τα αυτά.

Λέµε, λοιπόν, ότι υπάρχει καθυστέρηση. Έχουµε όµως κάνει
µια διαβεβαίωση κι έχουµε πει ότι θα αποζηµιωθούν. Προσέξτε,
γιατί ακούγονται τώρα εδώ και λέγονται διάφορα, ότι θα πάρει ο
δικαιούχος 10 ευρώ, θα πάρει 12 ευρώ, θα πάρει 15 ευρώ, θα
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πάρει 50 ευρώ. Εµείς τι έχουµε πει; Ότι δεν θα πάρει λιγότερο
από το εισόδηµα του 2009. Αν το εισόδηµα του 2009 του δίνει
50 ή 100 ευρώ, τόσα θα πάρει και για το 2010. Δεν είναι δίκαιο;
Είµαι, λοιπόν, σαφής και λέω ότι ο Υπουργός εδώ δεσµεύτηκε
ότι δεν θα πάρει βαµβακοπαραγωγός λιγότερο από το εισόδηµα
του 2009. Άρα, παύει κάθε άλλη συζήτηση. 

Να πούµε τώρα δυο κουβέντες για τον ΕΛΓΑ. 
Πρώτον, ο Υπουργός ποτέ δεν είπε ότι ο νόµος είναι λάθος,

όπως ειπώθηκε.  
Ποτέ δεν το είπε αυτό και να µην παρερµηνεύουµε τα λόγια

του. Ο Υπουργός είπε ότι αυτός ο νόµος που είναι καλός νόµος,
όπου χρειάζεται βελτίωση, θα βελτιωθεί. Και χρειάζεται. Δεν πι-
στεύω κανείς να διεκδικεί το αλάθητο!

Όµως, τι κάνει αυτός ο νόµος; Βάζει τάξη για πρώτη φορά. Για
πρώτη φορά στα είκοσι περίπου χρόνια λειτουργίας του οργανι-
σµού! Τι λέµε εµείς; Γιατί ακούστηκαν διάφορα, για χαράτσια,
για το ένα, για το άλλο. Θα πληρώνουν µέχρι 3.400 και θα ει-
σπράττουν µέχρι 70.000 ευρώ.

Ακούστε λίγο. Το πανηγύρι που γινόταν τόσα χρόνια έχει τε-
λειώσει. Έχω πει σε αυτή την Αίθουσα ότι η κατασπατάληση των
χρηµάτων του ελληνικού λαού  που ξεπερνά τα 4,2 δισεκατοµ-
µύρια είναι κάτι που θα σταµατήσει και σταµατά! Τα χρήµατα,
µάλιστα, µοιράζονταν αδιαφανώς. 

Σας τα είπα, κύριε Κόλλια, που λέτε ότι δεν τους στηρίζουµε.
Τι θέλετε; Τι εννοείτε; Να παίρνει ένας αγρότης τρία συνεχόµενα
χρόνια, ο ίδιος αγρότης, 365.000 ευρώ; Να παίρνει ο δεύτερος
345.000 ευρώ; Να παίρνουν πάνω από χίλιοι και χίλιοι πεντακό-
σιοι αγρότες αδιαφανώς –και νοµοτύπως βέβαια- πάνω από
150.000 το χρόνο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, να διασφαλίσετε
ότι θα πληρωθούν. Αυτό θέλουµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αυτά έχουν σταµατήσει και θα δείτε το απο-
τέλεσµα του καλού νόµου του ΕΛΓΑ τέλος του χρόνου. Θα µας
δώσει τη δυνατότητα να κάνουµε τι; Θα µας δώσει τη δυνατό-
τητα –αυτό σας λέµε- να βάλουµε καινούργιες καλύψεις µε
σωστή διαχείριση και όχι  να ζητάµε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού. 

Δηλαδή τι είναι ο προϋπολογισµός για να καλύψει; Τι είναι ο
προϋπολογισµός; Γιατί να καλύπτει το ελληνικό κράτος; Μήπως
έχει κανένα θησαυροφυλάκιο και παίρνει χρήµατα και τα βάζει
συνέχεια στον ΕΛΓΑ; Έπρεπε να κουνάτε το κεφάλι τότε που τα
πακέτα Χατζηγάκη µοίραζαν τα πεντακοσάρια εκατοµµύρια και
τώρα τρέχουµε και δεν φθάνουµε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Και ο Πρωθυπουργός σας ψί-
χουλα έδωσε στον ΕΛΓΑ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ µη διακό-
πτετε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Και τώρα τρέχουµε και δεν φθάνουµε για να
πληρώσουµε το ένα δισεκατοµµύριο και πλέον πρόστιµα! Εκεί
καταντήσατε τον ΕΛΓΑ. Γι’ αυτό, λοιπόν, τελειώνουν αυτές οι
ιστορίες. 

Ειπώθηκαν από συναδέλφους –αλλά δεν είναι εδώ για να τα
ακούσουν- διάφορα για τον περονόσπορο. Πράγµατι, υπάρχει
τεράστια ζηµία. Υπάρχει πρόβληµα µε τον περονόσπορο. Όµως,
εµείς είπαµε τέρµα πλέον η κατ’ εξαίρεση αποζηµίωση. Γιατί
ακούστηκε και αυτό, να δοθεί δηλαδή κατ’ εξαίρεση, να ανοί-
ξουµε την ιστορία όπως παλιά κατ’ εξαίρεση στο ένα, κατ’ εξαί-
ρεση στο δεύτερο, στο τρίτο, στο τέταρτο, στο πέµπτο και να
µην φθάνει όλος ο προϋπολογισµός της χώρας! Παραλάβατε
700 εκατοµµύρια χρέος του ΕΛΓΑ. Αυτά τα 4 δισεκατοµµύρια
είναι οι µισθοί και οι συντάξεις που έχουµε κόψει από τον κόσµο. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι σε αυτήν την ιστορία ό,τι και να
λέτε, όσο είµαστε εµείς πολιτική ηγεσία, δεν πρόκειται να υπάρ-
ξουν κατ’ εξαίρεση. Το κάνουµε αυτό µόνο και µόνο από σεβα-
σµό στα χρήµατα του ελληνικού λαού και µε την ορθολο-
γικοποίηση του ΕΛΓΑ θα µπαίνουν κάθε χρόνο και καινούργιες
καλύψεις,...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ο νόµος που ψηφίσατε το λέει
στο άρθρο 5. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων):  ...έτσι ώστε όλα να είναι νοµότυπα και να
τα παίρνουν αυτοί που δικαιούνται και όχι κάποιοι «κατόπιν ενερ-
γειών» ή που είχαν γνωστό Υπουργό, Βουλευτή κ.λπ.. Τα έπαιρ-
ναν συγκεκριµένα άτοµα και συγκεκριµένοι νοµοί µόνιµα! Τα
ξέρετε αυτά! Και επιτέλους έπρεπε σήµερα να έχετε το θάρρος
να τα καταδικάσουµε όλοι µαζί για να βάλουµε σε µια καινούργια
πορεία τον ΕΛΓΑ. 

Έχει απόλυτο δίκιο ο κ. Ροντούλης και ο κ. Τσιάρας για το
30%. Απόλυτο δίκιο έχουν. Όµως, ο κανονισµός –και αυτό θα το
φροντίσουµε, σας δίνω τη διαβεβαίωση- λέει ότι όπου αποδει-
κνύεται και ατοµική ζηµία του 30%, δεν είναι ανάγκη να εφαρµο-
στεί στο 30% του νοµού. Το προβλέπει και αυτό, κύριε Ροντούλη.
Εποµένως, θα το δούµε, έτσι ώστε να µην έχουµε πρόβληµα µε
το σύνολο του νοµού. 

Επαναλαµβάνω τη διαβεβαίωση για το πράσινο σκουλήκι στο
βαµβάκι.

Ξέρετε και ένα λόγο παραπάνω που κόβουµε και τα κατ’ εξαί-
ρεση; Έχει, κύριε Πρόεδρε, σχέση µε αυτά που συζητάµε σή-
µερα. Τα κόβουµε για να δώσουµε τη δυνατότητα στον αγρότη
να κάνει αυτό που πρέπει να κάνει, δηλαδή να καλλιεργεί και να
φροντίζει την παραγωγή του και όχι µε το παραµικρό, ψιχάλισε,
άστραψε, φύσηξε «δεν βαριέσαι, θα πάρουµε κατ’ εξαίρεση, δεν
καλλιεργούµε». Αυτά γίνονταν µέχρι τώρα. Αυτά είναι τελειωµένα
και κοµµένα. Να µην ανοίγουµε ιστορίες και δηµιουργούµε τη γε-
ωργία της ξάπλας. Οι σωστοί αγρότες δεν το θέλουν αυτό. Οι
σωστοί αγρότες θέλουν την καλλιέργεια, θέλουν το προϊόν, γιατί
ξέρουν ότι µε αυτό µπορούν όχι µόνο να ζήσουν αυτοί, αλλά να
βοηθήσουν και τη χώρα.

Τι κάνουµε σε σχέση µε το πράσινο σκουλήκι; Επειδή ξέρουµε
ότι αυτή η ιστορία θα γινόταν και φέτος, σου λέει «ανοίξαµε ιστο-
ρία», βρήκαµε παπά δηλαδή και αφού θα πάρουµε φέτος για το
πράσινο σκουλήκι, άρχισαν, λοιπόν, από τώρα να λένε, «ξέρεις,
σε εκείνη την περιοχή έχει πολύ πράσινο σκουλήκι». Δεν δικαιο-
λογείται να έχει. Γιατί; Γιατί εµείς τι κάναµε; Το ξέρετε. 

Έφυγε ο κ. Νάκος που είπε ότι στην περιοχή του έχει πράσινο
σκουλήκι. Προσέξτε, το περιφερειακό κέντρο προστασίας φυτών
και ποιοτικού ελέγχου που εδρεύει στη Μαγνησία είναι υποχρε-
ωµένο να δει όλους τους παραγωγούς, να φροντίσουν οι παρα-
γωγοί να ραντίσουν για να προλάβουν αυτήν την εξέλιξη. Κάποιοι
δεν έχουν κάνει τα απαραίτητα. Εάν έχουν κάνει τα απαραίτητα,
αυτά που προβλέπει η εγκύκλιος και αν η ασθένεια εξακολουθή-
σει να εξελίσσεται -αυτό θα το δούµε µετά τις 15 Σεπτέµβρη-
τότε να το αντιµετωπίσουµε. Αλλά όχι γι’ αυτόν που δεν έχει
κάνει τα απαραίτητα.

Ξέρετε καλά εσείς εδώ που µείνατε πόσο τα γνωρίζω εγώ και
πόσο επηρεάζει η βροχή. Σε ορισµένους νοµούς ρίχναµε πέντε
σπόρια βαµβάκι και µετά λέγαµε «δεν µαζέψαµε τίποτα, γιατί
πληµµύρισε το χωράφι». Τα ξέρει ο κόσµος που µε ακούει. Οι
αγρότες που µε ακούν τώρα, τα ξέρουν αυτά. Αυτά τελειώσανε.
Πρέπει να τους λέµε την αλήθεια και όχι να χαϊδεύουµε αυτιά.
Αυτό θέλει και η ελληνική κοινωνία.

Για το φετινό πράσινο σκουλήκι λέω ότι όσοι δεν έχουν τηρή-
σει τις προδιαγραφές, δεν πρόκειται να µας ξαναβάλουν και-
νούργιο θέµα. Αυτά από εδώ και πέρα πρέπει να τα συµφω-
νήσουµε όλοι, να πάµε ορθολογικά, να πάµε σωστά. Τελείωσαν
οι εποχές που ξέραµε και πρέπει να το κατανοήσουµε. Μην αρ-
χίζουµε να δηµιουργούµε ελπίδες και προσδοκίες ότι µπορούν
να επαναληφθούν τα παλιά φαινόµενα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω για µια ακόµη φορά να ευ-
χαριστήσω τους συναδέλφους Βουλευτές διότι η επερώτηση
ήταν πολύ χρήσιµη, πήραµε πολλά στοιχεία που θα µας βοηθή-
σουν να καλυτερεύσουµε οποιεσδήποτε καθυστερήσεις. Επίσης,
είµαι βέβαιος ότι και αυτοί θα πάρουν κάτι από εµάς, έτσι ώστε
όλοι µαζί να οδηγήσουµε τη γεωργία εκεί που πρέπει, δηλαδή
στο να είναι ο πρώτος παράγων ανάπτυξης της χώρας.

Γίνεται αυτό, παίρνουµε µέτρα γι’ αυτό και εξαγγείλαµε τα
µέτρα πολιτικής της γης. Θα τα δώσουµε όχι µόνο σε αγρότες,
αλλά σε νέους ανθρώπους και επίσης πολλά µέτρα στήριξης που
είναι από το ΕΣΠΑ, από το Πρόγραµµα «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Όλα τα
µέτρα που έχουµε είναι στην υπηρεσία του αγρότη. Είµαστε το

15914 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µοναδικό Υπουργείο που έχουµε ξεπεράσει το 40% της απορρό-
φησης και µέχρι τέλος του χρόνου θα περάσουµε το 50% και θα
δεσµεύσουµε και όλους τους πόρους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Να καταθέσετε το πόρισµα της

επιτροπής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Βεβαίως. Άµα, κάνατε αίτηση για κατάθεση
εγγράφων, θα σας το καταθέταµε. 

Δεν έχω καµµιά βιβλιοθήκη δίπλα µου, κύριε Καρασµάνη, να
το καταθέσω τώρα που µε εγκαλείτε. Ξέρετε την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Ζητήστε την κατάθεση εγγράφων και θα τα έχετε
όλα. Αλλά και αν δεν θέλετε κατάθεση µε την κοινοβουλευτική
διαδικασία, η πόρτα µου και το γραφείο µου είναι ανοικτό και
όποτε θέλετε, να έρθετε να το πάρετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αφού ξέρετε ότι
συγκροτήθηκε και νέα επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Υφυ-
πουργό, τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα. Ευχαριστούµε και τους συ-
ναδέλφους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
55/35/01.07.2011 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις στους βαµβακοπαραγω-
γούς από τις περσινές βροχοπτώσεις και το πράσινο σκουλήκι.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.17’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 29 Αυγούστου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο, α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµ. 57/7-7-2011 επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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